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��ح ا�تان ز�جانروز��
استاندار زنجان گفت: طرح دو خطه شدن راه آهن زنجان - 
برداری  بهره  به  استان  به  رئیس جمهور  آتی  سفر  تا  قزوین 
می رسد. سید محسن صادقی در دیدار با جبارعلی ذاکری مدیر 

عامل راه آهن کشور بر اجرای کامل...

 مهدی ژاله چیان، مدیرکل ثبت احوال استان زنجان با اشاره به 
اتمام پروژه سببی نسبی ثبت احوال این استان اظهار داشت: این 
پروژه باهمت و تلاش ستودنی همکاران ثبت احوال استان به 

اتمام رسیده که جای قدردانی دارد..

خط دوم راه آهن
 زنجان - قزوین افتتاح می شود 

پروژه سببی نسبی ثبت احوال زنجان
 به اتمام رسید

یکتحلیلگرمسائلبینالملل؛

مهمترین شرط موفقیت در مذاکرات در عین حفظ عزت ملی و توان دفاعی، آشتی حاکمیت با مردم است  

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸3۰۲۸3۰                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

جماران/ یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: حالت مطلوب این است که ایران به 
عنوان یک کشور مستقل و عزتمند در نظام بین الملل حضور پیدا کند. برای ایران 
عیب است که یک کشور بیگانه به ما دستور دهد که یا مذاکره می کنید شما به جنگ 
دچار خواهید شد. مسئول چنین شرایطی کسانی هستند که در سال های گذشته که 
ما در موضع قدرت بودیم، مسیر مذاکره را بستند. امروز برای ما مایه سرشکستگی 
است که بیگانگان به ما بگویند چه نیروی دفاعی داشته باشیم و چه نیرویی نداشته 

باشیم.
مهدی ذاکریان با اشاره به ابراز خرسندی ایران و آمریکا از نتایج مذاکرات در مسقط، 
اظهار کرد: باید توجه داشت که هرگز نمی توان بر پایه اظهارنظرات طرفین مذاکره، 
در مورد گفت وگوها نتیجه گیری کرد، زیرا در زمان انجام مذاکرات ممکن است هر 
کدام از طرفین از نقطه دید خود اظهاراتی را در مورد مثبت یا منفی بودن گفت وگوها 

مطرح کنند که صرفا ادعاست.
 نتیجه یک مذاکره زمانی مشخص می شود که دستاوردهایی عملی برای زندگی مردم 
داشته باشد و در پایان هم به امضای توافقی منجر شود که هر دو طرف خود را متعهد 

به اجرای آن می دانند.
وی افزود: اما مذاکره ای که هیچ متن مکتوبی از آن منتشر نشود و مردم نیز از آن 
اطلاعی نداشته باشند و پس از امضای توافق هم دو طرف به آن عمل نکنند، یعنی 
عملا نتیجه  ای نداشته و تلاش برای هیچ بوده است. به عنوان مثال مذاکره آمریکا و 
کره  شمالی در دولت نخست ترامپ و توافقی که حاصل شد، هیچ نتیجه ای برای مردم 
کره شمالی نداشت. مذاکراتی که باعث بهبود زندگی مردم دو کشور نشود یا صرفا 

منافع مردم یک کشور را تامین کند، مثبت نیست.
عضو هیات علمی گروه روابط بین الملل واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد ادامه داد: 
در مورد مذاکرات روز شنبه، آمریکا اعلام کرد که این صرفا یک نشست و دیدار بود و 
ایران نیز گفت که مذاکرات به صورت غیرمستقیم برگزار شده و در پایان هم یک دیدار 
کوتاه بین روسای هیات های مذاکره کننده صورت گرفته است. اما همین مذاکره به این 
شکلی که از سمت ایران و آمریکا گزارش شده، تأثیر مثبتی در داخل ایران داشته، زیرا 

باعث بهبود وضعیت بورس، ارزش پول ملی و... شده است.
کسانی که باعث فرصت سوزی در سیاست خارجی شدند

 باید به ملت پاسخگو باشند
وی تصریح کرد: اکنون سوال مردم این است که چرا چنین اقدامی که توانسته این 
تأثیر مثبت را در زندگی آنان داشته باشد، تا کنون و در فرصت های قبلی انجام نگرفته 
است؟ چرا وقتی سال ها قبل، برجام چنین فرصتی را در اختیار ما قرار داد، آن را حفظ 
نکردیم و به علت عملکرد نادرست عده ای در ایران، زمینه برای خروج آمریکا از برجام 
فراهم شد؟ اکنون مردم می خواهند کسانی که تا این حد توافق با آمریکا را تا به تأخیر 

انداختند و باعث توقف پیشرفت کشور و معیشت ملت شدند، پاسخ بدهند.
این تحلیلگر مسائل بین الملل با بیان اینکه فضای مثبت ایجادشده ما را نسبت به 
باشیم، بعدا  امیدوار می کند، گفت: وقتی شروع خوبی داشته  نیز  مذاکرات بعدی 
می توانیم در مورد موضوعات مورد اختلاف به طور جدی تر گفت وگو کنیم. طرف 
بر سر آن صحبت  اختلاف که در مذاکرات  مورد  تنها مسأله  است  معتقد  ایرانی 
می شود، موضوعات هسته ای است و طرف مقابل هم می گوید عدم دستیابی جمهوری 
اسلامی به سلاح هسته ای تنها چیزی است که می خواهد. این موضع مشترک می تواند 

دیدگاه های دو طرف را به هم نزدیک کند و در نهایت سبب لغو تحریم ها شود.
آمریکا به مسائل هسته ای اکتفا نخواهد کرد

ذاکریان با بیان اینکه البته آمریکا به مسائل هسته ای اکتفا نمی کند، افزود: امنیت 
برای  مهم  نکته  سه  بین المللی،  جامعه  امنیت  و  اسرائیل  امنیت  متحده،  ایالات 
آمریکاست. به علاوه جریان مستمر صادرات نفت، امنیت دریایی و اقتصاد جهانی نیز 

برای آمریکایی ها حائز اهمیت است و با هر آنچه موجب اخلال در شبکه منافع شان 
شود، مقابله می کنند. از نظر ایالات متحده، ایران امنیت اسرائیل را مورد هدف قرار 
داده و به منافع آمریکا و متحدین استراتژیکش مانند عربستان، اردن و مصر آسیب 
زده است. لذا آمریکایی ها به موضوعات هسته ای اکتفا نمی کنند و در مورد مسائل 
منطقه ای، موشکی، حقوق بشری و اقتصاد جهانی نیز خواهان گفت وگو و توافق با 

ایران هستند.
وی با بیان اینکه امحای سلاح های کشتار جمعی، مقابله با تروریسم، تقویت اقتصاد آزاد 
جهانی و گسترش دموکراسی و حقوق بشر، چهار اصل سیاست خارجی آمریکاست، 
عنوان کرد: در ایران به اشتباه گفته می شود که ترامپ صرفا یک بیزینس من است. 
این یک برداشت ناقص از ترامپ است؛ او در عین بیزنس من بودن، رئیس جمهور 
آمریکاست و ارزش های این کشور را به پیش می برد. لذا او قطعا با سلاح های کشتار 
جمعی مقابله خواهد کرد، کما اینکه اعلام کرده ایران نباید سلاح هسته ای داشته 
باشد و بر همین اساس، در مراحل بعدی مذاکرات بحث های مربوط به توان موشکی 

ایران را هم مطرح خواهد کرد.
عضو هیات علمی گروه روابط بین الملل واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد با بیان 
اینکه به همین ترتیب سایر ارزش های آمریکا نیز برای ترامپ مهم است، اضافه کرد: او 
قطعا در پی مقابله با تروریسم است و لذا از اسرائیل برای جنگ با حماس و حزب الله 

حمایت کرد، زیرا به نظرش این دو گروه تروریستی هستند .
 به علاوه به یاد داشته باشیم همین ترامپ، فرمان شهادت سردار سلیمانی را صادر 
کرد، زیرا مدعی بود او علیه نیروهای آمریکایی عملیات های تروریستی انجام می دهد.

اینکه به علاوه، وضع تعرفه ها نشان می دهد که سلطه آمریکا بر  با بیان  ذاکریان 
اقتصاد جهانی نیز برای ترامپ مهم است، ادامه داد: همچنین ترامپ علی رغم اینکه به 
گسترش دموکراسی و آزادی حقوق بشر علاقه ای ندارد، اما به عنوان چهارمین اصل 
سیاست خارجی آمریکا به آن توجه می کند و از این مورد به عنوان اهرام برای تقویت 

سه اصل قبلی بهره می گیرد. 
بنابراین، حتی اگر ما با خواسته های هسته ای ترامپ موافقت کنیم اما نتوانیم بر سر 
مقابله با تروریسم و حفظ جایگاه آمریکا در اقتصاد جهانی با او توافق برسیم، ترامپ 

به بهانه های حقوق بشری با ما وارد نزاع خواهد شد و فشار را بر ما افزایش می دهد.
وی با بیان اینکه آمریکا متحدین استراتژیکش را هم برای اجرای این چهار اصل در 
کنار خود دارد، اظهار کرد: در رأس این متحدین، اسرائیل قرار دارد و لذا ترامپ برای 
حفظ امنیت این اصلی ترین متحد خودش هم که شده، هرگز مذاکرات را محدود به 
مسائل هسته ای نمی کند. بنابراین، علی رغم اینکه نسبت به دورهای بعدی مذاکرات 
امیداوریم، مسیر سختی را هم پیش رو داریم و اگر نتوانیم هنجارهای خودمان را با 
هنجارهای طرف مقابل و نظام بین  المللی تنظیم کنیم، با مشکل مواجه خواهیم شد.

هیچ متحد استراتژیکی برای خودمان ایجاد نکرده ایم
این تحلیلگر مسائل بین الملل افزود: ضروری است که ایران در حوزه های اقتصاد 
جهانی، حقوق بشر، امنیت و روابط خارجی، اصول خود را مشخص کند. اگر این موارد 
به صورت شفاف مطرح شود و منطبق با هنجارهای جهانی باشد، می توانیم به نتایج 

مذاکرات خوش بین باشیم.
 اما سیاست خارجی جمهوری اسلامی خصوصا در چند سال اخیر، به گونه ای بوده 
که هیچ متحد استراتژیکی برای کشور به وجود نیاورده است. زمانی که ایران در 
فشار تحریم ها قرار گرفت، کدام کشور از ما حمایت کرد؟ هیچ کشوری حاضر نشده 
قطعنامه های ضدایرانی را وتو کند و فقط یک بار ترکیه و برزیل به قطعنامه ای علیه 
ایران رای منفی دادند که آن هم برای این بود که می خواستند خودشان هم بتوانند 

غنی سازی انجام دهند.
ذاکریان ادامه داد: در مجمع عمومی سازمان ملل نیز تمام قطعنامه های ضدایرانی 

رأی می آورد و اخیرا در شورای حقوق بشر سازمان ملل هم قطعنامه ای علیه ایران 
تصویب شد. این نشان می دهد سیاست خارجی ما نتوانسته کشورهای مختلف را با 
ما همراه کند. امروز تنش های ایران تنها با آمریکا نیست، بلکه ما با ترکیه، جمهوری 
آذربایجان، عربستان، پاکستان، افغانستان، امارات، قطر و بحرین نیز حدی از تنش را 
داریم و حتی روسیه که در جریان جنگ اوکراین از حمایت های غیرمستقیم ما بهره 

برد، هرگز پاسخ متقابلی به ما نداد.
وی با بیان اینکه حتی بسیاری از این کشورها در پی سنگ اندازی در مسیر مذاکرات 
با آمریکا و جامعه  ایران  از مشکلات  این کشورها  ایران هستند، خاطرنشان کرد: 
بین المللی نفع می برند. این ها از یک طرف خود را قربانیان سیاست های ایران معرفی 

می کنند و از طرف دیگر خواهان ادامه یافتن اختلافات ایران با جهان اند. 
ترکیه، عربستان، چین، روسیه و بسیاری از دیگر کشورها بتوانند نهایت بهره  را از 
وضعیت تحریمی ایران برده اند و بدشان نمی آید ایران به عنوان رقیب شان، همچنان 
ضعیف بماند. اسرائیل هم که طبیعتا خواهان حفظ امنیت خود است، در حالیکه 
مقامات ایرانی مدام اعلام می کنند خواهان از بین بردن رژیم صهیونیستی اند. لذا 
اسرائیل از مخالفین جدی مذاکرات با ایران است و با لابی در آمریکا، سعی در ترغیب 
این کشور برای حمله به ایران دارد. خصوصا که افزایش برخوردها بین ایران و اسرائیل، 

سبب نزدیکی اعراب به این رژیم نیز می شود.
این تحلیلگر مسائل بین الملل با بیان اینکه تنها نقطه اتکای ایران، یک سری نیروها 
و گروه ها مانند حزب الله، حوثی ها و... هستند، عنوان کرد: هیچ کدام این ها در جایگاه 

یک دولت قرار ندارد و عضو سازمان ملل نیستند.
 تنها دولتی که متحد استراتژیک ما محسوب می شد، سوریه بود که آن هم بیشتر 
جنبه اتحاد یک جانبه داشت و در حقیقت ما متحد آن بودیم و سوریه خصوصا در 
سال های اخیر، هیچ وقت توان انجام اقدامی عملی به نفع ما را نداشت. نهایتا رژیم 
اسد هم فروپاشید و اکنون ما به معنای واقعی کلمه، هیچ دولتی را به عنوان متحد 

استراتژیک در کنار خود نداریم.
عضو هیات علمی گروه روابط بین الملل واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد با بیان 
اینکه علی رغم اظهارنظرات طرف ایرانی، احتمالا شاهد تن دادن به مذاکره بر سر 
مسائل غیرهسته ای هم خواهیم بود، گفت: ایران تا همین چندی پیش تأکید می کرد 
که هر گونه مذاکره با ترامپ نه عاقلانه است، نه هوشمندانه و نه شرافتمندانه، اما نهایتا 
پای میز مذاکره هسته ای حاضر شد. در مورد مسائل موشکی و منطقه ای نیز ممکن 

است تحولاتی در مواضع ایران رخ دهد.
ذاکریان تاکید کرد: البته به نظر من حالت مطلوب این است که ایران به عنوان یک 

کشور مستقل و عزتمند در نظام بین الملل حضور پیدا کند. 
برای ایران عیب است که یک کشور بیگانه به ما دستور دهد که یا مذاکره می کنید 
به جنگ دچار خواهید شد. مسئول چنین شرایطی کسانی هستند که در  شما 

سال های گذشته که ما در موضع قدرت بودیم، مسیر مذاکره را بستند.
 امروز برای ما مایه سرشکستگی است که بیگانگان به ما بگویند چه نیروی دفاعی 

داشته باشیم و چه نیرویی نداشته باشیم.
وی اضافه کرد: به غیر از موشک های بالستیک که برای حمل کلاهک هسته ای به کار 
می روند و برای تمام کشورها خط قرمز محسوب می شود، این حق مشروع ملت ماست 
که از سایر انواع موشک برای دفاع از خودمان برخوردار باشیم و اینکه یک کشور بیگانه 
در این خصوص برای ما تعیین  تکلیف کند، باعث سرشکستگی ماست. این وضعیت 

دوگانه به این دلیل به وجود آمده که ما در زمان مناسب، وارد مذاکره نشدیم.
این تحلیلگر مسائل بین الملل تصریح کرد: اکنون کسانی که فرصت ها را سوزاندند و 

برجام را از بین بردند، باید پاسخگو باشند.
 ترامپ اگرچه از برجام خارج شد، اما سپس اعلام کرد که حاضر به مذاکره برای 

بازگشت به برجام است، اما در داخل ایران مخالفت شد. در یکی از آخرین فرصت ها، 
ما می توانستیم پس از عملیات هفتم اکتبر بیشترین امتیاز را از آمریکا بگیریم، اما هیچ 

کاری انجام ندادیم و فرصت ها را سوزاندیم.
آشتی با مردم؛ مهمترین شرط برای موفقیت در مذاکرات

ذاکریان با بیان اینکه امروز ما با اتکای به ملت خودمان می توانیم از این شرایط رهایی 
یابیم، عنوان کرد: مهمترین شرط برای موفقیت جمهوری اسلامی در مذاکرات و 
دستیابی به توافق در عین حفظ عزت ملی و توان دفاعی، آشتی حاکمیت با مردم 

است. 
مردم باید حکمرانان جمهوری اسلامی را به عنوان نمایندگان خود قبول داشته باشند. 
در جلسات مذاکره، تیم مذاکره کننده ایران باید صدای ملت باشند، نه صدای حاکمان؛ 
مانند گاندی که در مقابل انگلیسی ها اعلام کرد ما یک ملت هستیم و مردم ما با 

احترام به ملت و کشور شما، برای روابط برابر آمادگی دارند.
توافقی  خواهان  کنیم  اعلام  و  مذاکره  همین شکل  به  باید  نیز  ما  داد:  ادامه  وی 
هستیم که هم منافع مردم ایران را تأمین کند و هم منافع مردم آمریکا را. اما اگر 
مذاکره کنندگان با این نیت سر میز مذاکره بنشینند که اعلام کنند ما حاکمانی 
هستیم که صرفا می خواهیم  نظام سیاسی مان حفظ شود و طرف مقابل باید رعایت 
نظام ما را کند، نتیجه ای جز حراج کشور ندارد، زیرا مجبور خواهیم شد برای حفظ 

نظام سیاسی، توان هسته ای و موشکی کشور را روی میز معامله بگذاریم.
عضو هیات علمی گروه روابط بین الملل واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اضافه 
کرد: اگر ابتدا منافع ملی را مطابق با هنجارهای بین المللی تعریف کنیم و سپس 
عمده تمرکز خود را بر حفظ این منافع بگذاریم و برای این اساس بر سر میز مذاکره 
بنشینیم، آنگاه تمام دنیا کنار ما قرار خواهند گرفت، زیرا می بینند که مردم یک کشور 
مستقل که مخالف تروریسم هستند، سلاح های کشتار جمعی را تایید نمی کنند و به 
حقوق بشر و آزادی های اساسی معتقدند، می خواهند حقوق ملی خود را استیفا کنند.

ذاکریان با بیان اینکه آقای پزشکیان باید به تیم مذاکره کننده دستور دهد بر اساس 
معیارهایی که با آن ها از مردم رأی گرفته، با آمریکا مذاکره کنند، گفت: اگر ما بر 
اساس خواست ملت خودمان که کاملا هم مطابق با هنجارهای بین المللی است، جلو 
برویم، دنیا هم به ما احترام خواهد گذاشت. ترامپ در صحبت های خود اعلام کرده که 
ما تنها خواهان عدم دستیابی ایران به سلاح هسته ای هستیم و برای مان مهم است 

که مردم ایران زندگی شادی داشته باشند.
 بنابراین، با پشتوانه مردم و تلاش ها برای تحقق خواسته های آنان، می توانیم طرف 

مقابل را برای رسیدن به توافقی برابر و عزتمندانه متقاعد کنیم.

صفحه   2

علی محمد نادرخانی: برخی مردم پرتوقع هستند! در حوزه آب روستایی به یک فرهنگ سازی کامل نیاز داریم زیرا قرار نیست ما بی نهایت آب تولید کنیم

مدیرعاملشرکتآبوفاضلاباستانزنجاندرحاشیهبرگزاریتورخبریدرجمعخبرنگارانوضعیتآبیسدتهمرانامطلوبدانست؛
برگزیده

کوه خواری در روستای 
»پایین کوه« اتفاق نیفتاده است

معارضان طرح شهیدان کریمی در زنجان
 به حداقل رسیدند

مدیرکلبنیادمسکناستانزنجاندرپاسخبهسئوالیدرمورد
ساختوسازهایروستای»پایینکوه«عنوانکرد؛

رضا خواجه ای: مهاجرت در روستاهای زنجان در حال وقوع است

رییسشورایاسلامیشهرزنجان:

 رییس شورای اسلامی شهر زنجان گفت: با پیگیری ها و هماهنگی ها در اجرای طرح بزرگ 
راهسازی موسوم به محور شهیدان کریمی، شمار معارضان در محدوده آن به حداقل رسیده   است.  
منصور مرادلو در جلسه علنی شورای شهر زنجان، افزود: در ایام تعطیلات نوروزی خدمات رسانی 
بی وقفه در جریان بود و حتی شاهد یک روز تعطیلی در برخی مجموعه های شهرداری نبودیم.

وی با بیان اینکه قبل از تعطیلات نوروزی جلسه ای با قرارگاه خاتم الانبیا برای پیشبرد طرح های 
در دست اجرا در شهر داشتیم، ادامه داد: روز گذشته هم جلسه خوبی در این خصوص برگزار 
شد.مرادلو ضمن قدردانی از همراهی دستگاههای خدمات رسان در اجرای طرح شهیدان کریمی، 
گفت: با همراهی های انجام شده، زمینه برای عملیات عمرانی فراهم شده است.وی اظهار کرد: 

رمپ جهتی محور شهیدان کریمی، طبق اعلام مجری طرح تا سه ماه آینده زیر ...

 نشست خبری رضا خواجه ای، مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با اصحاب رسانه 26 فروردین ماه 
1403 برگزار شد.مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان در این جلسه در پاسخ به سئوال صدای 
زنجان با اشاره به اینکه آمارها نشان از مهاجرت معکوس به روستاهای زنجان دارد، اظهار کرد: 

البته این موضوع در روستاهای مختلف متفاوت است و ممکن است...

صفحه3

صفحه 3

حال »تهم« خوب نیستحال »تهم« خوب نیست



چهار شنبه  ۲۷  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۰ روز�� اقتصاد۲۲

محصول  فروش  گفت:  زنجان  تره بار  و  میوه  اتحادیه  رئیس  زنجان/  صدای 
گوجه فرنگی به قیمت هایی بالاتر از مقدار تعیین شده به ویژه تا سقف ۳۵ هزار 

تومان به عنوان گران فروشی شناخته شده و تخلف محسوب می شود.
دانیال شب خیز با بیان اینکه در حال حاضر قیمت استاندارد و مصوب گوجه فرنگی 
در سطح استان زنجان بین ۱۷ تا ۲۵ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم تعیین 
شده است، اظهار کرد: این نرخ توسط مراجع ذی ربط و بر اساس بررسی های 

کارشناسی و وضعیت عرضه و تقاضا مشخص شده و لازم الاجراست.
وی با بیان اینکه فروش این محصول به قیمت هایی بالاتر از بازه مذکور به ویژه 
تا سقف ۳۵ هزار تومان به عنوان گران فروشی شناخته شده و تخلف محسوب 
به خرید  نباید تحت هیچ شرایطی تن  ادامه داد: شهروندان گرامی  می شود، 
محصولاتی با قیمت غیرواقعی و نامتعارف دهند و لازم است با هوشیاری از خرید 

کالاهایی که با نرخ های غیرمنطقی به فروش می رسند خودداری کنند.
رئیس اتحادیه میوه و تره بار زنجان با اشاره به اینکه در همین راستا از عموم مردم 
شریف زنجان درخواست می شود که در صورت مشاهده هرگونه تخلف در زمینه 
فروش محصولات کشاورزی از جمله گوجه فرنگی مراتب را بدون فوت وقت به 
اطلاع مسئولان مربوطه برسانند، اضافه کرد: یکی از ساده ترین راه های گزارش 
اینگونه تخلفات تماس با سامانه ۱۲۴ است که زیر نظر سازمان صمت )صنعت، 
معدن و تجارت( فعالیت می کند و این سامانه به طور شبانه روزی آماده دریافت 
گزارش های مردمی در خصوص گران فروشی، احتکار، عرضه خارج از شبکه و 

سایر تخلفات صنفی و اقتصادی است.
وی ابراز کرد: همکاری و مشارکت مردم در نظارت بر بازار نقش بسیار مهمی در 
کنترل قیمت ها و جلوگیری از سودجویی افراد فرصت طلب دارد. لازم است هر 
یک از ما به عنوان عضوی از جامعه نسبت به حقوق خود آگاه باشیم و در جهت 

احقاق آن تلاش کنیم.
رئیس اتحادیه میوه و تره بار زنجان بیان کرد: بدیهی است با افزایش نظارت 
مردمی و اقدامات سریع و قاطع دستگاه های نظارتی می توان مانع از شکل گیری 
روندهای نادرست در بازار شد و شرایطی عادلانه و منصفانه برای همه شهروندان 

فراهم آورد.
شب خیز عنوان کرد: بار دیگر تأکید می شود که قیمت گوجه فرنگی در زنجان باید 
در بازه ۱۷ تا ۲۵ هزار تومان باشد و هرگونه قیمت گذاری فراتر از این محدوده 
تخلف است. از همه همشهریان عزیز تقاضا می شود که در حفظ تعادل بازار 
همکاری لازم را داشته باشند و در صورت مشاهده موارد خلاف، موضوع را سریعاً 

از طریق شماره ۱۲۴ گزارش دهند.

صدای زنجان/  مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان زنجان گفت: ۶۳ هزار و 
۵۰۰ محموله آرد سال گذشته به واحدهای خبازی سطح استان زنجان حمل 

شد.
ولی اله زمانی با بیان اینکه حمل آرد توسط شرکت معتبر حمل و نقل انجام 
می شود، اظهار داشت: این محموله در قالب ۲ میلیون و ۸۸۲ هزار کیسه ۴۰ 
کیلوگرمی آرد به واحدهای نانوایی بربری، سنگک و لواش استان در قالب آرد 

نوع یک و دو توزیع شد.
وی اظهار داشت: آردهای مصارف واحدهای نانوایی توسط ۶ کارخانه آردسازی در 

استان زنجان تولید و به وسیله شرکت های حمل و نقل توزیع می شود.
زمانی تصریح کرد: قیمت آرد یارانه ای نوع یک واحدهای بربری، سنگک، تافتون و 
لواش از محل استحصال گندم ۶ هزار و ۶۵۰ ریالی برای هر کیسه ۴۰ کیلوگرمی 
به ترتیب با قیمت ۳۲۲ هزار، ۳۳۶ هزار و ۳۲۸ هزار ریال در نظر گرفته می شود.

وی افزود:  همچنین قیمت آرد یارانه ای نوع دو واحدهای بربری، سنگک، تافتون 
و لواش از محل استحصال گندم ۹ هزار ریالی برای هر کیسه ۴۰ کیلوگرمی به 

ترتیب به قیمت ۴۹۲ هزار، ۴۶۸ هزار، ۴۸۴ هزار ریال اعمال می شود.
هم اکنون استان یک هزار و ۶۰۰ واحد نانوایی فعال دارد که از این تعداد حدود 
یک هزار و ۷۰ واحد دولتی یارانه پز نوع یک و حدود ۵۳۰ واحد آزاد پز یارانه پز 

نوع ۲ شامل بربری، سنگک، تافتون و لواش است.
آرد مورد نیاز صنوف و نانوایی های استان زنجان در هفت کارخانه مجهز به 

آزمایشگاه تولید و توزیع می شود.

صدای زنجان/ استاندار زنجان گفت: طرح دو خطه شدن راه آهن زنجان - قزوین 
تا سفر آتی رئیس جمهور به استان به بهره برداری می رسد.

سید محسن صادقی در دیدار با جبارعلی ذاکری مدیر عامل راه آهن کشور بر 
اجرای کامل پروژه دو خطه شدن راه آهن زنجان - قزوین و تلاش برای افتتاح و 

بهره برداری از این طرح تا سفر آتی رئیس جمهور به استان تاکید کرد.
عملیات اجرایی این طرح در راستای اجرا و تحقق تعهدات پیام نوروزی استاندار 

زنجان به طور ویژه مورد پیگیری قرار گرفته است.
این طرح مهم ملی در سفر سال ۱۳۸۲ رهبر معظم انقلاب به زنجان تصویب و 

عملیات اجرایی آن از سال ۹۵ آغاز شد.
دو خطه کردن راه آهن زنجان- قزوین یکی از مهمترین طرح های ملی کشور به 
طول ۱۸۱ کیلومتر است که هم اکنون پیشرفت خوبی دارد اما تکمیل آن نیازمند 

تزریق منابع مالی مورد نیاز است.
راه آهن شمالغرب کشور یکی از پرترددترین محورهای کشور محسوب می شود 

که روزانه بیش از ۱۸ رام قطار از این مسیر تردد می کند.
بهره برداری از این خط در صرفه جویی سوخت، امنیت جاده ها و کاهش تصادفات 

نقش سازنده ای خواهد داشت.

رئیساتحادیهمیوهوترهبارزنجان:

فروش گوجه فرنگی به قیمت بالا تخلف است

مدیرکلغلهوخدماتبازرگانیاستانزنجانخبرداد:

حمل بیش از ۶۳ هزار محموله آرد
 به واحدهای خبازی استان زنجان

را  تامین آب شرب  زنجان  استان  فاضلاب  و  لیلا محمدی: مدیرعامل شرکت آب 
از وظایف اصلی این مجموعه دانست و تاکید کرد که به مساکن ملی طبق برنامه 
ریزی های صورت گرفته قطعا آبرسانی می شود اما با توجه به وضعیت نامطلوب سدهای 
استان از جمله سد تهم و فرسودگی تاسیسات آبرسانی به ویژه در روستاها از هدررفت 
آب در برخی روستاها گلایه مند شد و گفت: قرار نیست شرکت آبفا بی نهایت آب تولید 

کند بلکه مردم نیز باید مصرف بهینه آب را مدنظر داشته باشند و متوقع نباشند.
اکبر باقری، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای زنجان )21 اسفندماه 1403( میزان بارش 
ها در سال آبی 1403- 1404  از 1 مهر تا 11 اسفند را حدود 150 میلیمتر اعلام 
کرد و گفت که این میزان بارش نسبت به سال 1402؛  28 درصد افزایش و نسبت به 
متوسط بلند مدت حدود 10 درصد کاهش را نشان میدهد. این امکان وجود دارد که 

بارش های بهاره کمبودها را جبران کند!
اما اظهارات نادرخانی، مدیرعامل شرکت آبفای استان زنجان به گونه ای است که گویا 
بارش های اخیر هر چقدر هم که در ظاهر از نظر شهروندان مطلوب بوده باشد اما 
وضعیت منابع آبی زنجان را نتوانسته تکان دهد و وی را امیدوار به روزهای پرآب کند!

علی محمد نادرخانی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان در تور خبری )26 
فروردین ماه 1404( با موضوع پروژه های تامین آب شهری ضمن تشریح اقدامات فنی 
و مهندسی این مجموعه برای جلوگیری از هر گونه بروز سختی و دشواری در روند 
زندگی و فعالیت های مردم و صنایع و واحدهای تولیدی و خدماتی با توجه به وضعیت 
آبی استان عنوان کرد: در مدیریت مصرف، تک تک مردم نقش آفرین هستند و باید 
در این حوزه تلاش کنند، تصریح کرد: اصلاحات رفتاری یکی از روش های مدیریت 
بهینه مصرف آب است که بسیاری از شهروندان آن را رعایت نمی کنند که در این حوزه 

رسانه ها نقش تاثیرگذاری دارند.
چالشی به نام فرسودگی تاسیسات آب در روستاها

نادرخانی با بیان اینکه شرکت آب و فاضلاب در سه حوزه پرچالش فعالیت می کند، 
اظهار کرد: یکی از این حوزه ها بحث آب روستایی است که چالش های خاص خود را 

دارد که از مهم ترین آنها می توان به فرسودگی تاسیسات اشاره کرد.
این مسئول عامل اصلی اتلاف آب شرب تصفیه شده را شبکه فرسوده انتقال و توزیع 
آب عنوان کرد و افزود: برای جلوگیری از اتلاف آب شرب بجای حفر چاه های جدید و 

فشار مضاعف به آبخوان ها، باید شبکه های فرسوده تعویض شود.
 رفع مشکل آب ۱۴۰ روستای زنجان تا پایان امسال

اقدامات صورت گرفته  بر  ادامه داد: علاوه  استان زنجان  مدیرعامل آب و فاضلاب 
نامبرده، برای رفع تنش آبی 283 روستای استان زنجان برنامه ریزی کرده ایم، برخی از 
این روستاها روستاهایی هستند که در آنها منابع آبی نداریم. هدف ما این است که تا 

پایان سال جاری، مشکل حدود 140 روستا را به صورت کامل برطرف کنیم.
وی همچنین در بخش دیگری از اظهارات خود با اشاره به اینکه یکی دیگر از این 
بارش ها  به کاهش  توجه  با  است، متذکر شد:  تامین آب شرب شهری  موضوعات 
و خشک سالی این موضوع نیز با چالش های خاص خود همراه است و دائم تلاش 

می کنیم بتوانیم تامین آب پایداری انجام دهیم.
او با یادآوری اینکه بحث بعدی نیز موضوع فاضلاب شهری است، اذعان کرد: با توجه 
به اینکه در سطح شهرها به سمت بلند مرتبه سازی پیش رفته ایم برای اجرای طرح 
فاضلاب پیگیری های زیادی وجود دارد که این حوزه نیز یک حوزه پرچالش است و 
برای موفقیت در آن نیازمند هم افزایی و همگرایی هستیم تا بتوانیم خدمات مطلوبی 

انجام دهیم.
 نمی توان مسکن را تعطیل کرد

او در ادامه با اشاره به اینکه در شهرها نیز پروژه های خوبی تدوین شده است، اذعان 
کرد: در  همین راستا خط انتقالی در غرب زنجان اجرا می شود که پیمان کار آن انتخاب 
شده و در مرحله اجرا است طول این پروژه پنج کیلومتر است 150 لیتر بر ثانیه تامین 

آب آن است و یک پروژه نیز شبیه همین در شرق زنجان در حال اجرا است.

مدیرعامل آبفای استان زنجان با بیان اینکه قبل از آغاز سال نو بازدیدهایی از سطح 
شهر در حوزه انتقال آب به ویژه شهرک های اقماری و محل اجرای مساکن ملی انجام 
شد، گفت: با توجه به اینکه نمی توان مسکن را تعطیل کرد همه تلاشمان را برای تامین 
آب مورد نیاز ساکنان شهرک های اقماری انجام خواهیم داد به هر حال تامین آب برای 

ساکنان شهرک های اقماری و مساکن ملی را وظایف خود می دانیم.
قرار نیست بی نهایت آب تولید کنیم!

 در برخی روستاها مردم متوقع هستند!
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان با توضیح اینکه شرکت آب و فاضلاب 
یک شرکت خودگردان است یعنی با درآمدهای خود شرکت را اداره می کند، تاکید 
کرد: زیان ده بودن شرکت نیز یک عامل اساسی است زیرا آب را به کمتر از بهای تمام 

شده به مردم می دهیم.
او با اشاره به اینکه در حوزه آب روستایی به یک فرهنگ سازی کامل نیاز داریم زیرا قرار 
نیست ما بی نهایت آب تولید کنیم، متذکر شد: در برخی مواقع هم در روستاهایی که 

آب داریم مردم متوقع هستند و هم در روستاهایی که آب نداریم.
سد تهم وضعیت خوبی ندارد

آمارهای شرکت آب منطقه ای استان زنجان مربوط به 21 اسفندماه 1403 نشان 
می دهد که؛ ورودی سد تهم در سال 1402؛  6۹ صدم درصد بوده و این آمار در سال 
1403؛ 26 صدم درصد است و تا پایان سال 1403 در حدود 11 میلیون آب در سد 

تهم ذخیره شده است.
علی محمد نادرخانی، مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان نیز با اشاره به 
اینکه در حال حاضر سد تهم وضعیت خوبی ندارد، تصریح کرد: این سد تقریبا بدترین 

شرایط را از زمان بهره برداری دارد.
گفته می شود 100 درصد آب مورد نیاز بخش کشاورزی و ۹0 درصد آب مورد نیاز 

صنایع استان نیز از منابع زیرزمینی تامین می شود.
به گفته مسئولان شرکت آبفای استان زنجان؛ در زمان حاضر بیش از 80 درصد آب 
شرب زنجان از منابع زیرزمینی و مابقی آن از سد »تهم« تامین می شود که بنا بر اعلام 
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای زنجان، شرکت آب و فاضلاب 
استان زنجان بسته به شرایط و وضعیت بارش ها و نیاز روزانه، میزان تامین آب شرب 

از محل چاه ها و سد تهم را مدیریت می کند.

گفتنی است، سد تهم، سدی خاکی با هسته رسی در جنوب روستای تهم و در فاصله 
15 کیلومتری شمال غربی شهر زنجان در استان زنجان است که بر روی رودخانه 
سارمساقلو ساخته شده است. در 300 متری بالادست سد، رودخانه تهم و گله رود 
به هم می پیوندند و رودخانه سارمساقلو را تشکیل می دهند و به سد تهم می رسند. 
این رودخانه از شاخه های زنجان رود است، که زنجان رود خود نیز یکی از شاخه های 

رودخانه قزل اوزن می باشد.
مدیرعامل شرکت آبفای استان زنجان هدف اصلی سد تهم، تأمین آب شرب شهر 

زنجان و کاهش استفاده از آب زیرزمینی اعلام کرد.
 گفته می شود که تا سال 1405، شهر زنجان نیاز به 6۷ میلیون مترمکعب آب خواهد 
داشت که از این میزان حدود 36.6میلیون مترمکعب آن با بهره برداری از منابع آب 
زیرزمینی حدود 30.4 میلیون مترمکعب آن توسط آب تنظیم شده توسط سد تهم 

تأمین خواهد شد.
سد تهم که هم اکنون آب شرب زنجان را تامین می کند، 84 میلیون مترمکعب حجم 

مخزن دارد که 26 درصد از این میزان هم اکنون آب دارد.
از سال های اخیر تا کنون برای برداشت آب از سد تهم، سیاست های انقباضی در پیش 

گرفته شده و میزان برداشت آب از این سد کاهش یافته است.
مترمکعب در سال  میلیون  پائین دست 4/1  اراضی  بر آن سهم حقابه های  علاوه 

می باشد که با استفاده از سیستم بهره برداری از سد تهم تأمین می گردد
با توجه به وضعیت آبی استان زنجان که چندان تعریفی هم ندارد، مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان زنجان تاکید کرد: همکاری شهروندان در کاهش هدررفت آب و 

رعایت مصرف بهینه، نقش مهمی در آینده پایدار آب زنجان دارد.
به گزارش صدای زنجان مرکز پایش راهبری تاسیسات آب و فاضلاب )مپرا( و پروژه 
مخزن و خط انتقال آب به مساکن ملی شرق طنجان و بخش هایی از گلشهر از جمله 

تاسیساتی بودند که خبرنگاران از آن بازدید کردند.
به گفته پیری، ناظر مقیم پروژه مخزن و خط انتقال آب به مسکن های ملی شرق 
زنجان و بخشهایی از گلشهر این پروژه حدودا با برآورد 80 میلیارد تومان از حدود 2 

سال پیش شروع شده که ظرف 2 ماه اینده خط انتقال تکمیل میشود.
بنا بر اعلام پیری، با تکمیل این پروژه و آغاز آبرسانی، حدود 60 هزار نفر از ساکنان 
مسکن های ملی شرق زنجان و بخش هایی از گلشهر از این خدمات بهره مند می شوند.

مدیرعاملشرکتآبوفاضلاباستانزنجاندرحاشیهبرگزاریتورخبریدرجمعخبرنگارانوضعیتآبیسدتهمرانامطلوبدانست؛

حال »تهم« خوب نیست
علی محمد نادرخانی: برخی مردم پرتوقع هستند! در حوزه آب روستایی به یک فرهنگ سازی کامل نیاز داریم زیرا قرار نیست ما بی نهایت آب تولید کنیم

استاندارزنجان:

خط دوم راه آهن 
زنجان - قزوین افتتاح می شود 

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

روش،  این  در  است.  آنلاین  کلاه برداری های  انواع  رایج ترین  از  یکی  فیشینگ 
کلاه برداران با ارسال ایمیل ها یا پیامک های جعلی تلاش می کنند تا اطلاعات حساس 
شما مانند رمز عبور یا شماره کارت بانکی تان را به دست آورند. معمولاً داخل این 
ایمیل ها و پیام ها، لینک هایی ارسال می شود که شما را به سایت هایی هدایت می کند 
تا مشخصات حساب خود را در آنجا وارد کنید. این آدرس ها و لینک ها معمولاً باکمی 
تغییر شبیه به لینک ها و ظاهر سایت های اصلی طراحی می شوند و تشخیص آن ها 
دشوار است. به عنوان مثال، دامنه سایت شما ممکن است با. ir باشد، درحالی که در 
ایمیل فیشینگ، لینک دامنه با. com یا. org ساخته شده است. متأسفانه، بسیاری از 
کاربران بدون توجه به این موضوع کلیک می کنند و قربانی می شوند. برای شناسایی 
حملات فیشینگ و محافظت از خود در برابر آن ها، می توان از راهکارهایی که در ادامه 

اشاره می شود، استفاده کرد. 
بررسی دقیق آدرس ایمیل: در قدم اول بهتر است به آدرس ایمیل فرستنده دقت 
کنید. کلاه برداران معمولاً از آدرس های مشابه باکمی تغییر استفاده می کنند به طور 
examp۱e@gmail." ممکن است "example@gmail.com" مثال مثلًا به جای

com" باشد. جستجوی نام دامنه: جستجوی نام دامنه یکی از مراحل کلیدی در 
ارزیابی اعتبار یک منبع آنلاین است. نام دامنه به بخشی از آدرس اینترنتی اشاره دارد 
که معمولاً پس از پروتکل مانند http و قبل از هر چیزی دیگر قرار می گیرد. برای 
بررسی اعتبار یک دامنه، ابتدا باید به پسوند آن توجه کنید؛ به عنوان مثال، دامنه های 
با پسوندهای خاص مانند. edu برای مؤسسات آموزشی و. gov برای نهادهای دولتی 
معمولاً معتبر هستند. سپس می توانید نام دامنه را در موتورهای جستجو وارد کنید 
تا اطلاعات بیشتری درباره صاحب آن و نوع فعالیت هایش پیدا کنید. این کار به شما 
کمک می کند تا بفهمید آیا دامنه متعلق به یک سازمان معتبر است یا خیر. همچنین، 
بررسی محتوای وب سایت مرتبط با دامنه بسیار مهم است و وب سایت باید دارای 

طراحی حرفه ای، اطلاعات تماس واضح و محتوای به روز باشد.
در این باره، علی اصغر زارعی- مدرس دانشگاه و کارشناس ارشد مدیریت سیستم های 
اطلاعاتی - مهندسی فناوری و اطلاعات- در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نگه 
داشتن ماوس بر روی لینک کمک می کند تا از کلیک بر روی لینک های مشکوک و 
ناامن جلوگیری شود، اظهار کرد: هنگامی که ماوس خود را بر روی یک لینک می برید، 
معمولاً آدرس واقعی آن در نوار وضعیت مرورگر شما نمایش داده می شود. این آدرس 
می تواند به شما اطلاعاتی درباره مقصد لینک بدهد. اگر آدرس با آنچه انتظار دارید، 
مانند دامنه رسمی یک وب سایت معتبر، مطابقت نداشته باشد، این می تواند نشانه ای 

از یک لینک فیشینگ یا مخرب باشد.  
وی افزود: در این صورت، بهتر است از کلیک کردن بر روی آن لینک خودداری کنید 
تا از خطرات امنیتی مانند سرقت اطلاعات شخصی یا نصب بدافزار جلوگیری کنید. 
کپی و پیست کردن لینک به جای کلیک بر روی آن یک روش ایمن تر برای دسترسی 
مرورگر،  آدرس  نوار  در  آن  چسباندن  و  لینک  کردن  کپی  با  وب سایت هاست.  به 
می توانید از صحت آدرس اطمینان حاصل کنید و از خطرات احتمالی مانند لینک های 
فیشینگ جلوگیری کنید.  عضو کمیسیون کسب و کارهای مجازی و اقتصاد دیجیتال 
نصر کشور در ادامه گفت: واردکردن دستی آدرس وب سایت به جای کلیک بر روی 
لینک های موجود در ایمیل ها یک روش مؤثر برای افزایش امنیت آنلاین است. بسیاری 

از حملات سایبری از طریق لینک های فیشینگ آغاز می شوند که در آن ها هکرها 
سعی می کنند کاربر را به وب سایت های جعلی هدایت کنند تا اطلاعات شخصی یا 
مالی او را سرقت کنند. با واردکردن آدرس وب سایت به صورت دستی، شما کنترل 

بیشتری بر روی مقصد خود دارید و می توانید از صحت آن اطمینان حاصل کنید.  
زارعی تشریح کرد: همچنین، این کار به شما امکان می دهد تا از اشتباهات تایپی یا 
کاراکترهای اضافی که ممکن است در لینک های مخرب وجود داشته باشد، جلوگیری 
کنید. علاوه بر این، با این روش می توانید به وب سایت های معتبر و رسمی مراجعه 

کنید و از خطرات احتمالی ناشی از لینک های ناشناس دور بمانید.
این کارشناس ارشد مدیریت سیستم های اطلاعاتی - مهندسی فناوری و اطلاعات 
- معتقد است: پسوندهای وب سایت، که به عنوان دامنه نیز شناخته می شوند، معمولاً 
 com، org .نشان دهنده نوع سازمان یا محتوای وب سایت هستند. پسوندهایی مانند
و. nnn رایج و معتبر هستند و به وب سایت های شناخته شده تعلق دارند. اما کلاه برداران 
ممکن است از پسوندهای غیرمعمول یا مشکوک مانند. xyz، top یا حتی پسوندهای 
خاص کشورها استفاده کنند تا کاربران را فریب دهند. این پسوندها می توانند نشانه ای 
از عدم اعتبار وب سایت باشند و باید با احتیاط بیشتری به آن ها توجه شود. با بررسی 
به  ورود  از  و  کرده  را شناسایی  احتمالی  کاربران می توانند خطرات  دامنه،  پسوند 

وب سایت های فیشینگ یا جعلی جلوگیری کنند.  
علاوه بر موارد گفته شده  استفاده از httpS به معنای این است که وب سایت از 
پروتکل امن انتقال داده ها استفاده می کند. این پروتکل اطلاعات را بین مرورگر شما 
و سرور وب سایت رمزگذاری می کند، که به جلوگیری از دسترسی غیرمجاز به داده ها 
کمک می کند. وجود قفل سبزرنگ در نوار آدرس مرورگر نشان دهنده این است که 
ارتباط شما با وب سایت امن است و اطلاعات شما در حین انتقال محافظت می شود. 
یا اطلاعات  به ویژه هنگام واردکردن اطلاعات حساس مانند رمز عبور  این ویژگی 
کارت اعتباری اهمیت دارد. بنابراین، قبل از تعامل با هر وب سایتی، بررسی وجود 
httpS و قفل سبزرنگ از اهمیت بالایی برخوردار است. همچنین در ایمیل هایی 
که ممکن است فیشینگ باشند، توجه به زبان و نگارش بسیار مهم است. این ایمیل ها 
معمولاً دارای اشتباهات نگارشی و گرامری هستند، زیرا نویسندگان آن ها ممکن است 
تسلط کافی به زبان نداشته باشند. به عنوان مثال، غلط های املایی، جملات ناقص یا 
ساختارهای غیرمعمول می تواند نشانه ای از غیر معتبر بودن ایمیل باشد. همچنین، 
استفاده از عبارات غیررسمی یا نادرست نیز می تواند به شناسایی ایمیل های فیشینگ 
کمک کند. بررسی ها نشان می دهد فشار برای اقدام فوری یکی از روش های رایج در 
ایمیل های فیشینگ محسوب می شود. این نوع ایمیل ها معمولاً با عباراتی مانند فوری 
یا اگر اقدام نکنید، حساب شما مسدود خواهد شد شروع می شوند. هدف این است 
که احساس اضطرار و ترس را در گیرنده ایجاد کنند تا بدون تفکر کافی، اقدام کنند. 
این فشار ممکن است شامل درخواست های غیرمعمول برای تأیید اطلاعات شخصی 
یا مالی باشد. درواقع، این تکنیک به منظور فریب افراد و دستیابی به اطلاعات حساس 

طراحی شده است.      

بنابراین برای محافظت از خود در برابر حملات فیشینگ و سایر تهدیدات سایبری، 
می توانید اقداماتی مانند استفاده از رمزهای عبور قوی که شامل  ترکیب کاراکتر ها، 

طول رمز عبور و عدم استفاده از اطلاعات شخصی می شود را انجام دهید.   
فعال سازی تأیید هویت دومرحله ای )۲FA(: استفاده از تأیید هویت دو مرحله ای 
با  است.  آنلاین  حساب های  امنیت  افزایش  برای  روش ها  بهترین  از  یکی   ۲FA
فعال سازی ۲FA هنگام ورود به حساب کاربری، علاوه بر وارد کردن رمز عبور، کاربر 
باید یک کد تأیید اضافی را نیز وارد کند. این کد معمولاً از طریق پیامک، ایمیل یا 
اپلیکیشن های مخصوص مانند google authenticator ارسال می شود. این 
فرآیند باعث می شود که حتی اگر رمز عبور شما به سرقت برود، افراد ناشناس نتوانند 
 ۲FA به حساب شما دسترسی پیدا کنند، زیرا به کد تأیید نیاز دارند. فعال سازی
به ویژه برای حساب های حساس مانند بانکداری آنلاین و شبکه های اجتماعی توصیه 

می شود.
احتیاط در استفاده از وای فای عمومی: در شبکه های وای فای عمومی یکی از اصول مهم 
امنیت سایبری است. این شبکه ها به دلیل عدم رمزگذاری و امنیت پایین، می توانند 
هدف افراد ناشناس قرار گیرند. هنگامی که شما به یک شبکه وای فای عمومی متصل 
می شوید، اطلاعات شما می تواند به راحتی توسط دیگران قابل دسترسی باشد. بنابراین، 
توصیه می شود که از انجام فعالیت های مالی مانند خرید آنلاین یا ورود به حساب های 
بانکی در این شبکه ها خودداری کنید. همچنین، وارد کردن اطلاعات حساس مانند 

رمزهای عبور و شماره کارت های اعتباری در این شرایط می تواند خطرناک باشد.
استفاده از vpn: استفاده از یک شبکه خصوصی مجازی vpn در هنگام اتصال 
به وای فای عمومی، یک راهکار مؤثر برای افزایش امنیت آنلاین شماست. vpn با 
رمزگذاری ترافیک اینترنت شما، اطلاعات شما را در برابر هکرها و مجرمان سایبری 
محافظت می کند. زمانی که به یک شبکه عمومی متصل می شوید، داده های شما 
می توانند به راحتی توسط دیگران مشاهده شوند، اما با استفاده از vpn، این اطلاعات 
به صورت کدگذاری شده ارسال می شود و دسترسی به آن برای افراد غیرمجاز دشوار 
می گردد. علاوه بر این، vpn می تواند آدرس ip شما را پنهان کند و از ردیابی آنلاین 
جلوگیری کند. بنابراین، اگر مجبور به استفاده از وای فای عمومی هستید، حتماً از 

vpn استفاده کنید تا امنیت و حریم خصوصی شما حفظ شود.
به  اجتماعی  اطلاعات در شبکه های  اطلاعات شخصی: محدود کردن  انتشار  عدم 
معنای کاهش میزان اطلاعات شخصی است که کاربران در این پلتفرم ها به اشتراک 
می گذارند. این کار می تواند شامل عدم انتشار اطلاعات حساس مانند آدرس منزل، 
شماره تلفن یا جزئیات مالی باشد. همچنین، کاربران باید به تنظیمات حریم خصوصی 
افراد مورد اعتماد به اطلاعات  خود توجه کنند و اطمینان حاصل کنند که فقط 
آن ها دسترسی دارند. بررسی و تنظیم این تنظیمات می تواند به کنترل بهتر بر روی 
محتوای منتشر شده و جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی کمک کند. علاوه بر این، 
استفاده از نام های مستعار و عدم شناسایی کامل در پروفایل ها می تواند به حفظ حریم 

خصوصی بیشتر کمک کند./ایسنا

انواع کلاهبرداری های آنلاین و راهکارهایی برای محافظت از کاربران
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پروژه سببی نسبی ثبت احوال زنجان
 به اتمام رسید

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

جامعه

سمیه محرمی: نشست خبری رضا خواجه ای، مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با 
اصحاب رسانه 26 فروردین ماه 1403 برگزار شد.

مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان در این جلسه در پاسخ به سئوال صدای زنجان با 
اشاره به اینکه آمارها نشان از مهاجرت معکوس به روستاهای زنجان دارد، اظهار کرد: 
البته این موضوع در روستاهای مختلف متفاوت است و ممکن است در برخی روستاها 

مهاجرت معکوس رخ ندهد و در برخی از روستا مهاجرت معکوس بالا باشد.
خواجه ای با اشاره به اینکه مهاجرت معکوس به روستاها موجب سرمایه گذاری در 
روستاها خواهد شد، عنوان کرد: حتی اگر این مهاجرت به صورت خوش نشینی رخ 

دهد، موجب شکوفایی و پویای در روستا است.
وی همچنین در مورد نظارت بر ساخت و سازهای غیر مجاز در روستاها با توجه به 
مهاجرت معکوس عنوان کرد: بنیاد مسکن برای هر روستا طرح هادی و حریم در نظر 

گرفته و نظارت بر خارج از این حرائم بر عهده دهیاران است.
مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان در ادامه در پاسخ به سئوالی در مورد ساخت و ساز 
در روستای پایین کوه بیان کرد: با توجه به حساسیت های نسبت به این روستا موضوع 
به صورت جدی بررسی شده و طراحی رینگ در اطراف کوه انجام شده و مشخص شد 

اتفاق کوه خواری رخ نداده است.
این مسئول در ادامه جلسه با اشاره به اقدامات صورت گرفته توسط این مجموعه با 
بیان اینکه بنیاد مسکن در حوزه عمران روستایی، در زمینه بازنگری طرح هادی، 
مطالعه طرح هادی، اجرای طرح هادی، سنددار کردن زمین های روستایی و طرح 
منظومه روستایی فعالیت می کند، اظهار کرد: استان زنجان دارای ۷10 روستای بالای 
20 خانوار است که مطالعه طرح هادی در 100 درصد این روستاها انجام شده است.

خواجه ای با بیان اینکه علاوه بر این در 6۸ روستای زیر 20 خانوار نیز مطالعه طرح 
هادی انجام شده است، اضافه کرد: در این زمینه بنیاد مسکن زنجان از میانگین 

کشوری بالاتر است.
مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با بیان اینکه افق طرح هادی هر 10 سال یکبار 
به اتمام می رسد و نیاز به بازنگری دارد، گفت: تاکنون بازنگری طرح هادی در حدود 
4۸0 روستا انجام شده است و در سال جاری نیز بازنگری طرح هادی در بیش از 120 

روستا انجام می شود. 
وی با اشاره به اجرای طرح هادی در 66 درصد روستاهای استان، گفت: این طرح در 
فازهای مختلف از جمله سنگ فرش، جوی آب و جدول، دیوار، آسفالت و زیرسازی 
اجرا شده است و امسال نیز برنامه ریزی شده است که در برخی از روستاها اجرای طرح 

هادی داشته باشیم.
۱۰ روستای هدف گردشگری در زنجان انتخاب شده اند

مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با اشاره به اینکه تاکنون 10 روستا به عنوان هدف 
گردشگری در استان انتخاب شده اند که برای دو روستا هنوز اعتبار مصوب نشده است، 
خاطرنشان کرد: همچنین در حوزه بافت های باارزش روستایی نیز هفت روستا در حال 

کار هستند که اعتبار دو مورد از آن ها نیز تخصیص نیافته است.
این مسئول با بیان اینکه سهمیه قیر رایگان استان زنجان حدود ۵0 میلیارد تومان 
قیر  اعتبار  تومان  از 100 میلیارد  افزود: تلاش می شود در سال جاری بیش  است، 

پیش بینی شود که در روستاها توزیع و تبدیل به آسفالت خواهد شد.
مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با تاکید اینکه، نهضت آسفالت در روستاهای استان 
زنجان به همت بنیاد مسکن شکل گرفته است، افزود: در همین راستا، ۸00 هزار 
متر مربع از معابر خاکی 1۸4روستایی استان در سال گذشته با مشارکت دهیاری 

آسفالت ریزی شد.
پرداخت تسهیلات بلاعوض و قرض الحسنه به خانوارهای روستایی نیازمند

وی با بیان اینکه مجموعاً 220 میلیارد ریال تسهیلات به صورت بلاعوض به خانوارهای 
روستایی پرداخت شده است، اضافه کرد: 300 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه نیز 

به خانوارهای نیازمند در مناطق روستایی پرداخت شده است.
خواجه ای خاطر نشان کرد: در کنار این اقدامات، مصالح ساختمانی رایگان شامل 
بیش از ۵ هزار تن سیمان و هزار تن میلگرد نیز در اختیار روستاهای محروم قرار 

گرفته است.
پروژه های مسکن شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر پیشرفت

 65 تا ۱۰۰ درصدی دارد
مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با اشاره به اینکه در شهرهای زیر 100 هزار نفر 
جمعیت، مسئولیت ساخت مسکن بر عهده بنیاد مسکن است، اضافه کرد: در حال 
حاضر همه پروژه ها وارد فاز اجرایی شده اند و برخی از آن ها به مرحله نازک کاری بوده 

که میانگین پیشرفت فیزیکی این پروژه ها بین 6۵ تا 100 درصد است.
وی ادامه داد: 16 واحدی صائین قلعه،۵4 واحدی خرم دره، ۷2 واحدی خرم دره و 
1۸4 واحد از پروژه 36۸ واحدی گلشهر از جمله پروژه های نهضت ملی است که به 

متقاضیان تحویل داده شده است.
خواجه ای تاکید کرد: پیش بینی می کنیم سال جاری نیز با پیگیری های جدی بنیاد 
مسکن و راه و شهرسازی بتوانیم تعدادی از واحدهای نهضت ملی مسکن اعم از پروژه 

هیدج، قیدار و آب بر را تکمیل و به  تحویل متقاضیان شود.
مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان، مشارکت بانک ها در ارائه تسهیلات و آورده به 
موقع متقاضیان را دو عامل مهم در واگذاری هر چه سریع تر پروژه های مسکن ملی 
دانست و خاطر نشان کرد: در همین راستا، همه دستگاه های ذی ربط و خدمات رسان 
نیز باید در فراهم کردن و و ایجاد زیرساخت ها در اجرای پروژه های مسکن پای کار 

باشند تا پروژه ها به موقع به مردم واگذار شود.
خواجه ای همچنین با اشاره به صدور سند مالکیت برای ۸3 درصد واحدهای مسکونی 
روستایی، گفت: با تعامل و همکاری سازمان ثبت اسناد و املاک استان، سالانه بیش 

از 200 درصد تعهدات در این زمینه محقق می شود.
 صدور 36 درصدی سند مالکیت واحدهای مسکونی در شهرهای

 زیر ۲5 هزار نفری
مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با بیان اینکه در شهرهای زیر 2۵ هزار نفر، حدود 
36 درصد واحدهای مسکونی سند مالکیت صادر شده است، افزود: این میزان تقریباً 

دو برابر میانگین کشوری است.
وی با اشاره به اینکه طرح منظومه در همه شهرستان ها، بخش ها و روستاهای زنجان 
مطالعه، تصویب و ابلاغ شده است، اضافه کرد: در دو شهرستان عملیات اجرایی آغاز 
شده و بیش از ۵00 پروژه در دست کار است که بالای 60 درصد آنها به بهره برداری 

رسیده است.
خواجه ای با بیان اینکه طرح منظومه روستایی با مشارکت خود مردم انجام می شود 
و اشتغال پایداری در منطقه ایجاد می کند، افزود: این طرح به شناساندن منطقه و 

برندسازی کمک می کند.
تکمیل و تجهیز ۴۲ واحد مسکونی از محل حساب ۱۰۰ امام

مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با اشاره به اینکه کمک های مردمی به حساب 100 
امام خمینی)ره( واریز و در زمان نیاز از محل این حساب، کمک ها به افراد نیازمند 
پرداخت می شود، ادامه داد: در طول یک سال گذشته، 90 میلیارد ریال تسهیلات 
بلاعوض از محل حساب 100 امام ) ره( و مشارکت خیرین برای ساخت و تکمیل  

واحدهای مسکونی نیمه تمام روستایی و  شهری در استان زنجان اعطا شده است.
امام )ره( و مشارکت  از محل حساب 100  وی گفت: در طول یک سال گذشته، 
خیرین ، برای ساخت، تکمیل و تجهیز 42 واحد مسکونی روستایی تسهیلات بلاعوض 

پرداخت شده است.
33 پروژه عمرانی بنیاد مسکن افتتاح و کلنگ زنی می شود

مدیرکل بنیاد مسکن استان زنجان با بیان همزمان با سالروز تاسیس بنیاد مسکن و 
دهه حساب 100 امام )ره( که از تاریخ 21 تا 31 فروردین ماه 33 پروژه عمرانی بنیاد 
مسکن افتتاح و کلنگ زنی می شود، اظهار کرد: برای این پروژه ها اعتباری بالغ بر 220 

میلیارد ریال در استان زنجان هزینه شده است.
خواجه ای با بیان اینکه بخشی از این پروژه های عمرانی در دو حوزه عمران روستایی 
و بهسازی و مسکن روستایی به بهره برداری خواهد رسید، افزود: برای اجرای این 

پروژه ها، اعتباری بالغ بر 220 میلیارد ریال اختصاص یافته است. 
وی با اشاره به مقاوم سازی ۵9 درصدی واحدهای مسکونی روستایی در استان زنجان 
مقاوم سازی،  تسهیلات  پرداخت  در  عامل  بانک های  مشارکت  و  با همکاری  افزود: 

می توان سال جاری این میزان را به 6۷ درصد رساند.

مدیرکلبنیادمسکناستانزنجاندرپاسخبهسئوالیدرموردساختوسازهایروستای»پایینکوه«عنوانکرد؛

کوه خواری در روستای »پایین کوه« اتفاق نیفتاده است
رضا خواجه ای: مهاجرت در روستاهای زنجان در حال وقوع است

صدای زنجان/ رحیم سلیمانی نژاد، مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان با بیان 
مأموران  به حقوق شهروندان  احترام  و  نظم  رعایت  اهمیت  به  توجه  با  اینکه 
کنتورخوان گاز طبیعی از مراجعه به درب منازل در روزهای جمعه و ایام تعطیل 
رسمی خودداری نمی کنند، اظهار کرد: روز جمعه روز استراحت و تجدید قوا برای 
بسیاری از شهروندان است و مراجعه مأموران در این روز ممکن است موجب سلب 

آسایش خانواده ها شود.
وی با بیان اینکه از این رو مناسب تر است که تمام امور مربوط به قرائت و ثبت 
کنتورهای گاز در روزها و ساعات اداری انجام شود، عنوان کرد: ساعات اداری 
طبق مقررات معمولاً بین ساعت ۸ صبح الی ۱۴ یا ۱۵ بعد از ظهر در روزهای 

غیرتعطیل )شنبه تا پنجشنبه( است.
مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان با اشاره به اینکه در این بازه زمانی مردم 
آمادگی بیش تری برای همکاری با مأموران شرکت گاز دارند و روند کار نیز به 
شکلی منظم و بدون مزاحمت برای زندگی شخصی افراد انجام خواهد شد، بیان 
کرد: همچنین در این ساعات در صورت نیاز به پیگیری های اداری یا پاسخگویی 

به پرسش های فنی، دسترسی به واحدهای مربوطه آسان تر خواهد بود.
وی با تأکید بر اینکه پیشنهاد می شود برنامه ریزی لازم برای حضور مأموران در 
محلات مختلف بر اساس ساعات اداری و با اطلاع رسانی قبلی صورت گیرد، عنوان 
کرد: ارسال پیامک، نصب اطلاعیه در ورودی ساختمان ها می تواند باعث افزایش 

شفافیت، همکاری بهتر شهروندان، و جلوگیری از بروز هرگونه سوءتفاهم شود.
مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان با اشاره به اینکه در کنار این موارد انتظار 
می رود مأموران کنتورخوان هنگام مراجعه، لباس فرم مناسب و کارت شناسایی 
معتبر به همراه داشته باشند و نهایت ادب و احترام را در برخورد با ساکنان 

رعایت کنند.
اعتماد عمومی نسبت به خدمات  افزایش  امر موجب  این  سلیمانی نژاد گفت: 
شرکت گاز خواهد شد، ادامه داد: رعایت نظم و زمان بندی مناسب نه تنها آسایش 

مردم را حفظ می کند بلکه موجب ارتقاء کیفیت خدمات رسانی نیز خواهد شد.

و  پیگیری ها  با  گفت:  زنجان  شهر  اسلامی  شورای  رییس  زنجان/   صدای 
هماهنگی ها در اجرای طرح بزرگ راهسازی موسوم به محور شهیدان کریمی، 

شمار معارضان در محدوده آن به حداقل رسیده   است.  
منصور مرادلو در جلسه علنی شورای شهر زنجان، افزود: در ایام تعطیلات نوروزی 
خدمات رسانی بی وقفه در جریان بود و حتی شاهد یک روز تعطیلی در برخی 

مجموعه های شهرداری نبودیم.
وی با بیان اینکه قبل از تعطیلات نوروزی جلسه ای با قرارگاه خاتم الانبیا برای 
پیشبرد طرح های در دست اجرا در شهر داشتیم، ادامه داد: روز گذشته هم جلسه 

خوبی در این خصوص برگزار شد.
مرادلو ضمن قدردانی از همراهی دستگاههای خدمات رسان در اجرای طرح 
شهیدان کریمی، گفت: با همراهی های انجام شده، زمینه برای عملیات عمرانی 

فراهم شده است.
وی اظهار کرد: رمپ جهتی محور شهیدان کریمی، طبق اعلام مجری طرح تا سه 

ماه آینده زیر ترافیک می رود.
طرح راهسازی شهری در زنجان موسوم به محور شهیدان کریمی، بزرگترین 
پروژه ترافیکی تاریخ شهر زنجان است که در مسیر میدان سپاه تا آرامستان شهر 
زنجان با برآورد اعتبار ۱۰ هزار میلیارد ریالی به منظور حل معضلات ترافیکی 

اجرایی شده است.
طبق طرح ارائه شده محور شهیدان کریمی دارای چهار تقاطع در مسیر خواهد 

بود و کل طرح نیز طوری ساخته خواهد شد که عارضه سطحی نداشته باشد.
این پروژه شهری سوم خرداد ۱۴۰۲ همزمان با سالروز آزادسازی خرمشهر با 

محوریت قرارگاه خاتم الانبیا در غرب شهر زنجان کلنگ زنی شد.
رییس شورای اسلامی شهر زنجان در ادامه از انعقاد قرارداد دوم احداث طرح 
بوستان شهر خبر داد و گفت: از فردا عملیات اجرایی در این طرح بزرگ آغاز 

می شود.
مرادلو به تعیین تکلیف قبرستان قدیمی دهخدا اشاره کرد و گفت: از سه سال 
گذشته عملیات اجرایی این طرح آغاز شده بود و با همراهی مسوولان این مهم 

به سرانجام رسید.
وی افزود: با بودجه ای که برای ساماندهی این محدوده در نظر گرفته می توان 

امیدوار بود که دغدغه ۵۰ ساله اهالی برای ساماندهی این مکان رفع شود.
پیشرفت ۴3 درصدی طرح شهیدان کریمی

منصور سلطانی محمدی شهردار زنجان نیز در این جلسه در سخنانی به میزان 
پیشرفت طرح های عمده عمرانی در شهر اشاره کرد و گفت: تا به امروز طرح 
سبزه میدان به پیشرفت ۹۰ درصدی، محور شهیدان کریمی به پیشرفت ۴۳ 

درصدی و طرح بوستان شهر نیز به پیشرفت ۵۳ درصدی رسیده است.
وی به  آغاز روکش آسفالت مکانیزه در معابر شهری از اسفند سال گذشته اشاره 
کرد و افزود: این موضوع در چند محور انجام شده و اجرای آن در معابر دیگر هم 

در دستور کار است.

رییسشورایاسلامیشهرزنجان:
معارضان طرح شهیدان کریمی در زنجان

 به حداقل رسیدند

مدیرعاملشرکتگازاستانزنجانعنوانکرد:
مأموران کنتورخوان  جمعه ها مراجعه ای 

به درب منازل ندارند

صدای زنجان/ مهدی ژاله چیان، مدیرکل ثبت احوال استان زنجان با اشاره به 
اتمام پروژه سببی نسبی ثبت احوال این استان اظهار داشت: این پروژه باهمت 
و تلاش ستودنی همکاران ثبت احوال استان به اتمام رسیده که جای قدردانی 
دارد.مدیرکل ثبت احوال استان زنجان بیان داشت: پروژه خانواده با داده آمایی 
بیش از یک میلیون و ۸۰۰ هزار سند هویتی هم استانی ها به اتمام رسید.وی در 
ادامه گفت: ارتباط سببی و نسبی افراد در این پروژه باهم برقرار و از داده های 
باارزش آن در هدف مندی یارانه ها، انحصار و وراثت پاسخ به استعلامات مختلف و 
مواردی از قبیل سرشماری ها و... استفاده خواهد شد.ژاله چیان افزود: توسعه دولت 
الکترونیک نیازمند ایجاد بستر و زیرساخت های لازم بوده و این پروژه از جمله 
پروژه های اساسی و کاربردی دراین خصوص است.گفتنی است هم استانی های 
گرامی می توانند با مراجعه به سامانه سهیم سازمان ثبت احوال کشور به نشانی 
sahim.sabteahval.ir نسبت به دریافت خدمات الکترونیک هویتی و 

مشاهده اطلاعات خانواده خود اقدام کنند.

مدیرکل انتقال خون استان زنجان با بیان اینکه کیفیت بخشی فرآورده های خونی 
اولویت مهم این سازمان است،گفت: با برنامه ریزی صحیح و اصولی در این زمینه موفق 

به کسب رتبه های برتر شده ایم.
خون و فرآورده های آن نجات دهنده بسیاری از بیماران است و همواره در سراسر 

جهان بسیاری از افراد به خون و فرآورده های خونی سالم نیاز پیدا می کنند.
نیاز به خون در حوادث و سوانحی از قبیل تصادفات رانندگی، سوختگی ها و اعمال 
یا  ماژور  تالاسمی  بیماران  مانند  افراد  از  بعضی  و حتی  است  جراحی محسوس تر 
هموفیلی برای ادامه زندگی خود به دریافت منظم خون یا محصولات آن نیازمند 

هستند و این موضوع از اهمیت انتقال خون حکایت دارد.
انتقال خون استان زنجان هم در سال های اخیر توانسته با جذب داوطلبان اهداکننده 
خون و برنامه ریزی های مناسب، عملکرد بهتری داشته باشد و کیفیت دهی را مبنای 

فعالیت های خود قرار دهد.
به همین بهانه خبرنگار با المیرا سعیدی سرپرست انتقال خون استان زنجان درباره 

فعالیت های این اداره کل گفت و گو کرده است.
وضعیت کنونی انتفال خون زنجان چگونه است؟

عموم مردم با واژه انتقال خون آشنا هستند، این سازمان وظیفه تامین خون سالم و 
کافی را برای بیماران برعهده دارد، اهداکنندگان خون نیز سرمایه های اصلی سازمان 

به شمار می روند که با ایثار و سخاوت خود به این کار مهم اقدام می کنند.
کیفیت خون های اهدا شده هم در کنار کمیت آنها اهمیت بسزایی دارد، کارکنان 
انتقال خون با پیروی از دستورالعمل ها و خط مشی های سازمان تلاش می کنند 

کیفیت خون و فرآورده های آن را ارتقا دهند.
طی سال های گذشته با بازرسی های متعدد داخلی و خارجی که از سوی سازمان 
انتقال خون استان صوررت گرفته، همواره در شاخص های تعیین شده موفق و سربلند 
بیرون آمده و حتی موفق به اخذ مجوزهای ارسال پلاسما به شرکت های پالایشگر 

خارجی و داخلی نیز شده ایم.
با توجه به میزان جمعیت زنجان، اهدای خون در استان مطلوب است و 100 درصد 
نیازهای استان را تامین کرده و علاوه بر آن مقداری هم در شبکه خونرسانی کشور 

نقش ایفا می کنیم.
استقبال مردم از اهدای خون در طول سال چگونه است؟

اهدای خون نیاز همیشگی و دائمی است معمولا میزان مراجعه کنندگان اهدای خون 
در فصل بهار بیش از فصول دیگر است در حالیکه این روند در فصل زمستان به ویژه 
روزهای سرد سال به حداقل می رسد بنابراین از اهداکنندگان درخواست می کنیم در 
تمامی طول سال همراه انتقال خون استان باشند چون نیاز به خون همواره وجود دارد.

همچنین یکسری شرایط عمومی و اختصاصی برای اهدا کنندگان وجود دارد، در 
شرایط اختصاصی، پزشک در اتاق معاینه با رعایت محرمانگی با اهدا کنندگان مصاحبه 
انجام می دهد و تصمیم می گیرد که آیا شخص می تواند خون اهدا کند یا نه؟ چون 

سلامت اهدا کننده اهمیت زیادی دارد.
در شرایط عمومی هم حداقل سن خون دهی بین 1۷ و حداکثر 6۵ سال لحاظ شده 

است.
خوشبختانه بسیاری از اهداکنندگان استان، مشتریان ثابت انتقال خون هستند، جوانان 
زیادی هم برای اولین بار به جمع اهداکنندگان خون اضافه می شوند که سرمایه های 

انتقال خون برای سال های آینده هستند.

افرادی که برای اولین بار موفق به اهدای خون می شوند، با یکبار تجربه به احتمال زیاد 
به مشتریان مستمر انتقال خون تبدیل خواهند شد.

بانوان تا چه میزان در اهدای خون سهیم هستند؟
بانوان همواره مظهر ایثار و گذشت هستند و حضور این قشر باید در حوزه های مختلف 
به ویژه در زمینه اهدای خون ملموستر باشد اما تعدادی زیادی از آنان تصور می کنند 
اهدای خون مفید نیست، در حالیکه با یکبار اهدای خون، مشتری دائمی انتقال خون 
خواهند شد. از طرفی این اطمینان را داشته باشند این کار مبتنی بر اصول است یعنی 
پزشک معاینات لازم را انجام می دهد و در صورتی که امکان آسیب وجود داشته 
باشد، اهدای خون صورت نمی گیرد بنابراین انتظار بر این است بانوان زنجانی در 
زمینه اهدای خون مشارکت فعالانه داشته باشند چون میزان مشارکت  این قشر نسبت 

به مردان بسیار کمتر است.
 یکی از وظایف انتقال خون، تامین خون و فرآورده های مورد نیاز مراکز درمانی است، 
در این خصوص مشکلی وجود ندارد و مراکز درمانی استان هم همکاری بسیار خوبی 
با انتقال خون دارند و با مدیریت مصرف تلاش می کنند از هدر رفت خون و فرآورده 

ها جلوگیری نمایند.
همچنین با همکاری بیمارستان ها و مراکز درمانی ضایعات بیمارستانی نیز مورد پایش 
قرار می گیرد، خوشبختانه طی سال های اخیر همکاری های خیلی خوبی در این زمینه 

صورت گرفته است.
در خصوص برنامه های انتقال خون زنجان در سال جاری توضیح دهید.

همه ساله بین 2۸ تا 30 هدف کیفی با همکاری سازمان انتقال خون کشور در نظر 
گرفته می شود، اصلی ترین رسالت انتقال خون استان این است که اهداف کیفی 
ترسیم شده را تا پایان سال به نحو مطلوب انجام دهد که این مهم در طول سال مورد 

پایش قرار می گیرد.
به عنوان مثال، حفظ و ارتقای نظام سلامت خون و فرآورده های نوین مثل پلاکت 

فرزیس و کم لکوسیت از جمله این اهداف است .
از دیگر برنامه های انتقال خون استان توسعه مراکز خون گیری در سطح استان است 
که با همکاری مسئولان استانی و شهرستان ابهر قطعه زمینی در سال گذشته از سوی 
خانواده شهید گرانقدر سید موسی امینی به انتقال خون استان اهدا شد که با تامین 
اعتبارات لازم امسال کلنگ احداث مرکز انتقال خون در آنجا به زمین زده خواهد شد.

یکی از مشکلات انتقال خون استان، وجود تنها مرکز اهدای خون در مرکز شهر زنجان 
و ترافیک سنگین در آن محل است که معمولا مراجعه اهداکنندگان را با دشواری 
مواجه می کند، در این راستا برای رفع این معضل طبق مطالعات صورت گرفته، با 
جذب نیرو و تامین اعتبار از سوی سازمان انتقال خون مکانی دیگر در خارج از مرکز 
شهر و گره ترافیکی احتمالا در شرق یا غرب شهر زنجان به عنوان مرکز انتقال خون 

استان ایجاد خواهد شد.
آن،  ایجاد  با  که  است  مطالعه  در دست  اهدای خون  برای  دیگر  مکانی  همچنین 

دسترسی اهدا کنندگان به مرکز بیش از گذشته هموار خواهد شد.
چه برنامه هایی برای توسعه مراکز اهدای خون در شهرستانها دارید؟

هم اکنون در شهرستان خدابنده یک روز در هفته خونگیری از متقاضیان در حال 
انجام است که با پیگیری ها در تلاش هستیم با جذب نیروی انسانی مورد نیاز به دلیل 

استقبال گروه های هدف تعداد روزهای خونگیری افزایش یابد.
در مجموع با توجه به وضعیت جمعیت، توسعه مراکز خونگیری در دو شهرستان ابهر 

و خدابنده مد نظر قرار دارد.
با توجه به فصل بهار شمار مراجعه کنندگان در حال افزایش است،در این خصوص باید 
قدردان اهدا کننندگان خون باشیم که با ایثار و از خود گذشتگی در این مسیر گام 
بر می دارند، یکی از برنامه های دیگر انتقال خون در سال جاری تشویق اهدای خون 
بار اولی هاست با توجه به اینکه جمعیت کشور به سمت میانسالی و پیری حرکت می 
کند، بنابراین اهدای خون مستمر از ابعاد مختلف اهمیت بسزایی دارد بنابراین از هم 
استانی ها دعوت می شود در اهدای خون همراه باشند، چرا که در صورت یکبار اهدا 

بعدا هم این کار خداپسندانه را انجام خواهند داد./ ایرنا

 

 

کیفیت بخشی فرآورده های خونی، اولویت انتقال خون زنجان

صدای زنجان/ فرمانده انتظامی شهرستان زنجان در پی دستگیری یک نفر 
سارق حرفه ای اماکن گفت: این سارق با چندین هویت جعلی به سارق 

هزار چهره معروف بود
سرهنگ مهدیخانی فرمانده انتظامی شهرستان زنجان با اعلام این خبر 
اظهار داشت: در پی شکایت شخصی با موضوع سرقت خودرو در کلانتری13 
زنجان موضوع شناسایی و دستگیری سارق در دستور کار عوامل تخصصی 

این یگان قرار گرفت.
وی افزود: با بررسی های بعمل آمده مشخص گردید  سارق یا سارقان با 
استفاده از خودرو مالباخته چندین فقره سرقت اماکن خصوصی و نیمه کاره 

را مرتکب شده اند.
این مقام انتظامی ادامه داد: با اقدامات تخصصی و فنی ماموران کلانتری13  
هویت یک نفر سارق حرفه ای محرز  و  با هماهنگی قضایی  این سارق در 

مخفیگاهش دستگیر شد.
سرهنگ مهدیخانی تصریح کرد: در  بررسی سوء پیشینه این متهم که به 
سارق هزار چهره معروف  است، ماموران  پی به سابقه وقوع و کشف چندین 
فقره سرقت توسط این متهم  با ثبت هویت های مختلف از طریق مدارک 

جعلی  شدند.
فرمانده انتظامی شهرستان زنجان خاطر نشان کرد:  متهم در تحقیقات 
اولیه به ارتکاب 12 فقره سرقت اماکن خصوصی اعتراف کرد  که با تکمیل 

پرونده وی راهی زندان شد.

سارق هزار چهره به دام افتاد
خبر کوتاه



چهار شنبه  ۲۷  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۰ روز�� فرهنگ۴۴

خشونت و خیانت، محتوای عمده سریال های نمایش خانگی
ایسکانیوز/ استقبال روز افزون مردم از آثار سکوهای نمایش خانگی می تواند به 
عنوان یک تهدید حساب شود زیرا ترویج خشونت در سریال های تولیدی شبکه 
نمایش خانگی به شدت افزایش یافته و نمایش خشونت ها به شدت می تواند بر 

رفتارهای جامعه تاثیرگذار باشد.
چندسالی است که پلتفرم ها یا همان سکوهای نمایش خانگی بازار بزرگی را به 
دست آورده اند تا حدی که توانسته اند روی ذائقه سینمایی مردم تاثیرگذار باشند 
و با وجود اینکه ده ها سال است که در کشورهای غربی فعالیت دارند اما هیچ گاه تا 
به امروز در ایران این چنین جدی گرفته نشده بودند و در کشورمان هرسال، بازار 

این میدان داغ تر از قبل می شود.
با وجود نقاط قوت و ضعفی که در گسترش و توسعه سکوهای نمایش خانگی وجود 
دارد اما استقبال روز افزون مردم از تولیدات و آثار این سکوها نیز می تواند به عنوان 
یک تهدید حساب شود زیرا ترویج خشونت در سریال های تولیدی شبکه نمایش 
خانگی به شدت افزایش یافته و نمایش خشونت ها به شدت می تواند بر رفتارهای 

جامعه تاثیرگذار باشد.
آبان، جان سخت، زخم کاری، داریوش، گردن زنی، جنگل آسفالت، افعی تهران، 
گناه فرشته، هفت، پوست شیر، مرداب، یاغی، خون سرد، بازنده و... همگی از 
جمله فیلم هایی هستند که خشونت بی حد و حصر، قتل و کشتار و خون ریزی، 
خیانت و روابط خارج از عرف، مصرف سیگار و مشروبات الکلی، لات بازی و عربده 
کشی، چاقوکشی و اسلحه کشی و نمایش یا زندگی های لاکچری و دور از تصور 
و یا زندگی های فقیرانه و چرک و توام با خلاف در آنها موج می زند و گویا این 
موضوع در حال تبدیل شدن به امری عادی است چنانکه اگر فیلمی این ویژگی ها 

را نداشته باشد از قافله جا مانده است.
محمدرضا شریفی نیا بازیگر شناخته شده کشورمان در قسمتی از برنامه سینما۷ 
نسبت به ترویج خشونت در آثار شبکه نمایش خانگی واکنش نشان داد و گفت: در 
پلتفرم ها هر سریالی که در حال پخش است بکش بکش دارد و نمیدانم چه خطی 
و چه دستی در وسط است. همه دارند همدیگر را می کشند. چاقو مگر ساده است 

که دقیقه به دقیقه در شکم و در گردن این و آن برود.
وی ادمه داد: بخش زیادی از سریال هایی که در پلتفرم ها پخش می شود بکش 
بکش است. چرا باید اینطوری باشد؟ در خانه نشسته ای و میخواهی فیلمی را نگاه 

کنی و مقداری لذت ببری و کیف کنی اما همه اش باید استرس داشته باشی.
شریفی نیا با بیان اینکه سریال هایی که اخیرا در پلتفرم ها پخش می شود فاجعه 
است اظهار کرد: من به عنوان شخصی که تمام فیلم و سریال پلتفرم ها را میبینم، 
۵-6 سریال اخیر را فقط یک قسمتش را نگاه کردم و قسمت های بعدی اش را 
ندیدم. نمی توانم ببینم. مگر آدم اعصابش را از کجا آورده که بنشیند و اینها را 
نگاه کند که همه دارند همدیگر را می کشند. همه اش اینطوری است و یکهو این 

موضوع فراگیر شد.

رضا منتظری منتقد سینما در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی ایسکانیوز با اشاره به 
اینکه ما در شبکه نمایش خانگی یا با یک سری از آثار با خشونت های آشکار و 
پیدا و روابط نامتعارف اجتماعی، اخلاقی و عرفی مواجه هستیم و یا با یک سری 
رئالیتی شو مواجهیم که اسمش طنز و کمدی است اما در واقع ابتذال و فاجعه ای 
تمام عیار و ضد فرهنگی هستند که هیچ گونه سنخیت و قرابتی با شخصیت یک 

ایرانی ندارند.
وی افزود: ما در اغلب این تولیدات یا با یک طبقه متوسط رو به بالایی مواجه 
هستیم که ماشین های گران قیمت، خانه ها و زندگی های لوکس و اشرافی دارند 
که رسماً هیچ ارتباطی با زیست واقعی جامعه ما ندارد یا با یک سری افراد بدبخت 
و بیچاره روبرو هستیم که جز خشونت، یاس و ناامیدی در زندگیشان چیز دیگری 

نیست.
منتظری با اشاره به اینکه متاسفانه از نظر محتوایی بخش کثیری از تولیدات شبکه 
نمایش خانگی به شدت اثرات مخربی برای جامعه دارد و وضعیت فاجعه آمیز است 
اظهار کرد: ترویج خشونت می تواند تاثیر عمیقی بر روح و روان آحاد جامعه به 

خصوص نسل جوان و نوجوان داشته باشد.
پایان سخنانش تصریح کرد: نشان دادن روابط بی پروای  این منتقد سینما در 

آدم ها که نه به هویت ملی ما و نه به هویت دینی ما ارتباطی دارد و نه به سبک 
زندگی ایرانی اسلامی ما ارتباطی پیدا می کند که در اصل با یک ابتذال مفرط علیه 
سبک زندگی ایرانی اسلامی و هویت ملی مواجهیم و مشخص نیست روابط مالی و 
پول های هنگفت رد و بدل شده در مراحل تولید چنین آثاری است که به این اتفاق 

منجر شده یا اینکه اساساً اتفاق دیگری در حال رقم خوردن است.
محسن قصابیان بازیگر سینما و تلویزیون کشورمان نیز در گفت وگو با ایسکانیوز 
در خصوص صحنه های خشونت بار فیلم های نمایش خانگی تصریح کرد: در قرن 
شانزدهم شکسپیر یه نمایشنامه نوشت به نام »لیرشاه«، امیر گلوستر روی صحنه 
چشمانش کور میشود اما بعد از اینکه نمایش تمام میشود میاد روی صحنه و 
چشمانش بیناست و همه برایش دست می زنند یعنی الزاماً نشان دادن صحنه های 
خشن به معنای ترویج خشونت نیست بلکه برعکس و باعث میشود تا التهاب جامعه 
فرو نشسته، پند بگیرد و رفتار بهینه ای را در پیش گیرد که بستگی به نوع کار دارد 
و ما نه می توانیم بگوییم خوب است و نه بد است و همه اینها بستگی به کلیت 

ساختار یک اثر دارد که می تواند در مجموع برای جامعه مفید باشد.
وی در پایان سخنانش اظهار کرد: الزاماً دیدن صحنه های خشن روی صحنه یا 

جلوی دوربین به معنای ترویج خشونت نیست.

ویستا/ بر اساس آمار منتشرشده در سامانه سمفا، نوروز 404 بیش از ۷24 هزار 
نفر با خرید آنلاین به تماشای فیلم های اکران نوروزی سینما رفتند.

مجموع فروش آنلاین سینمای ایران در دو هفته ابتدایی فروردین، بالغ بر ۷24 
هزار قطعه بلیت معادل ۷1 میلیارد و 430 میلیون تومان بوده که سینماتیکت با 
سهم هشتاد درصدی سهم ۵۷ میلیارد و 144 میلیونی از مجموع فروش آنلاین 

سینما را داشته است.
کاربران سایت »سینماتیکت« در بازه زمانی اول تا پانزدهم فروردین 1404 بیش 
از ۵۸0 هزار قطعه بلیت به صورت آنلاین خریداری کردند که مجموع فروش ۵۸ 
میلیارد تومانی آن در قیاس با فروش 32 میلیارد تومانی نوروز 1403 با 41۵ 
هزار بلیت، حکایت از رشد فروش نوروزی در این سایت دارد ضمن اینکه همین 

آمار نشان می دهد 16۵ هزار نفر به تعداد مخاطبان نوروزی افزوده شده است.
در اکران نوروزی امسال هم بیشترین سهم فروش آنلاین بلیت در این سایت 
را فیلم های کمدی با 34۵ هزار قطعه بلیت و 36 میلیارد تومان فروش، از آن 

خود کرده اند.
با ثبت  فیلم »دایناسور«  نوروز 1404  اکران شده در  فیلم های  پرفروش ترین 
فروش بیش از 1۸ میلیارد تومان، بیشترین فروش آنلاین را به نام خود ثبت 
کرده است. »کوکتل مولوتف« هم دیگر کمدی اکران نوروزی بود که با 9۷ هزار 

مخاطب سهم 10 میلیارد تومانی در فروش آنلاین این سایت داشته است.
»موسی کلیم الله« در ژانر تاریخی-مذهبی هم موفق ترین فیلم غیرکمدی نوروز 
1404 است که بیش از 10 میلیارد تومان فروش آنلاین در سینماتیکت داشته.
درام »رها« هم در سینماتیکت بیش از 6.۵ میلیارد تومان فروش داشته است.

مردم برای 2 فیلم  بخش کودک به نام های »پسر دلفینی 2« و »بامبولک« هم 
به ترتیب 33 و 11 هزار قطعه بلیت، از این سایت خریدند.

علاوه بر سینما، مخاطبان تئاترهای کمدی اجرا شده در نوروز هم با خریداری 
آنلاین ۸2 هزار قطعه بلیت مجموع فروش 30 میلیارد تومانی را در سینماتیکت 

ثبت کردند.

شرق/ جشنواره موسیقی فولکلور »کوچه« از ۵ تا 10 اردیبهشت  در بندر بوشهر 
برگزار می شود و این شهر میزبان گروه های موسیقی محلی از شمالی ترین تا 

جنوبی ترین استان های کشور خواهد بود.
فستیوال موسیقی کوچه، یک جشنواره موسیقی بومی-محلی است که هر ساله در 
بوشهر برگزار می شود. این جشنواره میزبان گروه های موسیقی محلی از سراسر 
ایران است. این رویداد تلاشی برای حفظ میراث خوانندگی و نوازندگی محلی 

است.
درباره فستیوال موسیقی کوچه این طور نوشته شده است : »در کوچه ها، مردم 
ترانه می خوانند. ملودی های پس کوچه های جهان، خویش یکدیگرند، پاره هایی 
از یک پیکر. فستیوال موسیقی کوچه، می خواهد زمزمه های زیر لب، ترانه های 
پشت پنجره ها و آوازهای آخر شب رهگذرانِ پس کوچه های همه خانه های ایران 
و جهان را بشنود. تلاش دارد در روزهای برگزاری اش، موسیقی ناب را، ساده و 
بی تکلف، برای ارتقای زیستنِ انسانی به گوش و قلب مخاطبانی برساند که هجوم 
صداهای سطحی و نازل محاصره  شان کرده. فستیوال موسیقی کوچه، رویدادی 
است کاملا مستقل که به همت تعدادی هنرمند و هنر دوست، هرساله، اسفندماه، 
در کوچه ای از کوچه های بندر بوشهر برگزار می گردد«. احسان عبدی پور که 
از برگزارکنندگان این فستیوال است، گفته : »فستیوال موسیقی کوچه کاملا 
مستقل بوده و بدون حمایت مالی از سوی هر شخص یا ارگانی برگزار می شود. در 
اساسنامه این فستیوال هیچ سود و دستمزدی برای برگزارکنندگان در نظر گرفته 
نشده  است و بلیت فروشی تنها با هدف تأمین هزینه های برگزاری و پرداخت 

دستمزد گروه های موسیقی انجام شده  است«.

 چند روز قبل قسمت نوزدهم سریال »پایتخت۷« روی آنتن رفت. سکانسی در 
معرضِ نگاه مخاطبان قرار گرفت که در لحظه اول نمایانگر تحقیر شدن نقی معمولی و 
دیالوگ های سنگین و تندِ بهتاش )بهرام افشاری( بود که شاید برای اولین بار در میان 

این ۷ فصل به این شکل و شمایل به نمایش درآمد.
در برابرش همای سعادت با گریه شوهرش را قهرمان زندگی اش خواند و فهیمه سیلی 
محکمی به صورت بهتاش زد. این صحنه شاید تلخ ترین سکانس سریال »پایتخت« به 

شمار برود اما در آن مجموعه ای از مفاهیم و اتفاقات را معنا می بخشد.
این همان چیزی است که »پایتخت« دارد و در بقیه سریال ها، پلتفرم ها و سینما یا 
کمرنگ است و یا اصلًا جایگاه ندارد. آن چیز »خانواده ایرانی« است. خانواده ایرانی 
با مختصات خود، خانواده ای که در حال تضعیف است و باید سریال هایی همچون 

»پایتخت« ساخته شود و آن تلخی ها و شیرینی ها را توأمان با هم به نمایش بگذارد.
اما در وصفِ سکانس تأثیرگذار شبِ گذشته که بسیار هم در فضای مجازی دست به 
دست شده و حتی بهرام افشاری در استوری به آن پرداخت. )                                                         منم دلم برای بهتاش و 
نقی سوخت…دو نسلی که هیچ تقصیری ندارند، جز اینکه فقط می خواستند زندگی 

کنند...(
در دنیای هنر، گاهی یک اثر آن قدر درست و دقیق در احساسات مخاطب نفوذ می کند 

که مرز میان خنده و گریه، شادی و اندوه، درک و درد از بین می رود.
یکی از تازه ترین نمونه های این نبوغ هنری، سکانسی تأثیرگذار از سریال پایتخت 
است؛ سریالی که در ظاهر با عنوان طنز شناخته می شود، اما در باطن گاه تا ژرفای 
احساسات انسانی پیش می رود. در روزگاری که بسیاری از سریال های تلویزیونی، از 
فرط شعارزدگی یا سطحی نگری، از یاد می روند، پایتخت هنوز توانسته در دل مخاطب 
زنده بماند؛ نه فقط به خاطر شوخی ها و فضای شادش، بلکه دقیقاً به خاطر لحظاتی از 
این دست: سکانسی که در دل طنز، اشک از چشم خیلی ها جاری کرد. سکانسی که 

نه تنها به یادماندنی، بلکه ماندگار است.
کمدی ای که می گریاند

در سکانسی که به تازگی توجه مخاطبان را جلب کرده، »پایتخت« بار دیگر ثابت 
می کند که کمدی تنها خنده نیست؛ بلکه دریچه ای ست به زندگی، به غم ها، به 
خاطرات و حتی به فقدان. بازی  بازیگران در این سکانس، از جمله درخشش چند 
می کند.  بغض  ناخودآگاه  مخاطب  که  است  درونی  و  دقیق  به قدری  اصلی،  چهره 
دوربین، دیالوگ ها، موسیقی و حتی سکوت ها، همه و همه به درستی در کنار هم 

چیده شده اند تا لحظه ای عمیق را خلق کنند.
قدرت داستان گویی در قاب کوچک

پایتخت، در این سکانس خاص، فراتر از کلیشه های رایج تلویزیونی عمل می کند. 

نه تنها قصه ای ملموس روایت می کند، بلکه جسارت نشان می دهد و از تلخی و 
رنج نمی گریزد. این سکانس، شاهدی است بر این که چگونه می توان با زبان کمدی، 

سنگینی یک تراژدی انسانی را بیان کرد و دل های مردم را لرزاند.
هنر یعنی همین

هنر، یعنی تأثیر. یعنی خلق چیزی که در دل مخاطب بماند، ذهنش را مشغول کند، 
و احساسش را درگیر. این سکانس از پایتخت، نماد کامل چنین هنری ست. نه تنها 

برای خنداندن ساخته شده، بلکه برای همدلی، برای دیدن انسان پشت نقاب طنز.
شاید به همین خاطر است که سریال »پایتخت«، با همه نقدهایی که گاه به آن وارد 
می شود، هنوز هم جای خود را در دل مردم حفظ کرده. چون توانسته در بزنگاه های 

درست، با مخاطبش حرف بزند؛ بی واسطه، صادقانه، و انسانی.
کمدی ای که از دل زندگی می آید

دغدغه ها،  همه  با  بوده؛  عادی  مردم  زندگی  از  بخشی  نماینده  همیشه  پایتخت 
شیرینی ها، مشکلات اقتصادی، روابط خانوادگی و تضادهای فرهنگی. این سریال، 
برخلاف بسیاری از تولیدات تکراری، سعی کرده آینه ای باشد از جامعه؛ آینه ای که هم 

می خنداند و هم می گریاند.
طنز پایتخت، از جنس طنازی های ساده و گذرا نیست. طنز آن، ریشه در واقعیت دارد؛ 
در حرف هایی که مردم هر روز می زنند، در شوخی هایی که از دل سختی ها شکل 
می گیرد. و درست در همین بستر، وقتی یک سکانس به سمت تراژدی می رود، اثرش 
دوچندان می شود. چون ما داریم رنج را از زبان آدم هایی می شنویم که قبلاً با آن ها 

خندیده ایم، زندگی کرده ایم، و حس نزدیکی داشته ایم.
شخصیت هایی آشنا؛ غم هایی واقعی

یکی از مهم ترین عوامل تأثیرگذاری سکانس های احساسی پایتخت، رابطه بلندمدت 
مخاطب با شخصیت هاست. ما نقی معمولی را از فصل اول تا امروز دیده ایم؛ اشتباهاتش، 
مهربانی اش، دوگانگی های رفتاری اش را می شناسیم. هما را بارها تحسین کرده ایم، از 
ارسطو خندیده ایم، نگران فهیمه شده ایم، و با بروز شخصیت هایی مثل بهبود و رحمت، 

بخشی از تاریخ طنز تلویزیون را زندگی کرده ایم.
همین آشنایی طولانی، باعث می شود وقتی یکی از این شخصیت ها دچار رنج یا فقدان 
می شود، درد آن به دل بیننده هم نفوذ کند. انگار که دوست یا عضوی از خانواده ات 

دچار مصیبتی شده باشد.
بازتاب اجتماعی؛ وقتی مردم هم صدا می شوند

همزمان با پخش این سکانس، شبکه های اجتماعی پر شد از واکنش های احساسی 
مردم؛ توییت هایی با بغض، کپشن هایی با اشک، و حتی یادآوری خاطرات شخصی. 
این یعنی یک اثر هنری توانسته فراتر از قاب تلویزیون برود و در ذهن و قلب جامعه 

جا بگیرد.
پایتخت بارها نشان داده که صرفاً یک سریال سرگرم کننده نیست؛ بلکه می تواند 
دغدغه مند، آسیب شناسانه و گاه حتی انتقادی باشد. این سکانس خاص هم یکی دیگر 
از همان لحظاتی ست که نشان می دهد تلویزیون هنوز هم می تواند مؤثر باشد، اگر 

خلاقیت، صداقت و کیفیت در آن جاری باشد.
وقتی هنر معنا پیدا می کند

نهایت هنر، خلق تأثیر است. این که مخاطب بعد از دیدن یک سکانس، فقط سرگرم 
نشده باشد؛ بلکه احساس کرده باشد، فکر کرده باشد، شاید حتی تصمیمی گرفته 
باشد. سکانسی که از شب گذشته در »پایتخت« خبرساز شده، مصداق کامل چنین 

هنری ست.
وقتی در سکانسی نمایش شکاف بین نسلی و معضلات خانوادگی بین نسل جوان و 

والدین به نمایش درمی آید. 
سریالی که اصلًا زبانِ نصیحت ندارد اما نصیحت می کند. چهره درهمِ »نقی معمولی« 
و فریادهای بهتاش و سیلی فهیمه همه به نوبه خودشان حقی را به صورت نمایشی 

مطرح می کردند.
در میانِ همه اظهارنظرها و واکنش ها هم می توان به این نکته اشاره کرد که هرکدام از 

کاراکترها که از قشری نمایندگی می کنند به نوبه خودشان حق دارند. 
زبان  زبانش  اما  می زند  حرف  فروخفته  عقده  از  اما  پرخاشگری  عین  در  بهتاش 
پرخاشگری است. همان زبان نسلِ امروز و نقی معمولی به نوعی بی نتیجه ماندن نتایج 

برخی تلاش های این قشر و نسل را به نمایش درمی آورد.
تولیدات  و  رنگارنگ  سریال های  هیاهوی  میان  در  که  است  همین  برای  شاید  و 
پرزرق وبرق، هنوز خیلی ها به پایتخت دل می بندند؛ چون می دانند که در دل آن 

خنده ها، گاهی اشک هایی هست که از جنس زندگی اند.

ایرنا/  در جهان امروز که سرعت تحولات اجتماعی، اقتصادی و فناورانه مرزهای سنتی 
ارتباطات را درنوردیده است، نقش روابط عمومی از ابزاری برای انتقال پیام به جایگاهی 
راهبردی در هدایت افکار عمومی، نهادینه سازی ارزش ها و توسعه فرهنگی ارتقا یافته 
است. توسعه فرهنگی، فراتر از رشد اقتصادی یا پیشرفت تکنولوژیک، به معنای ارتقای 
نیازمند  فرآیند  این  الگوهای رفتاری در جامعه است.  و  ارزش ها  باورها،  آگاهی،  سطح 
سیاستگذاری های سنجیده، ابزارهای ارتباطی مؤثر و کنش گرانی توانمند است. در این 
میان، روابط عمومی با ایفای نقشی دوگانه هم مجری و هم سیاستگذار  در خط مقدم 
این جبهه فرهنگی قرار دارد. روابط عمومی حرفه ای دیگر صرفاً به تولید اخبار یا مدیریت 
بحران محدود نیست، بلکه تبدیل به نیرویی جهت دهنده برای گفتمان سازی، هویت سازی 
و انسجام اجتماعی شده است. در جهان امروز که سرعت تحولات اجتماعی، اقتصادی و 
فناورانه مرزهای سنتی ارتباطات را درنوردیده است، نقش روابط عمومی از ابزاری برای 
انتقال پیام به جایگاهی راهبردی در هدایت افکار عمومی، نهادینه سازی ارزش ها و توسعه 
فرهنگی ارتقا یافته است. روابط عمومی نه تنها بازتاب دهنده سیاست های فرهنگی یک 

جامعه است، بلکه خود می تواند به عنوان یک سیاستگذار فرهنگی عمل کند.
روابط عمومی؛ بستر پیاده سازی سیاست های فرهنگی

یکی از اصلی ترین وظایف روابط عمومی، ترجمه و تبیین سیاست های کلان سازمانی و 
ملی برای مخاطبان است. سیاست های فرهنگی که در اسناد بالادستی همچون چشم انداز 
بیست ساله یا نقشه مهندسی فرهنگی کشور ابلاغ می شوند، نیاز به تبیین، بومی سازی و 
جاری سازی در لایه های مختلف اجتماعی دارند. برای مثال، اگر سیاست فرهنگی کشور 
ترویج »سبک زندگی ایرانی-اسلامی« باشد، این هدف بدون مشارکت روابط عمومی های 
نهادهای اقتصادی، فرهنگی و رسانه ای محقق نخواهد شد. روابط عمومی در این میان 

نقشی حیاتی در ساخت »روایت های فرهنگی« دارد؛ روایت هایی که با زبان مخاطب، در 
بستر رسانه و با شناخت از فضای عمومی جامعه بازتولید می شوند.

روابط عمومی به مثابه سیاستگذار فرهنگی
اگرچه نقش مجری بودن روابط عمومی در سیاست های فرهنگی واضح است، اما نقش آن 
به عنوان یک »سیاستگذار فرهنگی« اغلب نادیده گرفته می شود. روابط عمومی، به دلیل 
نزدیکی به مخاطب، اشراف به داده های افکار عمومی و توانایی خلق پیام های تأثیرگذار، 
واجد ظرفیت سیاستگذاری است. این نهاد بر مبنای رصد مداوم فضای اجتماعی و تحلیل 
بازخوردهای مردمی، قادر است جهت گیری های فرهنگی را پیشنهاد دهد، گفتمان های 
تازه بسازد و حتی در ساحت عمومی فرهنگ سازی کند. این سیاستگذاری می تواند در 
حوزه هایی مانند مسئولیت اجتماعی، اخلاق حرفه ای، فرهنگ مصرف و عدالت رسانه ای 

ظهور یابد.
سیاست های فرهنگی نانوشته؛ اثرگذاری ناخواسته روابط عمومی

رفتاری،  الگوهای  قالب  در  بلکه  به صورت صریح،  نه  فرهنگی  سیاست های  از  بسیاری 
گفتمان های رسانه ای و فضای عمومی روابط عمومی ها شکل می گیرند. نحوه انتخاب 
تیترها، گزینش تصاویر، سبک تنظیم گزارش ها و حتی تصمیم به عدم پوشش برخی 
موضوعات، همگی حامل پیام هایی فرهنگی هستند. برای نمونه، اگر در پوشش رسانه ای 
در  رویکرد  این  شوند،  برجسته  مستمر  به صورت  پایتخت نشین  رویدادهای  نهاد،  یک 

بلندمدت به تقویت گفتمان تمرکزگرایی و تضعیف مشارکت مناطق پیرامونی می انجامد.

روابط عمومی، پیونددهنده دولت، کسب وکار و جامعه
در عصر شبکه ای شدن جوامع، روابط عمومی حلقه اتصال سه بازیگر اصلی در توسعه 
فرهنگی شده است: دولت، بخش خصوصی و جامعه مدنی. این نهاد توانایی دارد ارزش های 
نهادهای  به  را  اجتماعی  دغدغه های  کند،  بازنویسی  مردم  زبان  به  را  دولت  فرهنگی 
تصمیم گیرنده منتقل کند و در عین حال فرهنگ سازمانی را در کسب وکارها شکل دهد. 
این نقش چندوجهی، روابط عمومی را به نقطه تلاقی منافع و ارزش های فرهنگی تبدیل 

کرده است.
مسئولیت اجتماعی روابط عمومی در قبال فرهنگ

یکی از ارکان اصلی توسعه فرهنگی، ترویج مسئولیت اجتماعی در میان سازمان هاست. 
روابط عمومی در این زمینه نه تنها مسئول اطلاع رسانی، بلکه مسئول ایجاد تعهد فرهنگی 
سازمان نسبت به جامعه است. سازمان هایی که روابط عمومی فعالی دارند، بیش از دیگران 
در برنامه های فرهنگی داوطلبانه، حمایت از هنر و آموزش های عمومی مشارکت می کنند.

چالش ها و فرصت های روابط عمومی فرهنگی در ایران
ناآشنایی  مانند  چالش هایی  با  کشور  عمومی های  روابط  بالا،  ظرفیت های  وجود  با 
کارشناسان با مبانی سیاستگذاری فرهنگی و فقدان شبکه ارتباطی میان نهادهای فرهنگی 
مواجه هستند. با این حال، توسعه فناوری های دیجیتال و افزایش سواد رسانه ای عمومی، 
فرصت هایی نو برای ایفای نقش فعال روابط عمومی در سیاست های فرهنگی ایجاد کرده 

است.

اوجتراژدیدرمیانهکمدی؛

 آنچه »پایتخت« دارد و بقیه ندارند

روابط عمومی؛ بازوی توسعه فرهنگی کشور

حدود ۷۲ میلیارد تومان فروش آنلاین
 سینمای ایران در نوروز ۴۰۴

فستیوال موسیقی کوچه بوشهر
 برگزار می شود

ایلنا/ انیمیشن »قدمگاه« به تهیه کنندگی و کارگردانی مسعود حمزه ای )تولید 
مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی( با یک نگاه و روایت متفاوت 

به داستان امام رضا )علیه السلام( و صیاد و آهو می پردازد.
انیمیشن »قدمگاه« درباره وضعیت  تهیه کننده و کارگردان  مسعود حمزه ای 
کنونی این انیمیشن گفت: در حال حاضر کاراکترهای انیمیشن »قدمگاه« ساخته 
شده و مرحله انیمیت آن هم آغاز شده است. در آخرین جلسه ای که با دوستان 
مرکز گسترش و شورای آنجا داشتم هم نظرهای خود را بیان کردند که مشغول 

اعمال آن ها هم هستم.
وی ادامه داد: طراحی که برای این انیمیشن داریم زمان بر است و با صحبتی که 
با دوستان تولید داشته ایم، قرار بر این است که کیفیت را فدای زمان نکنیم. تولید 
انیمیشن کوتاه با سریال تفاوت می کند و عجله ای برای تولید نداریم و با نهایت 

دقت کار را پیش خواهیم برد.
این کارگردان در بخش دیگری از صحبت های خود بیان کرد: مدت زمان انیمیشن 
»قدمگاه« ۵ دقیقه و موضوع آن مربوط به امام رضا )ع( و صیاد و آهویی است 
که داستان آن را شنیده ایم ولی ما به یک شکل دیگر و از یک نگاه دیگر آن را 

روایت کرده ایم.
حمزه ای درباره دیگر پروژه خود مطرح کرد: یکی دیگر از پروژه هایی که مشغول 
آن هستم، انیمیشن سریالی »محافظان« و محصول مرکز پویانمایی صبا است. 
»محافظان« به تهیه کنندگی خانم الهام ابراهیمی در 26 قسمت 12 دقیقه ای در 
حال تولید است و موضوع آن درباره یک جنگلبان است که در جنگل از آنجا و 

محیط زیست محافظت می کند.
مسعود حمزه ای در پایان گفت: انیمیشن ایران با توجه به دریافت اسکار و حضور 
و درخشش در جشنواره های معتبر بین المللی، تعداد قابل توجه انیمیشن های 
سینمایی و اکران های همزمان برخی از آن ها در اوج درخشش خود قرار دارد و 

این بسیار خوب است.

مسعودحمزهایمطرحکرد؛
انیمیت »قدمگاه« آغاز شده

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 



چهار شنبه   ۲۷   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۰

ایلنا/ روانکاو و نوروتراپیست و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تأثیر تصمیمات 
لحظه ای مسئولان برای شیوه پذیرش در دانشگاه بر سلامت روان دانش آموزان را 

تحلیل کرد.
»فرهاد پرویزیان« اظهار داشت: یکی از چالش های جدید نظام آموزشی در سال های 
اخیر، ناپایداری و تغییرات ناگهانی در تصمیم گیری های مرتبط با کنکور و امتحانات 
نهایی، نحوه پذیرش در دانشگاه و همچنین قوانین مربوط به ارزیابی تحصیلی دانش 
آموزان است. تصمیماتی که گاه بدون پشتوانه مطالعات کافی و مشارکت کارشناسان 
آموزشی، روانشناختی و روان شناسی اتخاذ می شود، تبعات بسیار عمیقی برای سلامت 

روانی، تمرکز و ثبات ذهنی دانش آموزان دارد.
پرویزیان گفت: چند پیامد را می توان برای این موضوع برشمرد؛ اولین پیامد افزایش 
اضطراب و استرس دانش آموزان است؛ کاهش تمرکز و اختلال در برنامه ریزی های 
ذهنی و آموزشی دانش آموزان، آسیب به انگیزه و امید، تشدید نابرابری آموزشی در 

مناطق مختلف و آسیب به خانواده ها پیامدهای بعدی این مشکل هستند.
تصمیم های شتاب زده مسئولان کل ساختار خانواده را درگیر می کند

وی توضیح داد: تصمیم های شتاب زده یا آنی مسئولان و معاونین فقط روی دانش آموز 
اثر نمی گذارد؛ بلکه کل ساختار خانواده را درگیر می کند و در چرخه ای می اندازد که 
برای فرزندان نگران باشند؛ چه از لحاظ فشارهای اقتصادی و چه به خاطر نیاز به ثبت 

نام آن ها در کلاس های مختلف.
وی در توضیح آسیب به انگیزه و امید دانش آموز بیان کرد: اینکه دانش آموز می بیند 
این قدر تلاش کرده و ممکن است با تصمیم شبانه مسئولان، تمام آن تلاش ها بی اثر 
شود می تواند حس بی عدالتی، بی اعتمادی، بدبینی، منفی گرایی و حتی درماندگی و 

دلسردی را در ذهن آن ها رشد دهد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی گفت: اضطراب ناشی از بی اثر شدن تلاش ها، 
ممکن است فرد را دچار کاهش تمرکز یا اختلال در برنامه ریزی ذهنی و آموزشی کند 
و این تغییرات ناگهانی باعث می شود که دانش آموز نتواند یک برنامه مطالعاتی مداوم و 
منسجم را دنبال کند و ذهن او درگیر سناریوهای مختلف باشد که در آینده چه اتفاقی 
ممکن است برایش بیفتد. همین آشفتگی ذهنی می تواند تمرکز دانش آموز و راندمان 

یادگیری او را پایین بیاورد.
هشدار نسبت به احساس ناامنی و بی ثباتی دانش آموزان

او افزود: دانش آموزان به ویژه در سال های پایانی دبیرستان به دنبال نوعی برنامه ریزی 
پایدار برای آینده خود هستند. وقتی که قوانین در خصوص کنکور یا امتحان های نهایی 
یک شبه تغییر می کند، احساس ناامنی و بی ثباتی، اضطراب عملکردی و نگرانی های 

پیش فرض را در دانش آموز چندبرابر می کند.
وی توضیح داد: ما چند نوع اضطراب داریم؛ مانند اضطراب موقعیتی و اضطراب فراگیر 
)gad(. وقتی که می خواهید از مافوقتان درخواستی داشته باشید ممکن است دچار 
استرس یا اضطراب موقعیتی شوید. اضطراب عملکردی نیز نوعی از اضطراب است. 
وقتی که فرد، زمانی را به کاری اختصاص داده و روی این زمان و این مطالعه حساب 
کرده است، انتظار دارد که عملکرد موفق و مثبتی داشته باشد و این اتفاقات می تواند 

تأثیر به سزایی بر سایر عملکردهای او در حوزه های دیگر تحصیلی و حتی شغلی و 
خانوادگی بگذارد و موجب اضطراب او می شود.

پرویزیان در ادامه به تفاوت میان استرس و اضطراب پرداخت و گفت: ممکن است 
که در اثر آزمون یا موقعیتی دچار استرس شوید. این استرس بعد از این که آزمون یا 
موقعیت را از سر بگذرانید فروکش می کند. این امری کاملًا طبیعی است. اما اضطراب 
مقداری عمیق تر است و ما روانشناسان آن را به عنوان یک اختلال می بینیم که نیاز به 
مداخله های تشخیصی و درمانی دارد. اگر در موقعیتی دچار یک اضطراب عمیق شوید، 

این یک اختلال است و با استرس تفاوت دارد.
وی تصریح کرد: آینده های شغلی، خانوادگی و تحصیلی فرد به هم مرتبط هستند و 
همه از یک تصمیم گیری یک شبه متأثر می شوند. اگر فرد یک آینده موفق تحصیلی 
داشته باشد که منتج به یک دستاورد شغلی گردد می تواند با تکیه بر این شغل خانواده 
تشکیل دهد. وقتی که این ساختار ذهنی به هم می ریزد، ممکن است فرد دچار اختلال 
شود. البته این گونه نیست که بگوییم همه خانواده ها یا دانش آموزان درگیر می شوند. اما 
این را در اتاق درمان در کلینیک خودمان دیده ایم که تصمیم های یک شبه مسئولان 
یا حتی تصمیم های داخل خود مدرسه می تواند چه اضطرابی را برای دانش آموزان و 

خانواده هایشان رقم بزند.
این روانکاو  ضمن تأیید بلندمدت بودن این تأثیر بر روان دانش آموزان گفت: حتی 
بعد از این که این مسأله رفع گردد؛ چه دانش آموز در آزمون موفق باشد و چه نباشد، 
دچار این اضطراب و نگرانی است که هر لحظه ممکن است چیزی تغییر کند و یک 
بی عدالتی اتفاق بیفتد. این اضطراب، مداخله تشخیصی و درمانی می خواهد و اثر آن 

ممکن است تا ماه ها یا حتی سال ها باقی بماند. تصمیم گیری های کلان در حوزه 
آموزش و پرورش باید با چشم انداز بلند مدت با رویکرد علمی و مشارکت ذی نفعان 
)معلمان و دانش آموزان( روانشناسان، مشاوران آموزشی و جامعه شناسان انجام بگیرد.
پیگیری اخبار کنکور، به شدت به سلامت روان دانش آموزان آسیب وارد کند

پرویزیان تذکر داد: دنبال کردن اخبار، مسئله ای است که می تواند به شدت به سلامت 
روان آسیب وارد کند. ما در حوزه روان شناختی از آسیب پذیری در برابر ضرر و حتی 
بیماری می گوییم. به خاطر دارم که در دوران کرونا همیشه گوشزد می شد که مردم 
اخبار کرونا را دنبال نکنند و یا گفته می شود که در زمان جنگ، مردم اخبار جنگ 
را پی نگیرند. الان هم باید به دانش آموزان توصیه کنیم که اخبار مربوط به مسائل 
آموزشی را دنبال نکنند. اما اینجا دچار مشکل می شویم. زیرا ممکن است دانش آموز 
منابع را بخواند و روز امتحان مطلع گردد که تصمیم شتاب زده دیگری گرفته شده و 

منابع تغییر کرده اند.
وی راهکار خود را برای این مشکل اینگونه تشریح کرد: من فکر می کنم که بیش از 
درمان باید به فکر پیش گیری از این مشکل باشیم؛ یعنی نظام آموزشی ما این مسائل 
را با کارشناسان آموزشی و روانشناسان مطرح کند که چنین اتفاقی نیفتد. اما توصیه ای 
که می توانم به دانش آموزان داشته باشم این نیست که اخبار را دنبال نکنند، بلکه 
به طور مستقیم دنبال نکنند؛ یعنی، شخص دیگری از اعضای خانواده از تعییرات مطلع 
شود که بداند چه مسئله ای ممکن است اتفاق بیفتد و اگر خدای ناکرده تغییراتی اتفاق 
افتاد یا خبری رسید که ممکن بود دانش آموز را دچار اضطراب کند، از تکنیک های 

تنفسی، مدیتیشن و آرام سازی برای مدیریت این مسئله استفاده کند.

۵۵آموزشروز��
آغاز ثبت سفارش اینترنتی کتاب های 

درسی از ابتدای اردیبهشت

»شهر سایبری« در منطقه اقتصادی »پیام« 
راه اندازی می شود

مدیرکلپاسخگوییبهشکایاتوزارتآموزشوپرورش
تاکیدکرد؛

دریافت علی الحساب »شهریه«
 برای پیش ثبت نام مدارس طبق تعرفه سال گذشته

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

مهر/ در راستای توسعه فناوری های نوین و تحقق اهداف برنامه هفتم پیشرفت، 
تفاهم نامه همکاری میان شرکت خدمات هوایی پست و مخابرات پیام و پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات به امضا رسید؛ »راه اندازی شهر سایبری« در منطقه 
ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام از جمله مهمترین محورهای این تفاهم 

نامه است.
ارتباطات و فناوری  به امضای لیلا محمدی، رئیس پژوهشگاه  نامه  این تفاهم 
اطلاعات و محسن حسنلو مشاور وزیر، رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل شرکت 

خدمات هوایی پست و مخابرات )پیام( رسید.
حسنلو در آئین امضای این تفاهم نامه با اشاره به نگاه فناور محور دولت چهاردهم 
گفت: »یکی از اولویت های اصلی ما در این دوره، تمرکز بر توسعه فناوری های نوین 
در منطقه است. با تأکید وزیر ارتباطات، این موضوع در دستورکار پیام قرار گرفته 

و به صورت جدی پیگیری می شود.«
به گفته وی، قرار گرفتن استان البرز در بستر زیست بوم توسعه کشور، فرصتی 
تاریخی برای ترسیم نقشه راهی علمی، عملیاتی و پایدار است. مدیر عامل منطقه 
ویژه اقتصادی پیام افزود: »بر خلاف ادوار گذشته، رویکرد ما بر مبنای تدوین 

سندی علمی و هدفمند برای رشد متوازن و هوشمند منطقه استوار است.«
در ادامه این روند توسعه محور، تفاهم نامه ای مشترک میان منطقه ویژه اقتصادی 
و فرودگاه بین المللی پیام و پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات به امضا رسید.

با هدف بهره مندی از ظرفیت های علمی، پژوهشی، فنی و آزمایشگاهی »پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات« در راستای حل چالش ها و نیازمندی های »منطقه 

ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام«، این تفاهم نامه منعقد شد.
بر اساس مفاد این تفاهم نامه، دو طرف در زمینه هایی همچون راه اندازی شهر 
سایبری، بهره گیری از ظرفیت های علمی، پژوهشی و آزمایشگاهی پژوهشگاه برای 
پاسخ به نیازهای فنی و تجاری منطقه، تدوین چارچوب ارزیابی طرح های فناورانه 

و استقرار شرکت های معرفی شده در پیام، همکاری خواهند کرد.
در ادامه رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، با حضور در منطقه ویژه 
اقتصادی پیام، از شرکت های فعال در حوزه فناوری های نوین بازدید کرد و از 

نزدیک در جریان فعالیت ها و طرح های در حال اجرا قرار گرفت.

مهر/  ثبت سفارش اینترنتی کتاب های درسی برای سال تحصیلی جدید از اول 
اردیبهشت آغاز خواهد شد.

از  تحصیلی  مختلف  مقاطع  شامل  و  دارد  ادامه  خرداد  پایان  تا  فرآیند  این 
پیش دبستانی تا پایه دوازدهم می شود.

سفارش  آنلاین  صورت  به  می توانند  مدارس  مدیران  و  دانش آموزان  والدین 
کتاب های درسی را ثبت کنند. این گروه ها شامل پایه های مختلفی از جمله دوره 
آمادگی تکمیلی )پیش دبستانی استثنایی(، پایه دوم تا ششم ابتدایی، پایه های 
هشتم و نهم دوره اول متوسطه و پایه های یازدهم و دوازدهم دوره دوم متوسطه 

هستند.
برای ثبت سفارش کتاب های درسی، سه سامانه رسمی در اختیار کاربران قرار 

داده شده است.
این اقدام به منظور تسهیل دسترسی به کتاب های درسی و کاهش مشکلات 
مرتبط با توزیع فیزیکی کتاب ها طراحی شده است. والدین و مدیران مدارس 
می توانند با رعایت زمان بندی اعلام شده )از اول اردیبهشت تا پایان خرداد(، نسبت 

به تأمین به موقع کتاب های درسی اقدام کنند.
برای جلوگیری از هرگونه مشکل در دریافت کتاب ها، توصیه می شود سفارش ها 

به موقع و با دقت ثبت شوند.

ایسنا/ مدیرکل ارزیابی عملکرد و پاسخگویی به شکایات وزارت آموزش و پرورش 
گفت: با ابلاغ دستورالعمل جدید، تا تعیین شهریه سال آینده، مدارس می توانند به 
صورت علی الحساب، صرفا مبلغ معادل شهریه مصوب سال گذشته را دریافت کنند. 
محمد سلیمی به موضوع پیش ثبت نام مدارس غیردولتی و شهریه های دریافتی از 
سوی این مدارس پرداخت و ادامه داد: دستورالعمل ثبت نام مدارس غیردولتی،۱۲ 
اسفند ۱۴۰۳ جهت اجرا به اداره کل استان ها ارسال شده و تعیین شهریه این مدارس 
بر اساس شاخص هایی نظیر دوره تحصیلی، برنامه سال تحصیلی، نرخ تورم رسمی 
کشور، فضای فیزیکی و تجهیزات، اجاره ملک، بیمه، حقوق و دستمزد کارکنان، سطح 
آموزشی و پرورشی، شرایط منطقه ای و فعالیت های فوق برنامه که هر منطقه بر اساس 
شاخص های تعیین سطح محله برای هر مدرسه مشخص می کند، انجام می شود. 
سلیمی با بیان اینکه در این راستا، پس از خود اظهاری موسسین طبق فرم های دستور 
العمل و تایید مناطق آموزشی و بررسی در شورای نظارت استان، در صورت تایید 
شهریه، توسط شورای نظارت استان، شهریه نهایی به مدارس ابلاغ می شود و در سامانه 
به آدرس الکترونیکی https://my.mosharekatha.ir قابل رویت برای عموم 
است گفت: با ابلاغ دستورالعمل جدید، تا تعیین شهریه سال آینده، مدارس می توانند 
به صورت علی الحساب، صرفا مبلغ معادل شهریه مصوب سال گذشته را دریافت کنند. 
وی همچنین در خصوص تعطیلی مدارس به دلیل آلودگی هوا و سرمای شدید و 
اقدامات انجام شده برای جبران عقب ماندگی تحصیلی دانش آموزان، گفت: در مدارس، 
دو دسته کلاس وجود دارد؛ کلاس های برنامه درسی مصوب بوده که مطابق برنامه 
درس ملی با هدف همسویی در آموزش ها و توسعه مهارت های ضروری و همراستا 

با نیازهای جامعه بطور رسمی و الزامی برای تمامی مدارس کشور باید برگزار شوند.

اضطرابِ عملکردی دانش آموزان در نتیجه تغییرات شبانه قوانین کنکور

وضعیت  بررسی  قانون،  طبق  گفت:  آموزش وپرورش  وزارت  گزینش  مدیرکل  تسنیم/ 
اخلاقی، اعتقادی و سیاسی داوطلبان بر عهده گزینش است و ما وضعیت سلامت روان را 

بررسی نمی کنیم و ابزار آن را هم نداریم.
در روزهایی که اخبار تلخ مربوط به تنبیه بدنی یا حتی تعرض به دانش آموزان در برخی 
مدارس منتشر می شود، نگاه ها بار دیگر به یکی از مهم ترین مراحل در نظام استخدام و 

نگهداشت معلمان معطوف می شود: سلامت روان معلمان.
 معلم نه تنها مسئول آموزش مفاهیم علمی، بلکه مسئول تربیت، الگو شدن و تأثیرگذاری 
با ارزشمندترین دارایی هر خانواده یعنی  او  بلندمدت بر شخصیت دانش آموزان است. 
فرزندشان در ارتباط روزانه و مستقیم قرار دارد. با این حال، در فرآیند گزینش معلمان، 
جای بررسی سلامت روان خالی است؛ خلأیی که گاه با عواقبی تلخ خود را نشان می دهد.

گزینش معلمان؛ نادیده گرفتن یک مؤلفه حیاتی
طبق قانون، فرایند گزینش معلمان عمدتاً بر سه محور اعتقادی، اخلاقی و سیاسی متمرکز 
است. اعتقاد به اسلام یا ادیان رسمی، التزام به احکام اسلامی، عدم وابستگی به گروه های 
غیرقانونی، نداشتن سوءپیشینه و فساد اخلاقی، مهم ترین شاخص های بررسی در مرحله 
گزینش اند. اما مسئله ای به این مهمی که معلم قرار است روزانه ساعت ها با کودکان و 
نوجوانان در ارتباط باشد، یعنی وضعیت روانی و سلامت رفتاری او، اساساً در این مرحله 

مورد ارزیابی قرار نمی گیرد.
را  داوطلبان  مهارتی  و  علمی  توانمندی  است  قرار  که  تخصصی  مصاحبه  در  حتی 
بسنجد، بررسی سلامت روان به شکلی ساختاریافته انجام نمی شود. ابزارهای تخصصی، 
روان سنجی های معتبر و حتی حضور روانشناسان بالینی در این مصاحبه ها بسیار محدود 
روان شناختی،  وضعیت  از  دقیق  ارزیابی  بدون  افرادی  نتیجه،  در  است.  نامشخص  یا 
مستقیماً وارد کلاس های درس می شوند؛ فضایی پرتنش، پرمخاطب، گاهی پر از رفتارهای 
پیش بینی نشده از سوی دانش آموزان و درست همین جا، برخی مشکلات پنهان روانی سر 

باز می کنند.
هزینه ای که نظام آموزشی می پردازد

وقتی معلمی دچار اختلالات خلقی، اضطراب مزمن، پرخاشگری کنترل نشده یا بحران های 
روانی حل نشده باشد، احتمال بروز رفتارهای دور از شأن معلمی افزایش می یابد. از فریاد 
زدن بر سر دانش آموز گرفته تا تنبیه بدنی و در موارد نادری، حتی تعرض. این اتفاقات 
گرچه محدود هستند، اما پیامد آن ها مخدوش شدن چهره آموزش و پرورش و ضربه به 
اعتماد عمومی نسبت به معلمان است؛ معلمانی که اکثریتشان با تمام وجود، زحمتکش، 

دلسوز و متعهد به حرفه خود هستند.
در کشورهای دیگر چه می کنند؟

در بسیاری از کشورهای توسعه یافته، سلامت روان معلمان نه تنها در زمان استخدام بلکه 
به طور مستمر در دوران خدمت بررسی می شود. در کشورهای اسکاندیناوی مانند فنلاند یا 

سوئد، معلمان به صورت دوره ای تحت مشاوره روان شناختی قرار می گیرند و سلامت روان 
آن ها یک اصل نظام مند در سیستم آموزش است. در برخی ایالت های آمریکا، معلمان 
موظف اند هر سه تا پنج سال یک بار در برنامه های غربالگری روان شناختی شرکت کنند. 
این روند نه برای برچسب زنی، بلکه برای حمایت از معلم و کمک به حفظ تعادل روانی او 

در شغلی است که یکی از پراسترس ترین مشاغل جهان به شمار می رود.
برای پیشگیری از فجایع احتمالی و حفظ کیفیت آموزش، لازم است که سنجش سلامت 

روان به عنوان یکی از شروط استخدام معلمان وارد فرایند گزینش شود.
در همین ارتباط گفت وگویی را با رضا روستایی مدیرکل گزینش وزارت آموزش و پرورش 

داشتیم که مشروح آن بدین شرح است:
فرایند جذب معلم و گزینش آن به چه صورت انجام می شود، آیا در مراحل گزینش معلمان 

به مسئله سلامت روان توجه می شود؟
معتقدم جذب نیروی انسانی باید از طریق دانشگاه فرهنگیان انجام شود چرا که در این 
مسیر، فرد به مدت چهار سال آموزش می بیند تا معلم شود و برای ورود به کلاس درس 
آمادگی کامل پیدا کند. اما وقتی به دلیل کمبود معلم و برنامه ریزی غلط در سال های 
گذشته، ناچار می شویم از طریق ماده 2۸ یعنی آزمون استخدامی معلم جذب کنیم، 

نیرویی با حداقل آموزش وارد کلاس درس می شود.
همچنین، گاهی مجلس قوانینی مصوب می کند و اجازه جذب نیروهایی مانند نهضت، 
خرید خدمات و... را به عنوان معلم صادر می کند؛ این افراد نیز آموزش های حداقلی دریافت 

کرده اند.
در آزمون استخدامی و همچنین دانشگاه فرهنگیان، سه محور برای جذب نیروی انسانی 

تعریف می شود: آزمون، مصاحبه تخصصی و گزینش.
گزینش، بر اساس ضوابط عمومی، موضوعاتی را طبق قانون بررسی می کند. بر اساس ماده 

2 قانون گزینش، ملاک هایی که باید بررسی شوند، شامل موارد زیر است:
اعتقاد به دین مبین اسلام یا یکی از ادیان رسمی مصرح در قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران-التزام عملی به احکام اسلام-اعتقاد و التزام به ولایت فقیه، نظام جمهوری 
اسلامی و قانون اساسی-عدم اشتهار به فساد اخلاقی و تجاهر به فسق-عدم سابقه وابستگی 
تشکیلاتی یا هواداری از احزاب و گروه هایی که غیرقانونی بودن آن ها از سوی مراجع 
ذی صلاح اعلام شده یا می شود )مگر آن که توبه ایشان احراز شود(- عدم سابقه محکومیت 

کیفری مؤثر-عدم اعتیاد به مواد مخدر
ابزار سنجش سلامت روان را نداریم

ما فقط مجاز به بررسی این موارد هستیم. اما وقتی سؤال می شود: آیا سلامت روانی 

افرادی که می خواهند معلم شوند بررسی می شود؟ باید بگوییم که این موضوع واقعاً در 
اختیار ما نیست و ابزار سنجش آن را نداریم. این مسئله باید در مرحله مصاحبه تخصصی 

بررسی شود.
در مصاحبه تخصصی، این موضوع به صورت دقیق تری بررسی می شود. مشاور و روانشناس 
در این جلسات حضور دارند، اما بررسی دقیق، بستگی به ابزارهایی دارد که در اختیار دارند 

و من اطلاع دقیقی ندارم که چه ابزارهای تخصصی در اختیار آن هاست.
گزینش و مصاحبه تخصصی باید در یک قالب باشد

تنها راه اصلاح وضعیت جذب سریع نیرو، تعریف یک فرایند کلی و منسجم است؛ یعنی 
گزینش و مصاحبه تخصصی باید در یک قالب هماهنگ انجام شوند. اما واقعیت این است 

که مثلًا مشکل روانی یک فرد، با ابزارها و تخصص فعلی گزینش قابل بررسی نیست.
ابزار ما برای بررسی صلاحیت افراد عبارت اند از: مصاحبه، تحقیق و استعلام. اگر هر یک از 
این سه مورد مغایرت داشته باشند، سه عضو هیئت گزینش درباره آن رأی گیری می کنند 

و داوطلب فرصت اعتراض تا دیوان عدالت اداری را دارد.
یعنی گزینش مسائل اخلاقی، اعتقادی و سیاسی را بررسی می کند؟

بله. طبق قانون، بررسی وضعیت اخلاقی، اعتقادی و سیاسی داوطلبان بر عهده گزینش 
است. در مسائل اخلاقی نیز، طبق قانون، ملاک حال فعلی افراد است. یعنی اگر فردی در 
گذشته مشکلی نداشته و امروز نیز مشکلی ندارد، تأیید می شود. اما ممکن است فرد در 
آینده دچار انحراف اخلاقی شود. در این صورت، اگر گزارشی به گزینش برسد، باید بلافاصله 
اقدام کند. بسیاری از اتفاقات در مدارس مانند تنبیه بدنی یا تعرض به دانش آموزان، ناشی 
از نداشتن سلامت روان معلم است، اما گزینش این موضوع را بررسی نمی کند و مصاحبه 
علمی تخصصی یک  یا دو ساعته نیز برای بررسی این موضوع کافی نیست. بنابراین اگر 

فردی دچار بیماری روانی باشد، شناسایی نمی شود و وارد کلاس درس می شود.
اصرار من این است که نیرو باید از طریق دانشگاه فرهنگیان جذب شود؛ چرا که در این 
فرآیند، چهار سال فرصت داریم تا فرد را بررسی کنیم. بررسی سلامت روان فرد بر عهده 
گزینش نیست، زیرا ابزار آن را نداریم. با این حال، اگر در تحقیقات محلی، ویژگی های 
رفتاری نامناسبی درباره فرد گزارش شود، قطعاً اجازه ورود او به کلاس داده نمی شود. 
اما گاهی در تحقیقات محلی این موارد بیان نمی شود، در مصاحبه تخصصی نیز تشخیص 
داده نمی شود و استعلام امنیتی فرد نیز مثبت است، بنابراین تأیید می شود و وارد کلاس 
درس می شود. در این مرحله، فرد به صورت پیمانی استخدام می شود و اگر در حین خدمت 
خطایی رخ دهد، برخورد صورت می گیرد. در مورد دانشجو معلمان نیز در صورت بروز 

چنین رفتارهایی، امکان اخراج آن ها وجود دارد.

سلامت روان داوطلبان شغل معلمی بررسی نمی شود!

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

برابر رای شماره140460327100000008 مورخه 1404/1/5 عیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی/خانم ندا رفیعی 
فرزند علی اوسط بشماره شناسنامه 5141 صادره از در یک باب خانه به مساحت 144/64 متر مربع پلاک 524 فرعی از 5300 اصلی 
واقع در بخش 1 زنجان خریداری از مالک رسمی شریع آقای/امیر امام یاری محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول : 1404/01/27 تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/13

اراضی و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  اول/موضوع  – 1403/12/15 هیات  برابر رای شماره 140360327100001864 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحیه دو زنجان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فاطمه 
حسنی فرزند آقامعلی بشماره شناسنامه 427033643۹ صادره از در یک باب بنای احداثی به مساحت 50/72 مترمربع پلاک 305 
فرعی از 5300 اصلی واقع در بخش 1 زنجان خریداری از مالک آقای/خانم عباس رحیمی و فرامرز شاهمرادی محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول : 1404/01/27 تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/13

آگهی موضوع ماده 3 قانوت و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 140260327004002372 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ایجرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آموزش پرورش شهرستان ایجرود با کاربری یک باب 
مدرسه به مساحت 33۹5/58 متر مربع تحت پلاک 45/318 صلی واقع در بخش 5 زنجان روستای اینچه رهبری خریداری از مالک 
رسمی ملک محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعترافی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نویت اول:1404/01/27* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/13

علی غلامی رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ایجرود  اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

اسحق بیگدلی رئیس ثبت اسناد و املاک

برگه سبزو کارت خودرو خودرو سواری پیکان مدل:1380،به شماره موتور: 11128035562 
شماره  شاسی: 80433675، پلاک ایران 87-383ب58 بنام آقای حسین جباری کهی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی  مفقودی

ارتباط با بخش آگهی: 33336777# بی صدا- نباشیم



چهار شنبه  ۲۷  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۰ روز�� خانواده۶۶

اقتصادی،  فشار های  زیر  اساسی  کالا های  برخی  قیمت  حالی سال 1403  در  برنا/  
انتظارات تورمی مردم و افزایش بی رویه نرخ ارز چندین بار افزایش داشت، پس از توافق 
اولیه ایران و آمریکا در سال جدید، جریان افکارعمومی نیز مطالبات خود را به سوی 

کاهش فشار معیشتی و بهبود نرخ کالا ها در بازار سوق داده است.
دغدغه مردم درباره نرخ کالا ها در بازار در حالی مطرح می شود که ممکن است این 
مطالبه کمی زودهنگام باشد وبراساس ساختار های اقتصادی کشور امری غیرممکن به 
نظر برسد. با این حال برخی کارشناسان معتقدند در دو دسته کالایی، بخشی از آنها که 
منشاء وارداتی دارند و با نرخ ارز تبادل می شوند امکان اصلاح قیمتی سریع را خواهند 
داشت. اما برای کاهش قیمت کالا هایی که هم راستا با تورم و مشکلات کلان اقتصادی 

افزایش قیمت را تجربه کردند، زمان بیشتری لازم است. 
در عین حال دلایل اصلی کاهش نرخ ارز نیز اهمیت دارد. کاهش قیمت ارز )دلار و سایر 
ارزها( به دلیل بروز عوامل مختلفی رخ می دهد. یکی از عوامل اصلی ممکن است افزایش 
عرضه ارز )مثلًا از طریق افزایش صادرات، کاهش واردات، یا توافقات بین المللی( باشد. 
در شرایط فعلی ایران، کاهش نرخ ارز به واسطه مذاکره سیاسی می تواند به عنوان یک 
سیگنال مثبت به بازار تلقی شود، به ویژه اگر به دنبال آن کاهش تورم و ثبات اقتصادی 
باشد. با این حال بعد از مذاکرات شنبه و خوش بینی های ایجاد شده در میان مردم 
برخی این سوال را طرح می کنند که چه زمانی از محاسن کاهش نرخ ارز برخوردار 
می شوند؟ این دقیقا همان موضوعی است که بعد از توافق نهایی برجام نیز مورد توجه 
قرار گرفته بود. تعلل بازار ها برای تغییر مسیر، گرچه دلایل اقتصادی دارد، اما در وهله 
اول وظیفه دستگاه های نظارتی را برای کنترل قیمت ها افزایش می دهد، چرا که فعلا 
بهانه افزایش نرخ ارز و هزینه های تولید برای ماه های آتی، نمی تواند روی موج انتظارات 
تورمی مردم، دلیل موجهی برای تغییر نرخ کالا ها باشد. از سوی دیگر روند ایجاد شده 
در فضای سیاسی کشور این امکان را به دولت خواهد داد که با وسعت عمل بیشتری 

به هدایت بازار ها بپردازد. 
چسبندگی قیمت ها در تولید و عرضه کالا

با  گذشته  ماه های  در  تولید  اولیه  مواد  خرید  و  قیمت ها  چسبندگی  وجود  این  با 
نرخ های بالاتر می تواند یکی از دلایل تجربه تاخیربازار ها در تطبیق با شرایط جدید 
باشد. چسبندگی قیمت ها به پدیده ای گفته می شود که در آن قیمت ها به راحتی و در 
کوتاه مدت به تغییرات شرایط اقتصادی واکنش نشان نمی دهند. این پدیده به ویژه در 
بازار هایی که بخش قابل توجهی از قیمت ها تحت تأثیر عوامل روانی، انتظارات تورمی یا 
قرارداد های بلندمدت )مثل اجاره ها، دستمزد ها وقیمت های کالا های اساسی( هستند، 
بیشتر مشهود است. در این حالت، حتی با کاهش نرخ ارز و بهبود شرایط کلان اقتصادی، 
قیمت ها به سرعت کاهش نمی یابند و این مسئله می تواند موجب گلایه در میان مردم 

شود. 

تورم و انتظارات تورمی
نخستین نشانه ای که باید بعد از کاهش نرخ ارز در اقتصاد ایران دریافت شود، کاهش 
گذشته  سال  ماه  اسفند  در  درصدی  تورم 3۷  است.  آینده  ماه های  در  تورم  نسبی 
نشان دهنده فشار های بلندمدت بر روی اقتصاد است که ناشی از عواملی مانند کسری 
بودجه، نوسانات نرخ ارز وتحریم ها و انتظارات تورمی است. این نرخ تورم بیانگر این نکته 
است که هنوز فاصله زیادی با ثبات اقتصادی داریم و روند افزایشی نرخ ارز به همراه 
مجموعه ای از ناترازی ها، کسری بودجه و سیاست های جبرانی تحمیلی بر دولت در سال 
گذشته بر شاخص های اقتصادی کشور نمود یافته است. با این وجود، کاهش نرخ ارز به 
تنهایی ممکن است در کوتاه مدت تاثیری بر تورم نداشته باشد، زیرا کاهش تورم بیشتر 

تحت تأثیر انتظارات و تغییرات ساختاری در اقتصاد است.
نظارت دولت و پاسخ به انتظارات مردم

مردم معمولاً از دولت انتظار دارند که در چنین مواقعی، از طریق ابزار های نظارتی مانند 
قیمت گذاری، حمایت از بازار های رقابتی و اطمینان بخشی به کسب و کار ها مانع افزایش 
مجدد قیمت ها شود. البته این درخواست چندان غیرواقعی نیست، چرا که معیشت و 
سفره های خانوار کم درآمد در ماه های گذشته زیر فشار نوسان های ارزی با تکانه هایی 

روبه رو شد که گواه آن تلاش دولت برای تحقق خواسته کارگران و افزایش 4۵ درصدی 
مزد سال جاری بوده است؛ بنابراین باید میان کاهش قیمت ها در بازار و تثبیت نرخ 
کالا ها تفکیک قائل شد. اگر دولت چهاردهم بر اساس خوش بینی هایی که اقتصاد ایران 
ایجاد شده بتواند در جهت کنترل نسبی تورم ماه های آینده و تثبیت نرخ ارز در سطوح 
پایین حرکت کند و از فرصت توافق احتمالی استفاده کند امکان بهبود مقطعی نرخ 

برخی کالا ها را خواهد داشت.
اثرات بلند مدت تحریم و فشار بر اقتصاد

در همین حال، بسیاری از کارشناسان معتقدند در بلندمدت، اگر کاهش نرخ ارز ادامه 
پیدا کند و دولت بتواند سیاست های اقتصادی مناسب را اعمال کند، ممکن است بتوانیم 
شاهد کاهش تورم و ثبات اقتصادی باشیم. به طور مثال، افزایش سرمایه گذاری در تولید 
داخلی و تقویت توانمندی های داخلی می تواند به بهبود وضعیت اقتصادی کمک کند. اما 
این تغییرات معمولاً به زمان نیاز دارند و در کوتاه مدت به طور مستقیم و فوری بهبود پیدا 
نخواهند کرد. نباید فراموش کنیم که بسیاری از مشکلات فعلی اقتصاد ایران ساختاری و 
تحت تاثیر مشکلاتی هستند که در چند دهه گذشته به بروز ناترازی ها، نابسامانی عرضه 

و تقاضا و رکود مستمر بخش های کلیدی اقتصاد کشور همچون صنعت دامن زده اند.

بررسیتاثیرکاهشنرخارزبرقیمتها؛

از انتظارات مردم تا واقعیت اقتصادی بازار
ایسکانیوز/ برنامه نویس و متخصص حوزه هوش مصنوعی گفت: در حال حاضر، 
در برخی دادگاه های کشور برای قضات یک دستیار هوش مصنوعی طراحی 
شده است که مکالمات و مستندات را گوش کرده و به قاضی می گوید طبق 
کدام قوانین، فرد مجرم است یا خیر. این موضوع به صورت آزمایشی در حال 

اجرا است.
مجید تجن جاری برنامه نویس و متخصص حوزه هوش مصنوعی درخصوص 
این زمینه هوش  اطاله دادرسی گفت: در  کاربرد هوش مصنوعی در کاهش 
مصنوعی می تواند کمک شایانی ارائه دهد. جالب است بدانید که تقریباً 30 
درصد وکلای شهر تهران از نرم افزارهای مشابه استفاده می کنند. این آمار، مربوط 
به کانون وکلای سال 1401 است و از وب سایت کانون وکلا استخراج شده است. 

همچنین، زمان اطاله دادرسی نیز حدود 40 درصد کاهش یافته است.
وی افزود: هوش مصنوعی فرآیندها را ساده سازی خواهد کرد. برای مثال، شما 
می توانید دادخواست تنظیم کنید و هوش مصنوعی با خلاصه کردن شکایت 
شما، مستقیماً به شما اعلام کند که باید به کجا مراجعه کنید. این قابلیت برای 

پیش مشاوره و آماده سازی راهکارها بسیار مؤثر است.
برنامه نویس توضیح داد: در حال حاضر، در برخی دادگاه های کشور برای قضات 
یک دستیار هوش مصنوعی طراحی شده است که مکالمات و مستندات را گوش 
کرده و به قاضی می گوید طبق کدام قوانین، فرد مجرم است یا خیر. این موضوع 
به صورت آزمایشی در حال اجرا است. چنین برنامه ای به  طور آزمایشی در برخی 

دادگاه ها بررسی می شود.
وی ادامه داد: حکم صادر کردن در حال حاضر امکان پذیر نیست اما فعلًا به عنوان 
دستیار عمل می کند. این دستیار قابلیت هایی دارد؛ برای مثال می تواند مشخص 
کند که موضوعی تحت چه قانونی قرار می گیرد یا به خلاصه سازی اطلاعات 

بپردازد.
تجن جاری درخصوص کاربردهای آن برای حوزه وکالت گفت: حتی می تواند در 
زمینه های مختلف به وکلای ما کمک کند. همان طور که می دانید، یکی از مسائل 
مهم در دادگاه ها این است که وکیل بتواند مشخص کند طبق چه قانونی اعتراض 
خود را مطرح کرده است. در چنین مواردی، هوش مصنوعی تمامی داده ها را 
ذخیره کرده و به سرعت شماره مواد قانونی مربوطه را ارائه می دهد، چراکه کل 

قوانین را در اختیار دارد.
وی با بیان اینکه در مجلس نیز می توان در تدوین قوانین از هوش مصنوعی 
استفاده می شود، بیان کرد: یکی از مشکلات موجود که در جلسه ای که پیش تر 
برگزار شده بود نیز مطرح شد )جالب است بدانید که نمایندگان مجلس در این 
زمینه بسیار به روز هستند؛ این جلسه حدود چهار یا پنج ماه پیش برگزار شد(، 
این است که هنگام نگارش پیش نویس قوانین، یک ربات هوش مصنوعی بتواند 
تمامی قوانین و تبصره ها را بررسی کرده و مشخص کند که آیا قانون پیشنهادی 
با سایر قوانین موجود تضاد یا مغایرتی دارد یا حتی مشابه قوانین دیگر نباشد. 
این فناوری هم اکنون در حال استفاده است و به شورای نگهبان کمک بسیاری 

می کند.
برنامه نویس در پاسخ به این سوال که آیا این هوش مصنوعی می تواند قانون 
می تواند  بله،  باشیم،  داشته  آن  از  انتظاری  چنین  اگر  کرد:  عنوان  بنویسد، 
قانون نویسی کند. به  عنوان مثال، اگر از آن بخواهیم که بر اساس چارچوب 
مشخصی قانونی بنویسد، توانایی انجام این کار را دارد. نکته دیگر این است که 
این فناوری در پیش بینی نتایج داوری نیز بسیار مؤثر است؛ به  طوری  که می تواند 
تا ۷0 و حتی ۸0 درصد به نتایج درست دست یابد. برای این منظور، اطلاعاتی 
از شاکی و متشاکی در اختیار آن قرار می گیرد. آمار موجود نشان می دهد که 
تا ۸0 درصد پیش بینی های این فناوری صحیح است و این داده ها از پژوهشگاه 
دانشگاه شهید بهشتی به دست آمده است. این میزان دقت )۸0 درصد( بسیار 

قابل توجه است.

به  تسهیلات  پرداخت  اشتغال  عالی  شورای  جلسه  مصوبات  از  یکی  تسنیم/ 
کارآفرینانی بود که در روستاها فعالیت می کنند.همچنین لزوم تنوع بخشی به 

فرصت های شغلی در دستور کار قرار گرفت.
ضرورت ایجاد اشتغال و توجه به تولید در اشتغال زایی یکی از موضوعات کلیدی و 

مهم در توسعه اقتصادی و اجتماعی هر کشوری است.
کاهش نرخ بیکاری،رونق اقتصادی، کاهش وابستگی به واردات،افزایش بهره وری 
امر  تولید در  به  توجه  برای  از مهمترین دلایل  اجتماعی  نیروی کار و عدالت 

اشتغالزایی است.
هشتاد و ششمین جلسه شورای عالی اشتغال، در حالی برگزار شد که 10مصوبه 
در حوزه اشتغال به همراه داشت. از آنجایی که رونق تولید ملی و حل مشکلات 
اقتصادی کشور از جمله موارد مهم در مسیر اشتغالزایی است. رئیس جمهور در 
این باره گفت:ایجاد اشتغال موجب افزایش تولید، تولید ثروت و برطرف شدن 
کسری بودجه خواهد شد. تحقق این هدف در گرو اراده جدی دستگاه های اجرایی 

و استانداری ها است و با وجود اراده، مسیر ایجاد اشتغال نیز هموار خواهد شد.
رئیس جمهور با تأکید بر لزوم تنوع بخشی به فرصت های شغلی، خاطرنشان کرد: 
هر چه تنوع مشاغل بیشتر باشد، امکان حضور افراد بیشتری در بازار کار فراهم 

می شود.
کرد:  تأکید  کارآفرینان،  به  تسهیلات  پرداخت  نحوه  خصوص  در  پزشکیان   
تسهیلات باید هدفمند پرداخت شود و مشخص باشد در چه زمینه ای هزینه 
می شود. نظام بانکی و دستگاه های اجرایی ذی ربط، باید با نظارت دقیق، ضمن 
حمایت از کارآفرینان، امنیت خاطر و سرمایه گذاری آنان را تأمین کرده و تفاوت 

میان افراد فعال و غیر فعال را مشخص نمایند.
رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت حمایت ویژه از مشاغل روستایی، اظهار داشت: 
کارآفرینانی که در روستاها فعالیت می کنند باید در اولویت دریافت تسهیلات 

قرار گیرند.
 پزشکیان بر ضرورت برنامه ریزی دقیق در حوزه تولید و بازار داخلی تاکید و بیان 
کرد: کم و کیف تولید داخلی، تامین نیازهای بازار داخلی و ظرفیت های صادراتی 
باید در قالب یک برنامه ریزی جامع تنظیم شوند. متاسفانه در حال حاضر تصویر 
روشنی از نیازهای داخلی و ظرفیت های تولیدی و صادراتی وجود ندارد و باید با 
برنامه ریزی منسجم، تولید داخلی به سمت بازارهای هدف هدایت شود.این جلسه 

10 مصوبه در حوزه اشتغال زایی داشت که به تصویب اعضای شورا رسید.
یکی از مهم ترین دلایل توجه به اشتغال، کاهش نرخ بیکاری به ویژه در میان 
جوانان و فارغ التحصیلان دانشگاهی است. ایجاد شغل پایدار از طریق توسعه تولید، 
می تواند به کاهش آسیب های اجتماعی مانند فقر، اعتیاد و مهاجرت کمک کند. 
همچنین تولید داخلی موتور محرک اقتصاد است. هرچه تولید بیشتر شود، نیاز به 
نیروی کار افزایش می یابد و همین امر موجب افزایش اشتغال می شود. در نتیجه، 
با به کارگیری نیروهای انسانی در بخش های تولیدی، رشد اقتصادی نیز سرعت 
می گیرد. از سوی دیگر توسعه تولید داخلی، کشور را از وابستگی به کالاهای 
نهایت  تقویت پول ملی و در  ارز،  باعث حفظ  امر  این  وارداتی نجات می دهد. 

اشتغال زایی گسترده تر می شود.

قاضی هوشمند در دادگاه های ایران
خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

۱۰ مصوبه شورای عالی اشتغال

نوبت اول

آگهی مزایده 
اداره ی اوقاف و امورخیریه ی شهرستان زنجان

نماید. واگذار اجاره به مزایده طریق از ذیل شرح به موقوفات رقبات از تعدادی دارد نظر در زنجان شهرستان ی خیریه امور و اوقاف ی اداره
لذامتقاضیانمیتوانندازروزچهارشنبهمورخ1404/01/27تاآخروقتاداریمصوبروزپنجشنبهمورخ1404/02/11بامراجعهبهسامانهیمیز
خدمتسازماناوقافوامورخیریهبهنشانی“my.oghaf.ir”واطلاعکاملازشرایطمزایده،بازدیدازمحلهایموردمزایدهوتودیعسپرده
نسبتبهارسالتقاضااقدامنمایند.ضمناًبررسیپیشنهاداتواعلامنتایجروزشنبهمورخ1404/02/13رأسساعت10:00صبحدراتاقجلسات

اینادارهخواهدبود.
شایانذکراستمتقاضیانشرکتدربندیکمزایدهینوبتسوممیبایستازتاریخهایفوقالذکربهصورتحضوریبهادارهاوقافوامور

خیریهیشهرستانزنجانواقعدرخیابانامام)ره(،جنبامامزادهسیدابراهیم)ع(مراجعهنمایند.
مزایده ی نوبت اول

1.یکبابمغازهواقعدرزنجان،خیابانسعدیوسط،نبشکوچهیعباسقلیخانازموقوفه"مسجدعباسقلیخان"بهمساحتتقریبی96/50مترمربع)باوضعیت
موجود(بااجارهیماهیانهپایهمزایدهبهمبلغ700/000/000ریال)بهمدتیکسالشمسی(بهشرطپرداختسهماهاجارهبصورتیکجادرابتدایقراردادوتحویل

مغازهحداکثرنیمهیدومتیرماهسال1404میباشد.
2.یکواحدازساختمانپزشکان)مختصمطبپزشکی(واقعدرزنجان،خیابانسعدیوسط،کوچهیمستشیـری،پلاک6،طبقهیدومواحدضلعغربیازموقوفه
"محمدیوسفهوشمند3"بهمساحتتقریبی48مترمربع)باوضعیتموجود(بااجارهیماهیانهپایهمزایدهبهمبلغ90/000/000ریال)بهمدتیکسالشمسی(

بهشرطپرداختسهماهاجارهبصورتیکجادرابتـدایقراردادوتحویلمغازهحداکثرنیمهیاولخردادماهسال1404میباشد.
3.یکبابمغازهواقعدرزنجان،کویثمین،ضلعغربیمسجد،مغازهشمارهچهارازموقوفه"مسجدابـوذر"بهمساحتتقریبـی16/83متـرمربع)باوضعیتموجود(
بااجارهیماهیانهپایهمزایدهبهمبلغ45/000/000ریال)بهمدتیکسالشمسی(بهشرطپرداختسهماهاجارهبصورتیکجادرابتدایقراردادوتحویلمغازهحداکثر

نیمهیدوماردیبهشتماهسال1404میباشد.
مزایده ی نوبت دوم

1.یکبابمغازهواقعدرزنجان،خیابانتوحید،روبرویدربجنوبیامامزاده،ازموقوفه"امامزادهسیدابراهیم)ع("بهمساحتتقریبی9مترمربع)باوضعیتموجود
(بااجارهیماهیانهپایهمزایدهبهمبلغ40/000/000ریال)بهمدتیکسالشمسی(بهشرطپرداختسهماهاجارهبصورتیکجادرابتدایقراردادوتحویلمغازهحداکثر

نیمهیاولخردادماهسال1404میباشد.
2.یکبابملکتجاریمعروفبهکاروانسرایسنگیواقعدرزنجان،خیابانخیام،روبرویراهآهنازموقوفه"سرایسنگیزنجان"بهمساحتتقریبی1531مترمربع
)بدونتجهیزاتولوازمآشپزی(بااجـارهیماهیـانهپایهمزایـدهبهمبلغ2/750/000/000ریال)بهمدتیکسالشمسی(بهشرطپرداختسهماهاجارهبصورتیکجا

درابتدایقراردادوتحویلملکحداکثرنیمهیاولتیرماهسال1404میباشد.
3.یکواحدآپارتمانمسکونیواقعدرزنجان،کمربندی22بهمن،مجتمعصدف،بلوک7،طبقهیاولبهانضمامیکبابانباریازموقوفه"کلثومبیات"بهمساحت
تقریبی60/96مترمربع)باوضعیتموجود(بااجارهیماهیانهپایهمزایدهبهمبلغ70/000/000ریال)بهمدتیکسالشمسی(بهشرطپرداختسهماهاجارهبصورت

یکجادرابتدایقراردادوتحویلمغازهحداکثرنیمهیدوماردیبهشتماهسال1404میباشد.
مزایده ی نوبت سوم

1.یکبابمغازهواقعدرخیابانامام)ره(،کوچهینساجیمازندران،راستهیجگرپزهایپایین،پلاک20ازموقوفات"عبدالعلیزربافی،گوهرتاجخانموقنواتمشاعی"
بهمساحتتقریبـی21/86متـرمربع)باوضعیتموجود(بااجارهیماهیانهپایهمزایدهبهمبلغ60/000/000ریال)بهمدتیکسالشمسی(بهشرطپرداختسهماه

اجارهبصورتیکجادرابتدایقراردادوتحویلمغازهحداکثرنیمهیدوماردیبهشتماهسال1404میباشد.
*مزایدهگزاردرقبولیاردپیشنهاداتاختیارتامدارد.*قبلازتکمیلفرمهابایدازموردمزایدهبازدیدشود.

*بهدرخواستهایارسالیبعدازاتمامساعتکاریاداریترتیباثردادهنخواهدشد.
مشاغلدرمغازههایاماکنمتبرکه)مساجدوامامزادگان(بایدمتناسبباشئوناتاسلامیباشدوضروریاستقبلازتکمیلفرمهایمزایدهباهماهنگیهیأتامنا

محترمازمغازههایمساجدجهتاطلاعازشرایطموجودبازدیدبعملآید.

اداره اوقاف وامور خیریه شهرستان زنجان

اداره کل اوقاف
 و امور خیریه
 استان زنجان 

شناسه آگهی: 1910990

برنا/  در سایه بحران هایی که نظام سلامت را درگیر خود کرده است، این روز ها صدایی بلند 
از درون بیمارستان ها و دانشگاه های علوم پزشکی کشور شنیده می شود؛ فریادی برخاسته 
از گلوی دستیاران پزشکی، همان نیرو های گمنامی که بخش عمده ای از بار درمانی کشور 

را بر دوش می کشند، اما در عوض با کمترین حمایت ها و بیشترین فشار ها مواجهند.
این صدا، این بار نه در قالب شکایت های پراکنده یا گفت و گو های درگوشی، بلکه در قالب 
یک نامه سرگشاده و کارزار اجتماعی سازمان یافته بروز یافته است؛ نامه ای خطاب به وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و ریاست کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی 

که تاکنون بیش از 4 هزار نفر از دستیاران و فعالان حوزه سلامت آن را امضا کرده اند.
روایت یک بحران ساختاری

نامه، بازتابی روشن از مشکلات انباشته شده دستیاران پزشکی است؛ قشری که در میان 
از  نامه  نویسندگان  دارند.  نامرئی  حال  عین  در  اما  کلیدی،  جایگاهی  پزشکی  جامعه 
فشار های بی سابقه جسمی، روانی و مالی می گویند؛ از شب های بی پایان در بیمارستان، 
از کار طاقت فرسا در شرایطی بحرانی، از شیفت های پی درپی بدون استراحت کافی و از 

حقوقی که حتی کفاف هزینه های اولیه زندگی را نمی دهد.
یکی از مهم ترین محور های این نامه، تضاد جایگاه حقوقی و مسئولیتی رزیدنت ها است. 
نویسندگان تأکید می کنند که اگر رزیدنت، دانشجوست، نباید در قبال خطا های پزشکی 
موظف به پرداخت دیه و پاسخگویی حقوقی باشد؛ و اگر او یک پزشک متخصص در حال 
خدمت محسوب می شود، پس باید حقوق، مزایا، بیمه و امنیت شغلی متناسب با آن 

دریافت کند.
در ساختار فعلی نظام آموزش پزشکی کشور، دوره رزیدنتی ترکیبی مبهم از »تحصیل« 
و »کار« است. دستیاران پزشکی در حالی به عنوان دانشجو شناخته می شوند که عملًا 
وظایف یک پزشک متخصص را در مراکز درمانی ایفا می کنند. آنها به صورت تمام وقت در 
بیمارستان ها مشغول فعالیت هستند، اما از حقوق دانشجویی برخوردارند. به بیان دیگر، 
با وجود آنکه بار درمان بیماران بر دوش آنهاست، از مزایای درمانی و رفاهی یک پزشک 
برخوردار نیستند. در نامه تأکید شده که دستیاران، برخلاف پزشکان عمومی یا متخصص 
آزاد، حق اشتغال همزمان ندارند و همین مسئله موجب وابستگی کامل مالی آنها به حقوق 
اندک دولتی شده است. در حالی که نرخ تورم و هزینه های زندگی در سال های اخیر به 
شکل بی سابقه ای افزایش یافته، دریافتی ماهانه یک رزیدنت در برخی رشته ها حتی به 

اندازه حداقل حقوق مصوب وزارت کار نیز نیست.
ناامیدی از وعده های تکراری

نویسندگان نامه در بخشی دیگر از این نامه به صراحت اعلام کرده اند که نسبت به وعده های 
پیشین وزارت بهداشت بی اعتماد شده اند. آنها می نویسند که هر بار وعده هایی درباره بهبود 

وضعیت معیشتی یا حقوقی داده شده، اما هیچ کدام به مرحله اجرا نرسیده است.
این ناامیدی نه فقط به مسئولان آموزشی، بلکه به ساختار تصمیم گیری کلان در نظام 

سلامت نیز تعمیم یافته است. کارزار شکل گرفته، بازتابی از یک بحران اعتماد است؛ بحرانی 
که در صورت تداوم، تبعات گسترده ای را می تواند برای نظام درمانی کشور به دنبال داشته 

باشد.
مرگ های خاموش، زنگ خطر بی توجهی

یکی از تلخ ترین بخش های نامه، اشاره به مرگ برخی دستیاران در ماه ها و سال های 
داده  واکنش مسئولان رخ  بدون  و  اغلب در سکوت خبری  اخیر است؛ مرگ هایی که 
است. نویسندگان، این حوادث را نتیجه مستقیم فشار روانی و جسمی غیرقابل تحمل 
دوره رزیدنتی می دانند. البته این موضوع، برای نخستین بار نیست که مطرح می شود. 
در سال های گذشته نیز خبر هایی از مرگ مشکوک رزیدنت ها منتشر شده بود؛ اخباری 
که اغلب بدون پیگیری مشخص باقی مانده و هیچ گزارش مستقلی درباره علت یا راهکار 

پیشگیری از آنها ارائه نشده است.
در انتهای نامه، نویسندگان خواسته های مشخصی را مطرح کرده اند که عبارت است از 
بازنگری در قوانین آموزشی دوره دستیاری با هدف کاهش فشار های غیرضروری، کاهش 
اختیارات مطلق گروه های آموزشی در ارزیابی و ارتقاء دستیاران، افزایش حقوق و مزایای 
مالی متناسب با تورم و حجم کار و تثبیت جایگاه حقوقی دستیاران به عنوان نیروی 

درمانی تمام وقت.

کارزار هزاران دستیار پزشکی

ایرنا/  رئیس هیات مدیره کانون هموفیلی ایران با بیان اینکه 26 بیمار هموفیلی)رده 
سنی ۹ تا 50 سال( سال گذشته به دلیل کمبود دارو و تحریم های اعمال شده 
در این زمینه، جان خود را از دست دادند، گفت: ضرورت دارد سازمان غذا و دارو 
در خصوص تامین و توزیع عادلانه دارودهای موردنیاز این بیماران در شرایط فعلی 
بیش از پیش اهتمام داشته باشد. امین افشار  در نشست خبری گرامیداشت 
روز جهانی هموفیلی )28 فروردین(، افزود: کمبود داروهای فاکتور 8 و ۹ برای 
بیماران هموفیلی در کشور کاملا مشهود است و در سال گذشته نیز با کمبودهای 
مقطعی این داروها و سایر اقلام دارویی موردنیاز این بیماران مواجه بودیم. وی 
تصریح کرد: 14 هزار بیمار هموفیلی تحت پوشش کانون هموفیلی ایران هستند 
و در این راستا، مطالبه گری از سیستم بهداشت و درمان، مددکاری و اجتماعی 
برای بهبود وضعیت زندگی این بیماران بسیار ضروری است. افشار با تاکید بر 
ضرورت دسترسی پایدار بیماران هموفیلی به داروهای موردنیاز، اظهار کرد: مشکل 
اینجاست که جدای از بحث کمبودها به دلیل برخی مشکلات در سامانه توزیع و 
نبود نظارت های دقیق، داروها به صورت کامل و کافی در دسترس این بیماران 
قرار نمی گیرد که در نتیجه شاهد بروز مشکلات حاد از جمله معلولیت برای 
بیماران هموفیلی هستیم. به گفته رئیس هیات مدیره کانون هموفیلی ایران، از 
سال 1401 بحران بی سابقه کمبود دارویی به ویژه در خصوص بیماران هموفیلی 
را در سال 1401 تجربه کردیم که داروی فاکتور 8 و ۹ از مهم ترین این داروها 
محسوب می شود. افشار با تاکید بر اینکه باید توزیع و سطح دسترسی به دارو 
در تهران و شهرستان یکنواخت باشد، گفت: توزیع های ناعادلانه دارو به خصوص 
در شهرستان ها باعث می شود بیمار هموفیلی تعویض مفصل انجام دهد که برای 
انجام این عمل باید فاکتور انعقادی خون تزریق کنند که حدود ۹ میلیارد تومان 
هزینه دارد. وی تصریح کرد: انتظار داریم دولت در حوزه سیاست گذاری دارو از 
کانون هموفیلی ایران به عنوان نهاد ذینفع استفاده کند تا هزینه های بیماران 
کاهش یابد. افشار ادامه داد: سازمان غذا و دارو نیز باید ذخیره 6 ماهه داروهای 
بیماران هموفیلی را در اولویت های برنامه های امسال خود قرار دهد تا بیماران 
با کمبودهای مقطعی مواجه نشوند و منجر به مرگ و میر آنها نیز نشود. به گفته 
وی، در سال های اخیر 2 شرکت دارویی فاکتور 8 نوترکیب تولید می کنند که 
کمک زیادی به نیاز بیماران هموفیلی کرده و سطح دسترسی به این دارو فراهم 
شده اما این دارو کافی نیست زیرا برخی بیماران نمی توانند آن را استفاده کنند و 

باید فاکتور 8 پلاسمایی مصرف کنند.

۲۶ بیمار هموفیلی به دلیل تحریم و 
کمبود دارو جان باختند

خبر کوتاه
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خبر آنلاین/ عکاسی بیشتر از اینکه هنر باشد، یک عشق است. عشقی که سبب می شود 
یک عاشق در سخت ترین شرایط و بیشترین چالش ها باز هم پا پس نکشد و ادامه بدهد. 
عکاسان راویان بی صدایی هستند که همه چیز را در معرض دید همه قرار می دهند اما 
خود دیده نمی شوند. در ایران اما حکایت مثل همه پدیده های دیگر متفاوت از همه 
جای دنیاست. زنان و دخترانی که عاشقند اما به جرم زن بودن و دختر بودن تابلوی ورود 
ممنوع پیش روی آنها قرار داده می شود. آنها که عاشقند اما برای رسیدن به عشق مرارت 
ها و خون دل ها خورده اند تا به بدیهی ترین و کمترین حقوق خود دست پیدا کنند. آنها 
که رنجنامه زندگی حرفه ای شان در عکاسی مثنوی ۷0 من است و دل هر شونده ای را 
به درد می آورد. به همین بهانه در یک میزگرد دوستانه میزبان ۵ نفر از دختران عکاسی 
بودیم که در سالیان اخیر پرچم عکاسی از ورزش به ویژه ورزش زنان بالا نگه داشته اند و 
کوشیده اند تا در این مسیر سنگلاخی و صعب العبور و پر از پیچ و خم طی طریق کنند. 
پرتو جغتایی، فروغ طاهرخانی، ندا صفری، نگین همت زاده و محدثه صالحی در یک 

میزگرد دوستانه از رنج ها و مرارت ها و سختی ها گفتند.
چطور شد که عکاس ورزشی شدید؟

پرتو جغتایی: من در حوزه ورزش زنان قلم می زدم. دهه 90 در روزنامه البرز یک صفحه 
مخصوص ورزش زنان داشتیم. همیشه ایونت های زنان برگزار می شد ولی در آن دوره 
به این شکل بود که مثلًا رشته بسکتبال هنوز با حجاب اسلامی ورزش نمی کردند یعنی 
پشت درهای بسته اتفاق می افتاد و ما فقط اخبار آن را منتشر می کردیم یا مسابقات 
واترپلو زنان برگزار می شد یا مثلا فوتبال زنان داشت تازه اوج می گرفت. ما هر شب ما 
برای صفحه بندی روزنامه مشکل عکس داشتیم و هیچ عکسی از حوزه ورزش زنان 
وجود نداشت. در آن مقطع من خبرنگار تخصصی والیبال بودم و با عکاس های والیبال 
رفاقت داشتم و پس از پیگیری متوجه شدم که می شود از رشته والیبال زنان عکاسی 
کرد ولی محدود و با رعایت یکسری از موازین. آن اوایل من کاملًا خاطرم هست وقتی 
یک مسابقاتی را عکاسی می کردم روابط عمومی فدراسیون یا مسئول فرهنگی یا هر 
کسی کامل کارت حافظه من را بررسی می کردند هر عکسی را  که خودشان صلاح 
می دیدند، به من می دادند. من شخصاً با انگیزه ورزش زنان عکاس شدم و اینکه می دیدم 
بازخوردها چقدر خوب است و ورزشکاران زن چقدر از اینکه عکاس و عکس هایشان را 
در رسانه ها می بینند، خوشحالند و استقبال می کنند. فکر می کردم که دیده نشدن واقعا 
حلقه مفقوده ورزش زنان است و این دیده نشدن به هزاران مشکل منجر می شد؛ اینکه 
اسپانسری جذب نمی شد و یا باشگاه های بزرگ تیمداری نمی کردند. عکاسی از ورزش 
زنان و دیده شدن خیلی شرایط را عوض کرد. یک موجی راه انداخت و موجب شد که 
باشگاه ها تصمیم بگیرند که در بخش زنان تیمداری کنند. محدودیت هایی همیشه بوده 
و هنوزم هست ولی من فکر می کنم اینکه ما توی این مسیری که داریم کوتاه نیاییم 

مهمترین اتفاق است.
ندا صفری: تازه اینستاگرام و سوشال مدیا یک مقداری باب شده بود اما من نمی دیدم که 
هیچ باشگاهی در سوشال مدیا اکانت داشته باشد یا فعالیت ویژه ای داشته باشد. من در 
باشگاه مهرام کار می کردم و ما آنجا یک تیم تقریبا رسانه ای بودیم، گرافیست داشتیم، 
خبرنگار داشتیم و من هم مسئول سایت بودم. حتی اکانت هم داشتیم اما خب خیلی 
پیگیری کردیم تا اینکه بتوانیم در مسابقات مهرام فیلمبردار اعزام کنیم، ویدیو بسازیم و 

از همانجا داستان شکل گرفت و من در ابتدا با مهرام عکاسی را شروع کردم.  
نگین همت زاده: من خیلی تخصصی کار ورزشی نمی کردم بین تهران و اصفهان در 
رفت وآمد بودم. در حقیقت در اصفهان خیلی قضیه محدودتر بود و بیشتر عکاسی در 
حوزه زنان سهم عکاسان قدیمی بود. من خیلی دوست داشتم این فضا را تجربه کنم و با 
ورزشکاران زن صحبت کنم. از همین رو به دبیر وقت ایسنا گفتم و اولین آفیش عکاسی 

من همان تایم بود و خیلی هم سخت بود ولی از آنجا بود که واقعا علاقمند شدم.
فروغ طاهرخانی: دلیل اصلی اینکه من وارد فضای عکاسی ورزش زنان شدم، عدم دیده 
شدن زیاد بازیکنان خوب زن بود. واقعیت این است که من وارد رسانه ها شدم که از این 
طریق زنان ورزشکار را معرفی کنم. ما در ورزش زنان پخش تلویزیونی نداریم، عکس 
نداریم و توجه نداریم. هدفم من این بود که همه رشته های ورزشی زنان را پوشش بدهم 
و آنهایی که ستاره و برتر هستند را مردم در عکس ببینند و حداقل عکس خوب داشته 
باشند. در ایران همه علی دایی را می شناسند، همه بیرانوند را می شناسند اما زهرا قنبری 
که واقعا اسطوره فوتبال زنان است را خیلی معدود افراد می شناسند. چون ما هیچ چیز 

از ورزش زنان نداریم.
محدثه صالحی: من سال 9۵ هنرستان درس می خواندم. در رشته عکاسی یک کارآموزی 
باید می گذراندیم. به من پیشنهاد شد که در اداره ورزش اصفهان دوره کارآموزی ام را 
بگذرانم. در روابط عمومی اداره کل بودم که مسئول روابط عمومی گفت که یک مسابقه 

شهرآورد فوتبال زنان بین آینده سازان و ذوب آهن در ورزشگاه فولادشهر هست و 
دوست داری برای عکاسی بروی؟ من هم استقبال کردم و کاورش را دریافت کردم و 
رفتم ورزشگاه فولادشهر. از آن سال شروع کردم و بیشتر رشته های توپی را عکاسی کردم.

تفاوت عکاسی خبری و ورزشی
نگین همت زاده: من از آن زمان عکاسی خبری را انتخاب کردم که ساختمان پلاسکو 
ریخته بود و دیدم مادرم در خانه گریه می کند. وقتی عکاس های خبری را در آن حادثه 
دیدم به مادرم گفتم می خواهم خبرنگار شوم. خانواده من مخالفت کردند و پنهانی تغییر 
رشته دادم. با گریه خواستم برایم دوربین بخرند و پدرم اول مقاومت کرد و در نهایت 
تسلیم شد. آن چیزی که همیشه برام جذاب بود، عکاسی بحران بود. چون عکاس با 
دوربینش در بحران و درد حقیقتی را ثبت می کند که در تاریخ می ماند. حقیقتی که 
بعدها به آن استناد می شود.  ولی چیزی که به من انرژی می دهد همیشه عکاسی 
ورزشی بوده؛ یعنی تا جایی که بتوانم عکاسی ورزشی زنان انجام می دهم چون به من 
انرژی می دهد. حس و حال و شوقی که بین دختران هست رنگش و روحش عین خود 

زندگیست.
سختی های عکاسی زنان

پرتو جغتایی: اتفاقاتی که برای من در این مسیر رخ داده، خیلی زیاد بوده و اگر بگویم 
مثنوی ۷0 من می شود. واقعا روزهایی بوده که به خاطر زن بودن با من در ورزشگاه 
رفتاری می شد که تصمیم می گرفتم برای همیشه عکاسی را کنار بگذارم اما یک چیزی 
همیشه این انگیزه را به من می داد که برگردم و بجنگم و ثابت کنم در هیچ فعلی بخش 
مردانه و زنانه نداریم. من یادم هست زمانی که لیگ جهانی والیبال را عکاسی می کردم 
و ایران میزبان بود. بازی با آمریکا و لهستان در تهران برگزار می شد. عکاس های مرد و 
خبرنگاران مرد قبل از بازی خیلی راحت وارد ورزشگاه می شدند، تجهیزات شان را آماده 
می کردند و من تازه تا پایان ست اول هنوز بیرون ورزشگاه درگیر بودم که ارگان های 
مختلف و آدم های مختلف تایید کنند و انگار که یک مسیر طولانی را باید پله پله 
می گذراندم تا توضیح بدم. حتی یادم هست که یک بار گفتند که مثلًا شما اجازه دارید 
در فلان جایگاه ها عکاسی کنید حتی روی آیدی کارتم نوشته شده بود که جایگاه a و 
B اجازه عکاسی دارید. من جایی نشستم که مثلًا 10 دقیقه قبل از من یک عکاس مرد 
نشسته بود و وقتی نشستم، لیزر توی چشم انداختند. علیرضا زینالی یکی از عکاسان یک 
عکسی از من گرفت دقیقاً در لحظه ای که لیزر توی چشم من بود بعد نیروی حراست 

آمد و گفت اینجا فقط عکاس مرد می تواند بشیند.
فروغ طاهرخانی: معضلاتی که الان ما داریم فقط مختص ورزش زنان نیست یعنی همین 
الان با همه پیشرفتی که در این حوزه داشتیم در بعضی از جاها هنوز محدودیت است. به 
عنوان مثال به من در نهادی می گویند چرا از چای خوردن آقای رئیس عکس گرفتی؟ 
بده من پاک کنم! از آن طرف نگیر این کار را نکن، حراست همیشه بالای سر من هست. 
اصلًا به نظرم رک بگویم عکاس خبری در ایران مرده. ما یک سری روابط عمومی هستیم 
که عکس منتشر می کنیم. در این مملکت من عکاس خبری جرات ندارم بروم عکاسی 
کنم. چون اجازه نمی دهند. اینهمه اتفاق رخ داده اما یک عکس درست و حرفه ای از 
آن نداریم و همه با گوشی توسط مردم گرفته شده. حتی در حوزه ورزش همین الان که 

ما برای عکاسی وارد ورزشگاه ها می شویم، مشکل داریم. در یکی از شهرستان ها برای 
عکاسی از لیگ رفته بودم و سرتاپا مشکی با کلاه و فقط 2 تا چشم هایم بیرون بود. اما 

برخورد بدی با من شد و من را راه ندادند.
محدثه صالحی: چند مسابقات وزنه برداری زنان انتخابی تیم ملی در ورزشگاه 1۷ شهریور 
اصفهان برگزار می شد. من چند تا عکس از روبرو گرفتم. چند تا عکس از کنار گرفتم. 
بعد یکی از دوستانی که جزو دوستان خانوادگی ما بود، به من گفت می توانم عکس ها را 
ببینم و من به خاطر آشنایی و رابطه خانوادگی به او دادم. نکته عجیب اینکه وی یکسری 
عکس هایی که از نیم رخ دخترها گرفته بودم را پاک کرد و گفت چون که نیم رخ گرفته 
شده و لباس های چسبان است، اجازه نداری این عکس ها را داشته باشی. حتی داخل 
حافظه دوربین و برای یادگاری! اینجا اصفهان است و به خاطر خودت و همجنس هایت 
اجازه بده که ما این عکس ها را پاک کنیم و اصلا روی مموری یا هارد نداشته باشیم. 

واقعا من شوکه شده بودم!
ندا صفری: برای جام جهانی بسکتبال من از طرف روابط عمومی فدراسیون انتخاب شدم 
تا با تیم ملی اعزام شوم. ولی سه چهار روز مانده به اعزام اعلام کردند که حراست گفته 
امکان اعزام دختر با تیم مردان وجود ندارد. با این وجود من با توجه به ارتباط با فیبا آی 
دی گرفتم و با هزینه شخصی رفتم. آنجا اما اتفاقی افتاد که باعث بغض من شد. حامد 
حدادی از تیم ملی خداحافظی کرد و تنها عکاسی که از ایران آنجا بود من بودم ولی اجازه 
نداشتم که بروم جلو و عکاسی کنم چون عکاس فدراسیون نبودم. یعنی از مهمترین اتفاق 

بسکتبال ایران عکس واضح و نزدیک وجود ندارد.
حضور عکاسان مرد در مسابقات زنان

پرتو جغتایی: من فکر می کنم که برعکس این ماجرا هم باید هرچه زودتر حل شود. یعنی 
عکاس های مرد هم اجازه داشته باشند که از مسابقات ورزش زنان عکاسی کنند. یکی از 
دلایلی که این اتفاق هنوز رخ نداده این است که خود عکاس ها خیلی پیگیرش نیستند. 
عکاسان زن برای ورود به ورزشگاه فوتبال خیلی پیگیری کردند و به نظرم این مساله باید 

در جهت عکس هم تکرار شود.
اتفاقی که در تمرین پرسپولیس وایرال شد

فروغ طاهرخانی: رفته بودم تمرین پرسپولیس که فقط من عکاس زن بودم و بقیه مرد 
بودند. سروش رفیعی هافبک پرسپولیس خیلی احترام گذاشت و جلو آمد و خوش و بش 
کرد. افشین پیروانی سرپرست پرسپولیس هم جلوی همه عکاسان مرد به من خوشامد 
گفت و به همه گفت: »اجازه بدهید حاج خانوم جلو بیاید.« که یکی از دوستان عکاس 

فیلم گرفت و وایرال شد.
حرف آخر: ندا: کاش فرهنگ سنتی و مردسالارانه در فضای کاری ما برداشته شود تا 
ما راحت تر کار کنیم.فروغ: ما واقعا جاسوس موساد نیستیم. به ما مثل یک عکاس نگاه 
کنند. نگین: عکاسی مقابله با مرگ است ما چیزی را ثبت می کنیم که هرگز دیگر تکرار 
نمی شود.پرتو: کاش نهادهای نظارتی به کیفیت فنی کار ما و خروجی کار ما هم کنار 

بقیه آیتم ها توجه کنند.
محدثه: خواهش می کنم که مسیر هموار شود حتی برای نسل های بعد از ما تا بتوانند 

ادامه بدهند و بهتر کار کنند.

رنجنامهدخترانعکاسورزشی:

به خاطر نسل های آینده، اجازه بدهید این مسیر هموار شود
اینکه  بیان  با  زنجان  استان  رزمی  ورزش های  انجمن های  هیأت  رئیس  رسا/  موج 
مسابقات پانکریشن بخش آقایان در تاریخ ۲۷ و ۲۸ فروردین ماه به میزبانی تهران 
برگزار می شود، گفت: از استان زنجان در رده های سنی جوانان، بزرگسالان و امید 

اعزام می شوند.
اسماعیل کریمی با بیان اینکه مسابقات پانکریشن بخش آقایان در تاریخ ۲۷ و ۲۸ 
فروردین ماه به میزبانی تهران برگزار می شود، گفت: از استان زنجان در رده های سنی 
جوانان، بزرگسالان و امید اعزام می شوند. این مسابقات انتخابی برای رقابت های جهانی 

است که اهمیت ویژه ای برای ورزشکاران دارد.
وی افزود: این رشته از سال ۸۱ در زنجان فعال بوده و همواره جزو رشته هایی است که 
مقام های جهانی و بین المللی خوبی را کسب کرده ایم. امیدواریم بازیکنان ما با دست 
پر به استان بازگردند.  رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان زنجان با اشاره 
به اینکه هفت نفر از ورزشکاران در رشته پانکریشن به تهران اعزام می شوند، عنوان 
کرد: سرپرستی این تیم بر عهده مهدی خدادادی است که تجربه و دانش کافی را برای 
هدایت این تیم  دارد. وی ادامه داد: ما به توانایی های ورزشکاران زنجانی ایمان داریم 
و با برنامه ریزی دقیق و تمرینات مستمر امیدواریم که آن ها بتوانند در این مسابقات 

نتایج قابل قبولی کسب کنند.  

برنا/  ملی پوش ژیمناستیک کشورمان درخواست کرد تا حمایت بیشتری از ورزشکاران 
فدراسیون  سالیانه  مجمع  برگزاری  درباره  الفتی  مهدی  بگیرد.  صورت  رشته  این 
ژیمناستیک اظهار کرد: خدا را شکر پس از چند سال، این مجمع مجدداً برگزار شد. در 
این جلسه، تمامی مسائل و مشکلات فدراسیون مطرح شد. از وزیر ورزش تقاضا دارم 
برای حل مشکلات اقدام کنند تا ورزشکاران با ذهنی آسوده تر به فعالیت خود ادامه 

دهند. امیدوارم حمایت بیشتری از ما و سایر ورزشکاران صورت بگیرد.
وی در ادامه، درباره کمبود امکانات این رشته گفت: در مجمع فدراسیون ژیمناستیک، 
مشکلات و کمبودهای موجود را به اطلاع مسئولان رساندیم. وزیر ورزش و جوانان 
پیگیر مسائل مربوط به فدراسیون هستند و امیدوارم تجهیزات بهتری در اختیار ما قرار 

گیرد تا بتوانیم از این امکانات به بهترین شکل ممکن استفاده کنیم.
الفتی در مورد تقدیر سید محمد شروین اسبقیان از ورزشکاران تصریح کرد: آقای 
اسبقیان همیشه لطف ویژه ای به ما دارند و لازم می دانم از او تشکر کنم. وی زحمات 
زیادی برای ورزش کشور، به ویژه ژیمناستیک، متحمل شده  است. انشاالله وعده ها و 

حمایت هایی که در مجمع مطرح کردند، عملی شود.
ملی پوش ژیمناستیک کشورمان در خصوص آخرین وضعیت تیم ملی و برگزاری اردوها 
گفت: تاکنون دو اردوی تیم ملی برگزار شده و در روزهای آینده، اردوی انتخابی برای 
مسابقات قهرمانی آسیا در پیش داریم. مسابقات قهرمانی آسیا در خرداد ماه برگزار 
می شود و من هم در ترکیب تیم ملی حضور دارم. این مسابقات به صورت تیمی 
برگزار خواهد شد؛ ۵ نفر انتخاب می شوند که ۳ نفر در شش وسیله و ۲ نفر به صورت 

تک وسیله ای در رقابت ها شرکت می کنند.

ایسنا/ محمدباقر قالیباف در پیامی موفقیت های افتخارآمیز و ارزشمند کاروان ورزشی 
ایران، برای  با هم برای  با شعار »همه  ایران« و  امید  با »نام  آینده سازان کشورمان 

مدرسه« در رقابت های المپیک دانش آموزی ۲۰۲۵ صربستان را تبریک  گفت.
متن پیام محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس  شورای اسلامی به شرح ذیر است:

»بسم الله الرحمن الرحیم
موفقیت های افتخارآمیز و ارزشمند کاروان ورزشی آینده سازان کشورمان  با نام امید 
ایران و باشعار همه باهم برای ایران، برای مدرسه در رقابت های المپیک دانش آموزی 
۲۰۲۵ صربستان،که با دست یابی به عناوین و مدالهای رنگارنگ  همراه بود، موجب 
شادمانی و مباهات گردید. کسب نتایج مسرت بخش حاصل توانمندی، انگیزه و خلاقیت 
این جوانان پرتلاش دختر و پسر، با اتکال به خداوند متعال و بیانگر عزم و اراده فرزندان 
ملت در کسب موفقیت و به ویژه در عرصه  رقابت بین المللی بوده که به یقین نویدبخش 
آینده ای عزتمند و سرافرازانه و اعتلای  کشور می باشد. با عرض تبریک به ملت بزرگوار 
ایران، قهرمانان ورزشکار، مربیان و کادر فنی، سرپرستان و خانواده های آنان، سربلندی 
و سرافرازی جوانان برومندمان در عرصه های مختلف را از قادر متعال مسئلت می نمایم.

»محمدباقر قالیباف- رئیس مجلس شورای اسلامی«

ایرنا/  برترین ملی پوش شنا ایران درباره حضور در بازی های کشورهای اسلامی گفت: 
مسابقات کسب سهمیه جهانی در سنگاپور و بازی های کشورهای اسلامی که امسال 
برگزار می شود، فرصت  مناسبی را برای من و دیگر ورزشکاران فراهم می کند تا سطح 
خودمان را بالا ببریم. سامیار عبدلی اظهار داشت: سال خوبی را پشت سر گذاشتم و 
دستاوردهای قابل توجهی نیز داشتم. در این سال توانستم هفت بار رکورد ملی شنا 
را ارتقا بدهم. این موفقیت ها برای من معنای زیادی داشت با این حال شاید مهم ترین 
دستاورد من، حضور در المپیک پاریس بود. وی ادامه داد: حضور در چنین رویدادی، 
بزرگ ترین و مهم ترین اتفاق امسال و تجربه  المپیک، فراتر از یک مسابقه بود. در 
المپیک شنای بدی نداشتم و با وجود اینکه به نتیجه دلخواهم نرسیدم، از خودم 
راضی بودم. در واقع، المپیک چیزهای زیادی به من آموخت که هیچ کجای دیگر 
نمی توانم آن را بدست بیاورم. عبدلی با اشاره به مسابقات پیش روی خود عنوان کرد: 
در سال ۱۴۰۴ مسابقات بسیار مهمی داریم. از جمله مسابقات کسب سهمیه جهانی در 
سنگاپور و بازی های کشورهای اسلامی که امسال برگزار می شود. این مسابقات فرصت  
مناسبی را برای من و دیگر ورزشکاران فراهم می کند تا سطح خودمان را بالا ببریم و 
در رقابت های جهانی نماینده شایسته ای برای کشورمان باشیم. ششمین دوره بازی های 
همبستگی کشورهای اسلامی روزهای ۷ تا ۲۱ نوامبر ۲۰۲۵ )۱۶ تا ۳۰ آبان ۱۴۰۴( 
در شهر ریاض عربستان برگزار خواهد شد. وی افزود: برای شناگران، رکوردشکنی 
همیشه یکی هدف اصلی است. یکی از خصوصیات این ورزش این است که می توان 
هر بار در مسابقات پیشرفت کرد و رکورد خود را بهبود بخشید. شنا کردن برای من 
تنها یک ورزش نیست بلکه یک رقابت با خودم است. همیشه تلاش می کنم که از 
دیروز بهتر باشم و در هر مسابقه، رکورد جدیدی از خودم ثبت کنم. هیچ چیزی برای 
من ارزشمندتر از این نیست که بتوانم عملکرد بهتری نسبت به گذشته داشته باشم. 

ملیپوشژیمناستیککشورمان:

امیدوارم حمایت بیشتری از ژیمناست ها صورت بگیرد

قالیباف موفقیت کاروان ورزشی  کشورمان 
در المپیک دانش آموزی را تبریک گفت

شناگرالمپیکیایران:
خود را برای کسب سهمیه جهانی و مسابقات 

کشورهای اسلامی آماده می کنم

مهر/ امیر عزیزی پور با اشاره به تلاش ایران برای گرفتن میزبانی از مسابقات بین المللی 
زیر  انجمن حرفه ای  ولی مسابقات  داریم  فدراسیون جهانی  با  ارتباط سازنده ای  گفت: 

مجموعه این فدراسیون نیست.
امیر عزیزی پور در خصوص حضور یک ماهه تیم های ملی در اردوی برون مرزی مصر قبل 
از اعزام تیم به مسابقات قهرمانی آسیا اظهار کرد: همانطور که در جریان هستید ارتباط با 
مصر کمی برای ما دشوار است ولی ما تلاش کردیم که در این زمینه ساختارشکنی کنیم. 
پیگیر کارها بودیم و هستیم و اگر تا اواسط هفته آینده دعوت نامه ای از سوی مصر برای ما 
ارسال شود کارهای اعزام ملی پوشان را فراهم خواهیم کرد اگر این اتفاق هم نیفتد دنبال 

پلن جایگزین خواهیم بود.
برای  ویزا  عدم صدور  مشکل  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  اسکواش  فدراسیون  رئیس 
ملی پوشان کشورمان حل شد؟ گفت: حل و فصل کردن یکسری موضوعات همیشه زمانبر 
است ولی در این زمینه ما تمام تلاشمان را به کار بردیم تا دیگر اسکواش بازان ایران از 
حضور در مسابقات محروم نشوند. شرکت در مسابقات انجمن حرفه ای بر اساس رنکینگ 
ورزشکاران است و چون ما به تازگی موفق شدیم شرایط خودمان را در بحث بهتر از گذشته 

کنیم، تاییدیه بازیکن های ایران بخاطر همین مسئله خیلی دیر به ما اعلام می شود.
وی افزود: البته ما پیگیر هستیم و خوشبختانه با کمک و حمایت وزارت ورزش و جوانان و 
کمیته ملی المپیک این مشکلات تا حدودی مرتفع شده ولی چون یک بحث کلان است 

نباید از آن غافل شویم و این مسیر را بدون شک با جدیدت دنبال خواهیم کرد.

مسابقات  از  ایران  میزبانی  مشکل  زمانی  چه  که  سوال  این  به  پاسخ  در  پور  عزیزی 
حرفه ای اسکواش بازان جهان برطرف خواهد شد؟ گفت: در حال حاضر ما ارتباط خوبی 
با کنفدراسیون آسیا و فدراسیون جهانی داریم و این یک اتفاق مثبت است که در آینده 

می توانیم ثمرات آن را نیز مشاهده کنیم.
رئیس فدراسیون اسکواش خاطر نشان کرد: ولی مسابقات حرفه ای اسکواش بازان جهان زیر 
مجموعه فدراسیون جهانی نیست؛ هر چند که فدراسیون جهانی از رنکینگ این مسابقات 
استفاده می کند اما کماکان pSa زیر مجموعه فدراسیون جهانی نیست. سعی ما این است 
که همانطور که با فدراسیون آسیایی و جهانی ارتباط خوبی داریم با این انجمن نیز این 
ارتباط را داشته باشیم. از گذشته مکاتباتی صورت گرفته ولی قطعاً برای آینده اسکواش 

ایران سعی خواهیم کرد این ارتباط پررنگ تر از گذشته باشد.
او در ادامه و در مورد آخرین وضعیت تیم ملی برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا گفت: 
این رقابت ها خرداد سال جاری به میزبانی مالزی برگزار خواهد شد. در حال حاضر هر دو 
تیم چه در بخش بانوان و چه در بخش آقایان در اردوی آماده سازی حضور دارند. برنامه 
نخست ما اعزام تیم به اردوی برون مرزی است ولی اگر به هر دلیلی این اتفاق رخ ندهد به 

دنبال این هستیم که از حضور پارتنر خارجی خوب برای آماده سازی تیم استفاده کنیم. در 
نهایت یکی دیگر از تصمیمات ما این است که تیم را زودتر به مالزی اعزام کنیم تا بتوانند 

از فضای آنجا استفاده کرده و حداکثر آمادگی را به دست بیاورند.
عزیزی پور در مورد نتیجه احتمالی تیم ملی ایران در این دوره از رقابت های قهرمانی آسیا 
عنوان کرد: ما دنبال بهترین نتیجه هستیم ولی در کنار همه مسابقاتی که داریم به هدف 
بزرگمان یعنی حضور موفق در بازی های آسیایی ناگویا فکر می کنیم و تمام تمرکزمان برای 

این بازی هاست که به امید خدا بتوانیم در این بازی ها اتفاق خوبی را رقم بزنیم.
رئیس فدراسیون اسکواش در پایان تاکید کرد: خوشبختانه اسکواش ایران در یک سال 
گذشته با شیب ملایمی در حال رشد است که این موضوع نه تنها ما بلکه مسئولان 
ورزش را نیز برای آینده این رشته المپیکی امیدوار کرده است. تلاش ما این است که 
در بازی های آسیایی به صورت تیمی شرکت کنیم چون در این صورت شانس حضور در 
بخش انفرادی را هم خواهیم داشت. زمان خوبی تا بازی های آسیایی داریم که امیدوارم 
بتوانیم در این فرصت مقام عالی وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک را برای حضور تیمی 

این رشته متقاعد کنیم.

تسنیم/ نوع مواجهه کمیته انضباطی با تخلفات رخ داده به گونه ای است که گاهی اوقات 
تصور می شود آنها درباره این مسائل شوخی دارند و برخی مطالب را واقعی نمی گویند.

طوفان شبانه کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال با صدور احکام بازی های مختلف نه تنها 
ابهامات را برطرف نکرد بلکه حرف وحدیث های زیادی را به وجود آورد. مهم ترین رأی 
انضباطی مربوط به دیدار چادرملو و تراکتور بود که بر این اساس یک امتیاز از چادرملو 
کسر شد. ابوالفضل حسن زاده رئیس کمیته انضباطی در توجیه این موضوع گفته است 
که از اختیارات قانونی استفاده شده است.، موضوع اما دقیقاً همین جاست، گفته می شود 
در آرای انضباطی باید وحدت رویه وجود داشته باشد چیزی که اکنون در فدراسیون 
فوتبال دیده نمی شود. اگر این اختیارات قانونی است چرا در مسابقات گذشته از آن 
استفاده نشده است؟ بازی هایی در همین فصل برگزار شده است که اتفاقاتی به مراتب 
بدتر در آن رخ داده و حتی آسیب های جسمی شدیدی به تماشاگران وارد شده اما 
خبری از چنین حکمی نبوده است. رئیس کمیته انضباطی باید به این پرسش پاسخ 
دهد؛ مگر قانون سلیقه ای است که هر موقع دلمان خواست به آن استناد کنیم و هرگاه 
دوست نداشتیم رأیی متفاوت صادر کنیم؟ یعنی اگر د ل مان خواست می توانیم از همین 
امروز شروع کنیم یا آن را به یک ماه دیگر موکول کنیم، پس در این میان تکلیف وحدت 

آرا چه می شود؟ مورد بعدی حرکت شنیع شجاع خلیل زاده در دیدار با چادرملو است 
که نه قابل گفتن است و نه قابل انتشار، مدافع تراکتور در توجیه این حرکت گفته است؛ 
کشاله پایش درد می کرده و به همین خاطر به کادر پزشکی این موضوع را اعلام کرده 
است.، جالب اینجاست که حسن زاده با اشاره به این دفاعیه عنوان کرده است با مسئولان 
ایفمارک درباره صحت این ماجرا صحبت و بعد از آن رأی را صادر خواهد کرد. رئیس 
کمیته انضباطی واقعاً پیش خودش چه فکری کرده و مخاطبان را چگونه دیده که این 
حرف را به زبان آورده است؟ کمیته انضباطی حتی به خودش زحمت نداده است فیلم 
مربوط به این حرکت را مرور کند و ببیند شجاع هنگامی که این کار را انجام می دهد 
پشت به نیمکت و رو به تماشاگران است و قاعدتاً در چنین شرایطی نمی توانسته است 
با کادر پزشکی تیمش حرف بزند. کسی که یک دقیقه هم در فوتبال حضور داشته 
باشد می داند که این حرکت ناشایست ارتباطی به مصدومیت ندارد اما عجبا که کمیته 

انضباطی در درک این موضوع ساده هم دچار مشکل شده است، البته که سابقه نشان 
داده است حسن زاده یدَ طولایی در چنین مواردی دارد آنجا که بعد از مصاحبه بیرانوند 
درباره »شیرینی دادن« به هیئت مدیره پرسپولیس گفت: شیرینی دادن جُرم نیست؛ 
فرد صراحتاً باید جرمی را منتسب کند، بیرانوند صرفاً نشر اکاذیب کرده است!. نکته 
دیگر مربوط به احکام تعلیقی است که به وفور در فوتبال ایران صادر می شود، ظاهراً تأثیر 
آرای کمیته انضباطی آن قدر زیاد است که آنها تصمیم گرفته اند برای کم کردن دُوز 
اثرگذاری، آرای تعلیقی صادر کنند! آنچه این روزها از ارکان قضایی فدراسیون چه کمیته 
انضباطی و چه کمیته استیناف مشاهده می شود چیزی جز افزایش تنش ها، خشونت ها، 
ناهنجاری ها و مشکلات نیست، آرا نه در زمان مناسب صادر می شوند و نه بازدارندگی 
لازم را دارند، این دو کمیته با آرای بد و برخورد سلیقه ای بر طبل بی اخلاقی در فوتبال 

ایران می کوبند، آیا آنها با ما شوخی دارند یا موضوع دیگری در میان است؟

رئیسفدراسیوناسکواش:

ارتباط سازنده ای با فدراسیون جهانی داریم

ازماستمالیرشوهتاکشالهران؛

کمیته انضباطی با ما شوخی دارد؟

رئیسهیأتورزشهایرزمیزنجان:
اعزام رزمی کاران زنجانی
 به مسابقات تیم ملی

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 
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تصویب آیین نامه اجرایی متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان
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نگذارید مردم بلاتکلیف بمانند
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خبرآنلاین/ یک کارشناس حوزه دارو  می گوید: »در روند افزایشی نرخ ارز، این احتمال 
وجود دارد که بیمارستان ها به دلیل بالا رفتن قیمت ها، به سمت تجهیزات ارزان تر 
و شاید با کیفیت پایین تر میل کنند؛ در واقع افزایش چندبرابری هزینه ها و عدم 
پوشش دهی متناسب و به موقع از سوی سازمان های بیمه گر، آنها را به این مسیر سوق 
می دهد، که این اتفاق طی درازمدت در کارآمدی خدمات درمانی چندان بی تأثیر 

نخواهد بود.«
حذف ارز 4200 تومانی و جایگزینی آن با نرخ 2۸۵00 تومانی برای دارو و تجهیزات 
پزشکی، زنگ خطر افزایش سرسام آور هزینه های درمان و فشار بر بیماران را به صدا 
درآورده است. این تصمیم که به نظر می رسد از سال گذشته کلید خورده بود، حالا 
نظام سلامت کشور را در آستانه چالشی بزرگ قرار داده است. با این تغییر، کارشناسان 
هشدار می دهند که افزایش چندبرابری هزینه ها و ناکارآمدی پوشش بیمه ای می تواند 
فشار سنگینی بر دوش مردم و نظام سلامت کشور تحمیل کند. در حالی که بودجه 
دارو و تجهیزات به جای تأمین نیازهای بیماران، گاه در مسیرهای دیگری صرف شده، 
نگرانی ها از افزایش قیمت ها، کاهش کیفیت خدمات درمانی و دشواری تأمین مواد 

اولیه تولید داخل رو به افزایش است.
دکتر محمد طاهری، کارشناس حوزه دارو، می گوید: »متأسفانه حوزه دارو، علی رغم 
اینکه موضوعی استراتژیک است، به علت کسری بودجه، مشکلات ارزی کشور و 
تهدیدات بانکی، دارای چانه زنی های خیلی خوبی در بین کالاهای اساسی نیست و 
در هنگام تخصیص بودجه مورد غفلت واقع می شود. شاید در برنامه ریزی روی کاغذ 
بودجه مناسبی برای آن لحاظ شود، اما در عمل به آن هدف نهایی تخصیص ارز 

نمی رسد.
وعده های بی سرانجام در سایه گرانی دارو/ شکستِ دارویار

به گفته این کارشناس، »گرچه این معضل برای امروز و دیروز نیست و حوزه دارو 
و تجهیزات پزشکی سال ها به آن مبتلاست، اما اخیرا با توجه به تفاوت نرخ ارز و 
مشکلاتی که در تخصیص آن اتفاق می افتد، تصمیم بر این شد که برخی از کالاهای 
اساسی اعم از دارو و تجهیزات پزشکی را از ردیف بودجه ارز 4200 تومانی حذف کنند 

و ارز 2۸۵00 تومانی را برای این موارد منظور کنند.«
طاهری تأکید می کند: »این اتفاق قطعاً فشار مضاعفی را به همراه خواهد داشت. با 
وجود اینکه دولت و سازمان غذا و داروی کشور همواره اعلام کرده اند که مابه التفاوت 
این هزینه ها از سوی سازمان های بیمه گر پرداخت می شود، اما متأسفانه در واقعیت 
اینطور نخواهد شد. همانطور که در زمان اجرای طرح دارویار هم گفته شده بود هیچ 
ریالی از جیب مردم پرداخت نخواهد شد، اما پس از مدتی درصد قابل توجهی از 
هزینه ها را مردم متحمل شدند و در نهایت دیدیم که این طرح نتیجه نداده، عملًا 

مردود شد.«

جهش قیمت ها با نرخ جدید ارز
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی از سال گذشته کلید خورد

دکتر هادی احمدی، مدیر روابط عمومی انجمن داروسازان ایران، نیز می گوید: »ارز 
4200 تومانی تقریباً از سال گذشته حذف شد و ما دیگر با این نرخ سروکار نداشتیم 
و با ارز 2۸۵00 تومانی کار را پیش می بردیم؛ در حوزه دارو که مدت ها پیش -سال 
1401- همزمان با طرح دارویار این اتفاق افتاد و در حوزه تجهیزات پزشکی هم از 
نیمه دوم سال 1403، با حذف ارز 4200 تومانی، نرخ ارز ترجیحی با افزایش تقریباً 
هفت برابری، به 2۸۵00 تومان رسیده بود. به تناسب این اتفاق، انتظار می رود قیمت 
تجهیزات نیز هفت برابر بیشتر شود؛ کما اینکه طی چند ماه گذشته، قیمت کیت های 
آزمایشگاهی، دستگاه های پاراکلینیکی و متعلقات آن ها نیز به شدت افزایش پیدا 

کرده  است.«
او با اشاره به اینکه احتمال تداوم در افزایش نرخ ارز در زمینه دارو و تجهیزات پزشکی 
وجود دارد، عنوان می کند: »اگرچه این مصوبه هنوز ابلاغ نشده و تخصیص ارز برای 
دارو، تجهیزات و کالاهای اساسی طی هفته جاری از طرف بانک مرکزی شروع خواهد 
شد، اما امیدواریم که ارز ترجیحی در محدوده 2۸۵00 تومان باقی بماند؛ اگر بنا 
باشد که وارد تالار بعدی )3۸۵00 تومان(،  شود، ما شاهد جهش قیمت قابل توجهی 
خواهیم بود؛ چرا که برابرِ قانون، قیمت کالا، تجهیزات و به تناسب آن خدمات نیز 

مطابق با بالا رفتن میزان تورم افزایش پیدا می کند.«
تغییر در ساز و کار تخصیص بودجه

»بیمه ها مبالغ بودجه را صرف تأمین دارو نمی کردند«
سازمان های بیمه گر موظف به پوشش بخش زیادی از هزینه ها هستند، اما به علل 
مختلف اعم از کسری بودجه و ناترازی های درون سازمانی، قادر به پرداخت و تأمین 

اصولی نیستند.
مدیر روابط عمومی انجمن داروسازان ایران معتقد است: »همین مسئله موجب شده 
که پرداخت از جیب مردم تا ۷0 درصد افزایش پیدا کند، به ویژه در بخش پاراکلینیکی؛ 
و این زیبنده نظام سلامت نیست. به عبارتی افزایش هزینه های پاراکلینیکی و عدم 
می رود  انتظار  که  است  سلامت  زنجیره  برای  خطری  زنگ  بیمه ها،  پوشش دهی 

مسئولان مربوطه در این زمینه هم تدابیری اندیشیده باشند.«
او اضافه می کند: »تا پیش از این، ساز و کار مشارکت بیمه ها در پوشش هزینه های دارو 
بدین شکل بود که بودجه به طور مستقیم به حساب سازمان های بیمه گر واریز می شد 

و متأسفانه برخی از سازمان ها این مبالغ را در زمینه های دیگر صرف می کردند و آن را 
به تأمین دارو اختصاص نمی دادند.

 اما اکنون تصمیم بر این است که با هدف بهبود، این ساز و کار تغییر کند و بودجه در 
اختیار وزارت بهداشت قرار گیرد و از این طریق توزیع شود. در حوزه تجهیزات پزشکی 

هنوز ساز و کار قطعی و مشخصی ارائه نشده است.«
خطر کاهش کیفیت خدمات درمانی

بنا به گفته طاهری، یکی از تبعات احتمالی نرخ ارز در حوزه تجهیزات پزشکی، ناتوانی 
مراکز درمان در تأمین تجهیزات مرغوب است. او در این باره عنوان می کند: »در روند 
افزایشی نرخ ارز، این احتمال وجود دارد که بیمارستان ها به دلیل بالا رفتن قیمت 
تجهیزات، به مرور و برای ارائه خدمات درمانی، به سمت خرید تجهیزات ارزان تر 
و شاید با کیفیت پایین تر میل کنند؛ در واقع افزایش چندبرابری هزینه ها و عدم 
پوشش دهی متناسب و به موقع از سوی سازمان های بیمه گر، آنها را به این مسیر سوق 
می دهد، که این اتفاق طی درازمدت در کارآمدی خدمات درمانی و سلامت عمومی 
تأثیرگذار خواهد بود.« احمدی نیز در تأیید این مسئله اضافه می کند: »اکثر تجهیزات 
پزشکی در کشور، وارداتی هستند و از کیفیت خوبی برخوردارند، اما باید توجه داشت 
که محصولات تولید داخل که شاید قیمت پایین تری نسبت به محصولات خارجی 
داشته باشند، هم مشمول این گرانی ها خواهند شد؛ چرا که تحت تأثیر افزایش نرخ 
ارز، در تأمین مواد اولیه جهت تولید کالا چالش هایی پیش خواهد آمد و تجهیزات 

به اصطلاح ارزان هم گران خواهند شد و این امری منطقی است.«

همشهری/  حذف سه دهک از 10 دهک یارانه بگیر دوباره داغ شد و بنا به گفته وزیر 
کار لایحه دوفوریتی مرتبط با آن به زودی به مجلس می رسد؛ البته حذف یارانه بگیران 
همواره پرحاشیه بوده و این بار داغ ترین حاشیه مربوط به انتقاد رئیس مجلس به 
شیوه دهک بندی است که در مقابل، باعث شده وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی اصل 
دهک بندی را به گردن مرکز آمار ایران بیندازد و وزارتخانه متبوع خود را فقط متصدی 

چیدمان خانوارها در دهک های مختلف بداند.
ایرانیان در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به منظور  سال هاست که پایگاه رفاه 
تجمیع داده های خانوارها و ایجاد یک بانک اطلاعاتی منسجم و شفاف راه اندازی شده 
و مرجع تشخیص وضعیت درآمدی خانوارها و دهک بندی آنها نیز همین سامانه است. 
این سامانه به واسطه اینکه آغازی برای تجمیع داده های جمعیتی بوده، یک اتفاق بزرگ 
و ستودنی محسوب می شود؛ اما همانگونه که در دوره های مختلف مسئولان ذیربط 
در این وزارتخانه اذعان کرده اند، دلایل متعددی وجود دارد که این بانک اطلاعاتی 
و  نبوده  داده ها  تجزیه وتحلیل درست  به  قادر  برخی حوزه ها  در  بدیع،  و  ارزشمند 
درنتیجه دهک بندی ها و صدک بندی آن نیز خالی از نقص و اشتباه نباشد. این یکی 
از موضوعاتی است که از سال ها پیش باعث شده اعتراض و انتقاد حذف شدگان یارانه 

منجر شده و عملًا این تکلیف قانونی دولت ها را به بن بست کشانده است.
عزم دولت برای حذف یارانه سه دهک

در نشست دو روز پیش کمیسیون اجتماعی مجلس، احمد میدری، وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی پس از استماع نقد و نظرات و گزارش های نمایندگان مجلس، گفت: 
در بحث کالابرگ، طبق مصوبه مجلس در بودجه 1404 باید از طریق حذف یارانه ها 
این کار را انجام دهیم. از طرفی رئیس جمهور هم اصرار دارد که حذف دهک ها، تا سه 
دهک بالا انجام شود؛ اما ازآنجاکه در حذف افراد همه معترض می شوند و با مشکل 
مواجه می شویم؛ بنابراین در طرح دوفوریتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی -که 
به زودی ارائه می شود- راهکاری پیشنهاد کرده ایم مبنی بر اینکه قبل از حذف یارانه ها، 
به سرپرست خانوار اعلام کنیم که جزو سه دهک بالا هستید، بعد به فرد مهلت داده 
می شود که اظهارنامه بدهد که در تعیین دهک او اشتباه شده یا خیر؛ در ادامه مانند 
کشورهای دیگر به فرد اعلام می شود که اظهارات او را بررسی می کنیم و اگر اظهار 
شما نادرست بود، تسهیلات یارانه ای به شما نمی دهیم، معافیت مالیاتی به شما تعلق 

نمی گیرد و از یارانه های دولت بهره مند نخواهید شد.
قالیباف درست می گوید؟

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در این نشست با اشاره به دهک بندی 
خانوارها، گفت: ما داده های دقیق داریم اما به دلیل ناهماهنگی، سامانه به روز نیست، 
داده ها با تأخیر می رسد و سامانه قدرت تجزیه وتحلیل ندارد. نمی شود که به دلیل نبود 
داده، مثلًا یک پراید معامله شود و دهک فرد از 10 به 3 برود یا از 3 به 10 برود؛ این 

پذیرفتنی نیست.
پایگاه رفاه ایرانیان به عنوان بانک اطلاعاتی مرجع دهک بندی، سال هاست که در حال 
ترقی و بهبود است؛ اما آنگونه که متولیان حوزه رفاه در سال های اخیر بارها تکرار 
کرده اند، به دلیل ارائه نشدن برخی اطلاعات از سوی برخی دستگاه ها و یا ناقص و 
قابل اتکا نبودن برخی از اطلاعات موجود، نمی توان آزمون وسط خانوارها را منطبق 

با واقعیت ها انجام داد و درنتیجه وزن اطلاعات رسمی موجود نظیر حقوق دریافتی 
کارگر و کارمند، گردش و موجودی حساب ها و تراکنش های خرید با کارت یا درگاه 
اینترنتی وزن بالاتری در آزمون وسط پیدا کرده اند. بر همین اساس، می توان تأیید کرد 
که گردش مالی چندصد میلیون تومانی نظیر خریدوفروش یک پراید، در تغییر دهک 
فرد بی تأثیر نیست هرچند امکان وقوع مثال قالیباف درباره رسیدن دهک فرد از 3 به 

10 یا 10 به 3 بعید باشد.
میدری چه می گوید؟

پس از داغ شدن ویدئوی اظهارات قالیباف در مورد تأثیر معامله پراید بر دهک خانوار، 
احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت وگو با خبرگزاری مجلس، اظهار 
کرد: »وزارت تعاون مرجع تعیین کننده دهک ها نیست، مرکز آمار ایران تعیین می کند 
افراد با چه سطح درآمدی متعلق به کدامیک از دهک های یک تا 10 هستند و وزارت 
تعاون نیز براساس میزان آماری که مرکز آمار اعلام می کند و با درنظر گرفتن مجموع 
شاخص ها، دهک افراد را تعیین می کند.« خوانش درست این اظهارنظر میدری به 
این صورت است که مرکز آمار دامنه درآمدی هر دهک را مشخص می کند و مثلًا 
می گوید درآمد صفر تا 2 میلیون تومان در دهک اول قرار می گیرد و درآمدهای بالاتر 
در دهک های بالاتر؛ اما مرجعی که باید درآمد و هزینه خانوار، دارایی های منقول و 
غیرمنقول، وضعیت خانوار نظر معلولیت، بیماری و... را در قالب آزمون وسع بررسی 
کند تا دهک درآمدی خانوار مشخص شود، جایی نیست جز وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی.
تهدید معترضان دهک بندی

چند سالی است که برای حذف یارانه یا در زمان اعلام دهک های جدید خانوارها، اعلام 
می شود که امکان اعتراض برای معترضان از طریق سامانه حمایت وجود دارد. فارغ از 
اینکه در این دوره ها سامانه حمایت به تکرار از دسترسی خارج می شود و حتی بسیاری 

از اعتراضات ثبت شده نیز بی پاسخ می ماند، نکته اصلی اینجاست که معترضان یارانه 
در همین سامانه و به تازگی از سوی وزیر کار تهدید می شوند که اگر اعتراض آنها وارد 

نباشد، باید جرائمی را بپذیرند.
دهک بندی،  به  اعتراض  ثبت  برای  باید  افراد  حمایت،  سامانه  ویرایش  آخرین  در 
توافقنامه ای را بپذیرند که براساس آن ضمن ارائه دسترسی به همه اطلاعات مالی 
خانوار برای بررسی وضعیت خانوار، فرد باید قبول کند که اگر اعتراض وارد نبود، 
همه این اطلاعات مالی در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گیرد و مبنای محاسبه 
مالیات باشد. نکته قابل تأمل اینکه آزمون وسع مجدد افراد همچنان براساس همان 
اطلاعاتی محاسبه می شود که از ابتدا باعث تعیین دهک فرد شده و بررسی مجدد عملًا 
تغییری درنتیجه ایجاد نمی کند درحالی که مشکل اصلی، نحوه تجمیع و پایش داده ها 
و نتیجه گیری از آن هاست و بدون تغییر این مبانی، نتیجه نهایی نیز تغییر نخواهد کرد.

باگ های بزرگ آزمون وسع
شواهد حاکی از این است که پایگاه رفاه ایرانیان در حوزه اطلاعات بانکی و دارایی های 
منقول متصل به کد ملی افراد نظیر خودرو و سهام و هر آنچه با کد ملی و کارت بانکی 
خریداری شده باشد، اجماع کامل دارد و در آزمون وسع نیز وزن عمده محاسبات 
براساس همین اطلاعات انجام می شود درحالی که بنا به اذعان متولیان حوزه رفاه در 
گذشته های دور و نزدیک، هنوز در این سامانه امکان تجمیع و استفاده از اطلاعات 
اموال غیرمنقول به ویژه مسکن و شیوه اقامتی افراد و درآمد و هزینه مترتب بر آنها 
وجود نداشته است. در این وضعیت، برای نمونه یک مستأجر در ملک اجاره ای، در ازای 
نقل وانتقال دوره های مبلغ رهن، قرض و وام گرفتن برای افزایش مبلغ رهن، پرداخت 
ماهانه اجاره بها از طریق سیستم بانکی و... گردش حسابی برای خود تدارک می بیند 
که از گردش مالی یک فرد ثروتمندتر در خانه ملکی بیشتر است و همین مسئله یکی 

از پایه های نقصان در دهک بندی میان خانوارهای مستأجر می شود.

تهدیدمعترضاندهکبندی؛

جرایم احتمالی برای معترضان چیست؟ 

شوکارزیبهنظامسلامت؛

دارو گران می شود، تجهیزات پزشکی بی کیفیت؟

اعتماد/ زهرا نژادبهرام در یادداشتی با عنوان »شرایط بیم و امید در کشور« نوشت: با 
توجه به آغاز مذاکرات ایران و امریکا برای حل و فصل مسائل و مشکلات فیمابین به 
نظر می رسد نوعی شرایط بیم و امید در کشور حاصل شده که نیازمند واکاوی و تلاش 
برای رفع بیم ها و تقویت امیدهاست. فشارهای داخلی و خارجی برای ناکام گذاشتن 
مذاکرات با ایجاد هر نوع سنگ اندازی اعم از علت مذاکره، چرایی مذاکره، شکل مذاکره، 
نمایندگان مذاکره کننده و.... تا شرایط سخت اقتصادی و اجتماعی موجود درکشور 
منجر به ایجاد »بیم« شده، خصوصا اینکه طرف مذاکره یک بار توافقنامه برجام را کنار 
گذاشته و از آن خارج شده است. از این رو به نظر می رسد این بیم و امید ناشی از دو 
رویکرد است؛ نخست نامشخص بودن آینده یا به نوعی بی تکلیفی در آینده فردی و 
جمعی شهروندان که منجر به پدیده ای سکون وار شده است. این مهم چالشی جدی 
برای تجمیع و فعال سازی انرژی لازم جهت ایجاد شور و تحرک در بخش های مختلف 
اعم از اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاسی رقم زده است؛ نشانه های آن در بازار بورس، 

ارز، طلا، مسکن و... در بخش اقتصادی خودنمایی می کند.
دوم آنکه با توجه به سنگ اندازی های مخالفان مذاکره اعم از برخی نیروهای فعال در دو 
کشور در کنار رقبای دیرین و ژئوپلیتیک ایران و اسراییل که لابی قوی در امریکا دارد، 
نگرانی از توقف یا ناکامی این مذاکرات را قابل تامل ساخته است. این شرایط خاص 
برای کشور شاید در کوتاه مدت قابل تحمل باشد، اما در بلندمدت منجر به خسارت های 
زیادی خواهد شد. آن گونه که شاید این خسارت ها فضای فعالیت اجتماعی و اقتصادی 
و حتی فرهنگی جامعه را با دشورای روبه رو کرده و احتمالا به نوعی شرایط سخت 

کنونی را تشدید کند.
از این رو لازم است دولت چهاردهم با نگاهی دیگر به مذاکرات و با اعتماد به هوشمندی 
دیپلماسی ایرانی خارج از فضا سازی های بخش های مخالف مذاکره راهی متفاوت را 
طی کند که منجر به کاهش بیم ها و افزایش امیدها شود. این به معنی آن است که 
دولت  باید در تلاش برای ایجاد راهکارهای داخلی جهت کاهش فشارهای سیاسی بر 
دیپلماسی از یک سو و مقابله جدی با ناترازی های اقتصادی و سیاسی رویکردهای 

متفاوتی را سرلوحه اقدامات خود قرار دهد.
این مهم می تواند در دو بخش معنا دار شود: 

1( دولت، تدبیر امور را با تکیه بر ظرفیت مردم که با امید به مذاکرات چشم دوخته اند، 
پیش ببرد .آن گونه که با شنیدن سخن مردم و ایجاد نوعی همدلی در کنار بیان 
مشکلات و مسائل دست یاری به سوی آنها دراز کند و خواهان نوعی همکاری مشترک 

با تکیه بر ظرفیت ها شود.
 )شاید سوت زنی که در کشف فساد و شفافیت بستری برای پاسخگویی است را مبدل 
به سوت زنی برای توجه دادن دولت به بخش های ناکارآمد مبدل کند و مسیر آن را به 
سوی کاهش ناکارآمدی و افزایش کارایی سوق دهد.( دولت می تواند با حذف واسطه ها 
با توجه به ادبیات خودمانی رییس جمهور، بسیاری از مسائل که ناشی از سوء تفاهم و 
احتمالا سوء تدبیر برخی دیگر است را به مردم گزارش دهد و با ایجاد نوعی شفافیت در 

ارتباط با آنها میزان اعتمادزایی آنان را به تصمیم گیری های دولت بیشتر کند.

ایلنا/ با تصویب اصلاح آیین نامه اجرایی، بازنشستگان سال ۱۴۰۳ نیز مشمول 
بهره مندی از ۷۰ درصد مابه التفاوت متناسب سازی شده و دستگاه های ذی ربط 

موظف به صدور احکام و پرداخت معوقات شدند.
پیشرفت  هفتم  برنامه  قانونی  بندهای  اساس  بر  کرد:  اعلام  دولت  دبیر هیئت 
جمهوری اسلامی ایران و قانون بودجه سال ۱۴۰۴، آیین نامه اجرایی متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان با هدف رفع نابرابری ها و ارتقای عدالت در پرداخت ها، اصلاح 

و به تصویب رسید.
بازنشستگانسال۱۴۰۳مشمول۷۰درصدمابهالتفاوتمتناسبسازی

اضافه شدن  آیین نامه،  این  اصلی  تغییرات  از  یکی  گفت:  تقوی نژاد  سیدکامل 
تبصره ای جدید به ماده ۳ آن است که بازنشستگان سال ۱۴۰۳ را نیز مشمول 
یکم  تاریخ  از  تبصره،  این  مطابق  می کند.  بازنشستگی  حقوق  متناسب سازی 
فروردین ۱۴۰۴، این گروه از بازنشستگان در صورت داشتن شرایط قانونی لازم، از 

۷۰ درصد مابه التفاوت متناسب سازی حقوق بهره مند خواهند شد.
مسئولیتهایصندوقبازنشستگیوسازمانتأمیناجتماعی

وی ادامه داد: هیئت وزیران همچنین ماده جدیدی به آیین نامه اضافه کرد که 
صندوق بازنشستگی کشوری و سازمان تأمین اجتماعی را مکلف به صدور احکام 

متناسب سازی و پرداخت معوقات بازنشستگان کرد.
احکام  باید  بازنشستگی کشوری  ماده، صندوق  این  اساس  بر  کرد:  عنوان  وی 
متناسب سازی بازنشستگان فرهنگی مشمول قانون رتبه بندی معلمان از شهریور 
سال ۱۴۰۰ تا بهمن سال ۱۴۰۱ را براساس ۹۰ درصد اقلام مشمول کسور آخرین 
حکم دوران اشتغال افراد مذکور و اعمال افزایش قانونی سال های ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۳ 
و همچنین لحاظ مبالغ دریافتی از زمان صدور اولین حکم بازنشستگی تا زمان 

ابلاغ این آیین نامه محاسبه و معوقات مربوطه را در سال جاری پرداخت کند.
تقوی نژاد تاکید کرد: سازمان تامین اجتماعی نیز موظف است احکام متناسب سازی 
این ماده را مطابق قوانین و مقررات مربوط به  بازنشستگان فرهنگی مشمول 
متناسب سازی مشمولین قانون تامین اجتماعی، بر اساس ۹۰ درصد اقلام مشمول 
کسور آخرین حکم دوران اشتغال افراد صادر و معوقات آنان را محاسبه و پرداخت 

کند.
گامیبلندبرایعدالتدرحقوقبازنشستگان

دبیر هیئت دولت در پایان با بیان اینکه این اصلاحات با هدف ارتقای عدالت 
و کاهش نابرابری در پرداخت حقوق بازنشستگان انجام شده است، یادآور شد: 
دولت وفاق ملی امیدوار است با اجرای آیین نامه جدید، رضایت بیشتری در میان 

بازنشستگان کشور ایجاد و حقوق آنان به شکلی منصفانه تر متناسب سازی شود.


